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 ساختارهاي موجود گمركي
پاشنه آشيل گمرك كشور است

بورس درگير عدم نظارت 

 صبر در اقتصاد 
و سود در زندگي

يك واقعيت عريان در صحنه 
اقتصادي و س��رمايه گذاري 
كشور وجود دارد و آن اينكه 
س��اختار موج��ود گم��رك 
ايران را پاش��نه آش��يل اين 
نه��اد اقتص��ادي اس��ت. به 
عب��ارت روش��ن تر مي توان 
گفت، فرآينده��ا، قوانين و 
دس��تورالعمل ها در كنار زيرس��اخت هاي ضعيف و 
ناكارآمد، مشكلات بزرگي را براي صاحبان بنگاه هاي 
اقتصادي كوچك و بزرگ ايجاد كرده اس��ت. برخي 
از اين رويه هاي اش��تباه و زمانبر باعث اتلاف ظرفيت 
و مناب��ع در اي��ن بخش مي ش��ود. انجام تش��ريفات 
در س��ريع ترين زمان ممك��ن، نه تنها موج��ب ارايه 
خدمت دهي بهتر به مردم مي ش��ود بلكه در كنترل و 
مهار تورم هاي انتظاري نيز كمك شايسته اي مي كند. 
براي مثال وقتي زمان ترخي��ص واردات بيش از يك 
ماه كامل به طول مي انجامد، نمي توان انتظار تثبيت 
در قيمت ها داشت لذا بايد زمان تشريفات گمركي را 

به حداقل ممكن رساند. اين امر با تغيير ساختارهاي 
موجود ممكن خواهد شد. اما اين تنها رويه هاي غلط 
نيس��ت در حوزه هاي صارداتي ني��ز رويه هاي غلطي 
وجود دارد. اطلاعاتي كه اكنون در گمرك براي تعيين 
ارزش پايه ص��ادرات وجود دارد، مش��كلاتي را براي 
صاحبان صنايع در بخش ه��اي مختلف ايجاد كرده 
اس��ت. برخي از اطلاعات موجود در گمرك كه مورد 
اس��تناد كارشناسان است، اش��تباه يا ناقص است در 
حالي كه مي توان با هم انديشي و اعتماد به تشكل هاي 
صنفي، اطلاعات دقي��ق، به روز و كارآم��د را احصا و 
رويه هاي موجود را اصلاح كرد. فقدان يا ضعف ارتباط 
با تشكل ها، فرآيند بروكراسي اداري بين دستگاه هاي 
نظارتي و اجرايي مرتبط با اين نهاد را طولاني مي كند. 
حال آنكه تقويت اين ارتباط مي تواند بخش��ي از اين 
فرآيندها را متوقف و مسيرهاي طولاني را كوتاه كند. 
يكي از راهكارهاي موثر در تقويت اين ارتباط، استفاده 
از ظرفيت انجمن ها در تدوين بخشنامه هاي گمركي 
است كه تاكنون مغفول مانده و پرداختن به اين مهم 

ضروري مي کند.

روز يكش��نبه بود كه سازمان 
بورس در ابلاغيه اي ممنوعيت 
فعاليت صندوق ه��اي درآمد 
ثابت را در بازار آپشن اعلام كرد 
كه اين موضوع با واكنش هاي 
بس��يار ش��ديدي همراه شد. 
بس��ياري از كارشناس��ان در 
هم��ان وهله نخس��ت اعلام 
كردند كه س��ازمان بورس به دنبال كوتاه كردن دس��ت 
صندوق ها از سرمايه گذاري است و اين موضوع مي تواند به 
زيان دارندگان يوينت صندوق هاي سرمايه گذاري درآمد 
ثابت تمام شود. اين درحالي است كه چندي پيش سازمان 
بورس ميزان سرمايه گذاري در سهام صندوق ها را كاهش 
داد تا شرايط بهتري براي سودآوري داشته باشند و اكنون 
با روندي جديد به دنبال كوتاه كردن دست صندوق هاي 
درآمد ثابت از بازار اس��ت. اين ممنوعي��ت درحالي رخ 
مي دهد كه بيشترين س��رمايه گذاري ها در قراردادهاي 
آپشن توسط صندوق هاي درآمد ثابت انجام مي شود و 
اين موضوع مي تواند باعث كاهش عمق بازار و بي اعتمادي 

در معاملات شود.
صندوق هاي درآم��د ثابت تا پيش از اين با اس��تفاده از 
قراردادهاي آپشن سود مي توانستند سود ۳۰ درصدي 
نيز بدهند و اگر س��ازمان بورس در روند اين صندوق ها 
دخالتي نداش��ت احتمالا ش��اهد س��وددهي ۴۰ تا ۵۰ 
درصدي اين صندوق ها بوديم؛ ام��ا روند ابلاغيه جديد 

سازمان بورس به زيان صندوق ها تمام شد و ميزان سود 
ماهانه دارندگان اين صندوق ها را كاهش داد. البته ممكن 
است اين تصميم به علت رقابت با بازار بانك باشد چراكه 
اكنون اغلب سودهاي بانكي بين ۱۸ تا ۲۳ درصد است و 
اين سود ۳۰ درصدي نقدينگي سنگيني از تمامي بازارها 
جمع مي كرد و در نهايت معاملات به زيان صندوق ها تمام 
مي شد. با وجود اين اتفاقات سازمان بورس جوابي ديگر 
براي ممنوعيت معاملات آپشن توسط صندوق هاي درآمد 
ثابت دارد و معاون عمليات بازار بورس مي گويد: متاسفانه 
بررسي هاي انجام شده نشان داد برخي از كدهاي حقوقي 
با منابع صندوق هاي با درآمد ثابت به اشتباه با استفاده از 
قراردادهاي اختيار معامله، تأمين مالي كرده اند.هدف اصلي 
از راه اندازي بازار مشتقه و ابزارهاي موجود در آن پوشش 
ريسك است؛ اما متاسفانه بررسي هاي انجام شده نشان 
داد برخي از كدهاي حقوقي با منابع صندوق هاي با درآمد 
ثابت به اشتباه با استفاده از اين ابزار تأمين مالي كرده اند. 
اين موضوع نش��ان مي دهد كه نظارت بسيار كمي روی 
صندوق ها وج��ود دارد و همين عدم نظارت كافي باعث 
آسيب به سهامداران و كليت بازار خواهد شد. به طور كلي 
بررسي ها نشان مي دهد كه ميزان نظارت ها روي كليت بازار 
بسيار پايين است و با افزايش نظارت ها روند بازار نيز اصلاح 
مي شود؛ چراكه اكنون تخلفات روند معاملات را برهم زده 
است و اگر راهكاري براي جبران اين تخلفات و زيان هاي در 
پي آن وجود ندارد و انتظار مي رود كه با افزايش نظارت ها 

شرايط بازار نيز بهتر شود.

»صب��ر قفا خ��ورد و ب��ه راهي 
گريخت/ عق��ل بلا دي��د و به 

كنجي نشست...« 
سعدي
يكي از ويژگي هاي اصلي براي 
نيل به هدف و در آغوش گرفتن 
هر نوع موفقيتي صبر است. از 
عهد باس��تان تا به امروز، آدمي 
توصيه به صبر و اس��تقامت و تامل ش��ده است. در نقطه 
مقابل عجله كردن، ش��تابزدگي بي دليل و بي صبري كار 
شيطان معرفي شده و خردمندان آدمي را از عجله كردن 
بر حذر داشته اند. هرچند صبر در هر حوزه اي اهميت و ارج 
و قرب بسياري دارد، اما اندازه و اهميت صبر در بخش هاي 
اقتصادي و راهبردي صد چندان است. چه بسيار كشورها و 
افرادي كه به دليل بهره مندي از همين يك خصيصه )صبر( 
منافع بسيار و سودهاي كلان برداشت كرده و بر اسب مراد 
نشسته اند و چه فراوان آدميان و سرزمين هايي كه به دليل 
نداشتن صبر و عجله كردن در تصميماتشان، آسيب ديده 
و خس��ارت هاي هنگفت تجربه كرده اند. در بازار سرمايه 
و بورس هم اين موضوع به عينه اثرگذار اس��ت. حتما اين 
جمله را شنيده ايد كه اگر چند سال قبل مثلا ۱۰۰۰ دلار 
بيت كوين خريده بوديد و تا الان نگاه داشته بوديد احتمالا 
الان ميليونر بوديد؟ البته اين گزاره براي بسياري از آدميان، 
تنها يك افسانه است! اگر فردي اين مقدار بيت كوين خريده 
بود قطعا چند ماه بعد نهايتا با ۲ يا ۳ هزار دلار سود از بيت 
كوين خارج شده بود! اصولا ما در بازارهاي مالي كم طاقت 
هستيم! اما چرا اين گونه اس��ت و ما صبر استراتژيك در 
حوزه ه��اي اقتصادي و سرنوشت س��از زندگ��ي نداريم. 

كم طاقتي و عدم صبر ما ۳ دليل عمده دارد: 
اول( اين امكان وجود دارد كه قيمت هاي لحظه اي را ببينيم. 
دوم( استراتژي نداريم. سوم( اينكه مورد اول را دوباره انجام 
مي دهيم تا اينكه ترس بر ما غالب شود و دست به معامله اي 
احساسي بزنيم. ما ايراني ها اساسا »دارايي دوست« بوديم 
و البته هستيم، آرزوي دور و دراز هر ايراني داشتن خانه و 
سرپناه بوده و هست. در واقع، دارايي فيزيكي را بيشتر از 
يك تكه كاغذ بهادار مي پذيريم. هر چه دارايي غيرمنقول تر 
باشد، محبوب تر خواهد بود. در يك صحنه آرايي جالب، 
ملك و باغ و زمين حتي از طلا هم محبوب تر است. سكه و 
طلا نيز ممكن بود در جنگ ها و درگيري ها به تاراج برود اما 
زمين، هرگز قابل سرقت نبوده و نيست؛ از ميان نمي رود 
و هرگز ارزش خود را از دس��ت نمي دهد. در مسير تاريخ 
به اندازه اي دارايي فيزيكي دوست داشتيم كه حتي بعد 
از مرگ مان، س��كه ها و طلا و زيورآلات مان را با آن كوزه 
معروف، كنارم��ان دفن مي كردند. زن��ان ايراني همواره 
پس انداز خود را به شكل طلا با خود حمل مي كردند، حتي 
تا دندان هايشان نيز به طلا مسلح بود! به ندرت كسي بعد از 
خريد زمين و مسكن، يك ساعت بعد، يك روز بعد و حتي 
يك هفته بعد از خريد، به ب��ازار مراجعه مي كند و دوباره 
ادامه در صفحه 8 قيمت ها را چك مي كند.  

 تكاليف نامعلوم 
اقتصاد ايران

ي��ن  صلي تر ا ز  ا يك��ي 
موضوعاتي كه در سال هاي 
گذش��ته براي اقتصاد ايران 
مشكل ساز شده، عدم تعيين 
تكليف برخي مسائل كليدي 
و حيات��ي در اقتص��اد ايران 
است. در ايران هرچند بخش 
مهمي از اقتص��اد در اختيار 
دولت اس��ت اما در عين حال تعداد زي��ادي از افراد 
در بخش خصوصي فعال هس��تند و باي��د براي آنها 
برنامه اي مش��خص داش��ت. ما بايد يك ب��ار براي 
هميشه به اين سوال پاسخ بدهيم كه آيا موافق آزاد 
شدن قيمت كالاها هستيم يا خير؟ اينطور نمي شود 
كه برخي كالاها با قيمت آزاد عرضه شوند و توليد و 
توزيع كننده آن اجازه اعلام هر قيمتي را داشته باشند 
اما در عين ح��ال دولت به بعضي ديگر از محصولات 
اجازه افزايش قيم��ت ندهد. تداوم اي��ن نگاه باعث 
مي شود كه فعاليت در بعضي از حوزه هاي اقتصادي 
عقب بمان��د و توليدكننده و س��رمايه گذار تكليف 
آينده خود و س��رمايه اش را در بسياري از طرح هاي 
اقتصادي نداشته باشد كه قطعا به ضرر اقتصاد ايران 

تمام خواهد شد.
يك حس��اب سرانگشتي نش��ان مي دهد كه تعداد 
بازرس��ان در سراسر كشور بس��يار پايين تر از تعداد 
واحدهاي صنفي اس��ت. يعني حتي اگ��ر ابزارهاي 
نظارت دقيقي در اختيار آنها باش��د ني��ز با توجه به 
تعداد پايين، نمي توانند بر روي تمام واحدهاي صنفي 
نظارت كنند. به اين ترتيب م��ا با اين چالش مواجه 
مي شويم كه هر بار دستگاه هاي نظارتي از برخورد با 
گرانفروشي صحبت مي كنند اما عملا امكان نظارت 
بر عملكرد تمام واحدها وجود ندارد. با كنار هم قرار 
دادن اين عوامل، مي بينيم كه ما حتي در مباني نيز 
تكليف خود را با گرانفروشي مش��خص نكرده ايم و 
پس از حل مش��كل در اين حوزه، كار به برنامه ريزي 
و نهايي كردن سياست هاي اجرايي مي رسد. تداوم 
اين ش��رايط براي س��رمايه گذاران اقتص��ادي نيز 
مشكل آفرين مي شود. يك سرمايه گذار بايد بداند كه 
وقتي وارد يك حوزه مي شود با چه سياست توليد و با 
چه سياست عرضه اي مواجه است و دولت تا چه حد 
به آن بازار ورود خواهد كرد. در اقتصاد ايران، نظارت 
به عنوان يك گمشده مهم همواره مورد بي توجهي 
بوده اس��ت. وقتي توليدكننده شناسنامه دار موظف 
است كه ماليات خود را به شكل دقيق پرداخت كند 
اما دلال ها و واس��طه ها كه بيشترين سود را مي برند 
عم��لا از پرداخت ماليات و قرار گرفتن در فهرس��ت 
نظارت ها معاف هس��تند، آيا مي توان انتظار كاهش 
قابل توجه قيمت ها را داشت؟ ما بايد چه در سياست 
كلان و چه در نحوه برنامه ريزي در اين حوزه تغييراتي 

اساسي را دنبال كنيم.

پيمان پژوهنده خسرو فروغان گران سايه

رقيه ندايي

محسن عباسي

نيـاز اقتـصاد ايـران
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 وعده هاي دو قوه براي اصلاح 
روند برنامه ريزي كلان اقتصادي

 معاون شهردار: طرح »جامع« امريكايي بود
طرح »تفصيلي« يك نقاشي زيبا!

صفحه 5    صفحه 2    

 كليات برنامه هفتم توسعه 
تصويب شد

 سرزمين ما تشنه
غول هاي نفتي در همسايه

همس��ايه هاي م��ا ب��ا 
غول هاي نفتي جهان به 
توافق مي رسند و ميادين 
نف��ت وگاز م��ا همچنان 
در حسرت سرمايه گذار 

خارجي مانده است.
در تازه تري��ن اق��دام كه 
»دويچ��ه وله« منتش��ر 
كرده است، كنسرسيوم هاي نفتي آرامكو عربستان 
و توتال انرژي فرانسه روز شنبه ۲۴ ژوئن )۳ تيرماه( 
قراردادهايي را براي آغاز س��اخت يك تاسيس��ات 
پتروش��يمي ۱۱ ميليارد دلاري به امضا رس��اندند.
آرامكو و توتال انرژي در بيانيه مشتركي اعلام كردند 
كه اين اقدام »نش��انه اي از آغاز كار ساخت وساز در 
توسعه مشترك پتروشيمي« اس��ت. براي ساخت 
اين پروژه در جبيل، واقع در ساحل شرقي عربستان 
س��عودي، به هفت شركت، تس��هيلاتي اعطا شده 
اس��ت. اين تاسيسات قرار است در س��ال ۲۰۲۷ به 
بهره برداري برسد . شركت توتال فرانسه براي انرژي 
ايران نام آشناس��ت. اين شركت، چهارمين شركت 
بزرگ نفتي جهان اس��ت و در ۳۰ كشور شعبه دارد. 
ايران نيز عمليات توسعه فازهاي ۲ و ۳ ميدان گازي 
پارس جنوبي را در سال ۷۶ به شركت توتال فرانسه 
واگذار كرد و اين فازها با حضور رييس جمهور وقت، 

سيد محمد خاتمي رسما به بهره برداري رسيد.
بعد از آن ما گرفتار تحريم هاي پياپي شديم و توتال 
مشاركت چنداني در انرژي ما نداشت؛ تا اينكه دولت 
روحاني برجام را امضاء ك��رد و بار ديگر فرصت هاي 
سرمايه گذاري در ايران به شركت هاي بزرگ نفتي 
چش��مك زد. توتال براي امضاء يكي از بزرگ ترين 
فازهاي پارس جنوبي دوباره پاي كار آمد اما در حالي 
كه دو س��ال از امضاي قرارداد توس��عه فاز ۱۱ پارس 
جنوبي با كنسرس��يومي به رهبري ش��ركت توتال 
فرانسه مي گذشت، اين ش��ركت ايران را ترك كرد.

برجام دست وپا شكسته اجرايي مي شد و براي يك 
سرمايه گذار خارجي، امنيت خاطر ايجاد نمي كرد.

امروز ما دوباره در نقطه آغازيم و هيچ سرمايه گذاري 
كلاني توسط شركت هاي بين المللي در حوزه انرژي ما 
انجام نمي شود وسرمايه هاي عظيم ميادين مشترك 
ما در حال از بين رفتن است.  عربستان نه تنها با توتال 
ميدان مستقل خود را )آرامكو( توسعه مي دهد بلكه 
به ميدان هاي مشترك با ايران نيز دست درازي كرده 
است. عربستان به ميدان آرش نيز ورود كرده است.  
رييس هيات مديره انجمن شركت هاي حفاري ايران 
به تازگي گفته است »عربستان به ميدان آرش ورود 
كرده، ما هم ساكت نشسته ايم. اگر ما امسال برداشت 
از ميادين آرش و فرزاد A و B را ش��روع نكنيم ديگر 
قابل برداشت نيستند، چون از نظر اقتصادي فايده اي 
ندارد. عربستان رقيبي است كه دست ما را خوانده؛ 
رياض با ندانم كاري ما توانس��ته از ميادين مشترك 
بيشترين استفاده را كند. به طوري كه به نظر مي رسد 
ميادين مشترك را به همسايگان واگذار كرده ايم.« 
معلوم نيست تا كي بايد در حسرت توسعه ميادين 
نفت وگاز خود بمانيم و همسايه ها اين ثروت عظيم 
را در خدمت رفاه و بلندپروازي هاي خود قرار دهند. 
ما به خاطر عدم سرمايه گذاري، گرفتار ناترازي گاز 
در سرماي سرد زمس��تان مي شويم و حتي امنيت 
ما با چالش روبرو مي ش��ود، در حالي كه كشورهاي 
همسايه با اين ثروت هنگفت بزرگ ترين پروژه هاي 
غير نفتي را براي خود تعريف مي كنند تا وابستگي 
شان به نفت نيز كاهش يابد. توسعه ما در تله سياست 
گرفتار شده است و تحريم ها اجازه نمي دهد سرزمين 
انرژي خيز ايران دوباره متولد ش��ود.گويي توس��عه 
ميادين نفت وگاز براي ما مس��اله اي جدي نيست و 
ما نگراني جدي تري از جنس امني��ت و بقاء داريم. 
كيفيت تصميمات نظام حكمراني ما، توسعه پايدار 
را هدف قرار نمي ده��د و دولت براي جبران ناترازي 
بودجه خود گرفتار است و جامعه گرفتار تر.  تابستان 
گرم تازه شروع شده است و خيلي زود فصل سرما از 
راه خواهد رسيد. توسعه ميادين جديد همچنان آرزو 
مانده است و از آن گذشته، عمر تاسيسات در بسياري 
از ميادين بالاست و وزير نفت مي گويد ۲۵۰ ميليارد 
دلار سرمايه نياز داريم تا از كاهش توان توليد نفت و 
گاز، ناپايداري توليد و كاهش سطح ايمني و افزايش 
حوادث در مناطق عملياتي عبور كنيم و در زمستان 
سرد، ناترازي گاز نداشته باشيم. شمارش معكوس 
براي كاهش خوراك پارس جنوبي نيز به صدا درآمده 
است و اين ميدان عظيم گازي نيز براي پايداري توليد 
به سرمايه نياز دارد. همان ميداني كه همسايه جنوبي 
آن )كشورقطر( از طريق آن از فرش به عرش رسيد 
و همچنان سوداي منافع بيشتر دارد. به تازگي نيز، 
منابع قطري از امضاي قرارداد گازي طولاني مدت 
اين كش��ور با چين خبر دادند و شركت انرژي قطر 
توافق نامه اي براي تامين سالانه، ۴ ميليون تن گاز 
طبيعي مايع براي چين به مدت ۲۷ سال امضا كرد.اين 
 CNPC توافق نامه بين شركت انرژي قطر و شركت
ادامه در صفحه 8 چين امضا شد. 

سجاد بهزادي

يادداشت-1

 ارتباط توسعه 
با وعده غذاي روزانه!

چ��را ايران توس��عه پيدا 
نمي كند؟ اين پرس��ش 
يك��ي از پرتكرار تري��ن 
پرس��ش ها در فض��اي 
عمومي كشورمان است. 
روايت هاي مختلفي هم 
درب��اره چرايي آن مطرح 
مي شود كه هر كدام از آنها 
براي خود داستاني دارند. برخي چهره هاي سياسي 
درباره اين امر، اظهارنظرهاي عجيبي دارند و توپ را 
به زمين مردم مي اندازند. اخيرا آقاي مصباحي مقدم 
اظهارنظري داشتند و نقلي به اين مضمون داشتند 
كه چين توس��عه پيدا كرده، چون مردم اين كشور، 
روزانه ۲ بار غذا مي خورند! در واكنش به اين اظهارنظر 
توييتي منتشر كرده و براي آگاهي افكار عمومي نوشتم 
كه وعده هاي روزانه چيني ها، روزانه نه ۲ بار كه ۴ بار 
است! قصد من هم از توييت تصحيح يك اشتباه بود 
نه موضوع احتمالا ورود به يك بحث و چالش. پيش از 
اين هم برخي ديگر از چهره هاي سياسي يك چنين 
اظهاراتي را درباره چرايي بروز مشكلات اقتصادي و 
عدم توس��عه در ايران مطرح مي كردند. اما بايد ديد 
واقعيت توسعه نيافتگي ايران و بسياري از كشورهاي 
ديگر در منطقه چيس��ت؟ به  طور كلي مدلي هاي 
توسعه اي مختلفي در جهان وجود دارند كه هر كدام 
ش��اخص هاي خاص خود را دارند. مثلا مدل توسعه 
اروپايي، توسعه چيني، ژاپني، حتي مدل توسعه اي 
هندي و... در دنيا وجود دارند. ش��خصا معتقدم هر 
مدل تجربه شده در جهان، مختص آن كشور خاص 
است و نمي تواند براي كش��ور ديگري به كار گرفته 
ش��ود. به عبارت روشن تر هر كشوري بايد مبتني بر 
ظرفيت ها، ويژگي ها، تاري��خ و هويت و... خود، مدل 
مختص توسعه خود را طراحي و اجرا كند. اما در عين 
حال همه اي��ن مدل ها از يك اصول و چارچوب هاي 
كلي پيروي مي كنند. يكي از اين چارچوب هاي كلي 
اين است كه توسعه، اساسا وظيفه اي حاكميتي است 
نه وظيفه مردم. يعني اين سياستگذار است كه بايد 
به گونه اي برنامه ريزي و سياستگذاري و اجرا كند كه 
ابتدا مقدمات توسعه و سپس اصل توسعه محقق شود. 
مردم هيچ كشوري باعث توسعه نشده اند )هر چند در 
شكل گيري توسعه نقش دارند( اما اين حاكميت ها 
هستند كه سياس��ت هاي توس��عه اي را پايه ريزي 
كرده و هدف مورد نظر را عينيت بخشيده اند. ضمن 
اينكه بايد توجه كرد توس��عه با پيشرفت اقتصادي 
تفاوت هاي جدي دارد. توس��عه ب��ه معناي واقعي 
كلم��ه چارچوب هاي ديگري دارد كه در بس��ياري 
از كش��ورهاي پيش��رفته از نظر اقتصادي، ممكن 
است ش��كل نگيرد. كليت يك كشور در بخش هاي 
اقتصادي، سياسي، فرهنگي، رسانه اي و... بايد توسعه 
پيدا كنند تا يك كشور توسعه يافته خطاب شود. در 
ايران برخي افراد روايت هايي را درباره تلاش ايران براي 
شكل گيري امر توسعه از زمان اميركبير در سلسله 
قاجار )همزمان با امپراتوري مي جي در ژاپن( مطرح 
مي كنند كه بيشتر يك شوخي است تا واقعيتي كه 
 بتوان روي آن حساب جدي باز كرد. ارتباط توسعه 
با وعده غذاي روزانه! علت اصلي عدم تحقق توسعه 
در ايران و بسياري از كشورهاي ديگر عامل سياسي 
و مباحث مرتبط با نظم مورد نظر قدرت هاي جهاني 
است. ايران در نقطه اي از جهان قرار گرفته كه هيچ 
كشور توسعه يافته اي وجود ندارد. فقط ايران نيست كه 
مشكل عدم توسعه يافتگي دارد، بلكه همه كشورهاي 
منطقه با اين مشكل دس��ت به گريبان هستند. در 
منطقه خاورميانه كشورهايي هستند كه پيشرفت 
اقتصادي را تجربه كرده اند. عموم اين كش��ورها هم 
جمعيت پايين و ثروت زيادي دارند. اگر كشورهاي 
حاشيه خليج فارس وضعيت بهتري از ايران دارند، 
ناشي از آن است كه منابع زيرزميني را استخراج كرده 
و فروخته اند. تنها تفاوت شان با ايران در آن است كه 
آنها عاقلانه تر خرج و سرمايه گذاري كرده اند. شما در 
امارات و عربستان و كويت و... يك روزنامه آزاد، يك 
كانال تلويزيوني آزاد و يك جامعه آزاد نمي بينيد. نام 
يك چنين شرايطي هرچه كه باشد، توسعه نيست. 
ممكن است بتوان آن را پيشرفت اقتصادي خطاب 
كرد اما بدون ترديد اطلاق عنوان »توسعه يافته« به 
اين كشورها غلط است. با اين توضيحات بايد گفت 
كه گره توسعه در اين منطقه، اقتصاد سياسي و نظم 
جهاني است. نفع قدرت يا قدرت هاي مسلط دنيا در 
آن است كه كشورهاي اين منطقه توسعه پيدا نكنند. 
به اين دليل است كه حتي مقدمات توسعه يافتگي هم 
در اين كشورها طي نشده است. در جمع بندي بحث 
بايد گفت توسعه يافتگي كشورها، امري حاكميتي 
اس��ت و به عملكرد مردم و وعده هاي غذايي روزانه 
آنها ارتباطي ندارد و در مرحله بعد هم ريش��ه اصلي 
عدم توسعه يافتگي كشورهاي منطقه خليج فارس و 
خاورميانه به اقتصاد سياسي و اراده قدرت هاي جهاني 
باز مي گردد. ناگفته پيداس��ت كه سوءمديريت ها، 
مفاسد، فقدان شايسته سالاري و تخصص گرايي و... 

ابزارهايي براي جلوگيري از توسعه هستند. 

مجيدرضا حريري

يادداشت-2

 »تعادل« بررسي كرد: 
 علت فرار سرمايه هاي خارجي 
به كشورهاي حاشيه خليج فارس

مَوانع

ايران، دومين دارنده بزرگ منابع نفتي در دنيا اس��ت 
و از ساليان قبل س��رمايه گذاري در بخش نفت و گاز 
اي��ران همواره گزين��ه جذابي براي س��رمايه گذاري 
توس��ط ش��ركت هاي بين المللي نفتي بوده است. به 
گفته تحليلگران نفتي اين امر، عمدتاً به دليل ماهيت 
كم خطر و كم هزينه اس��تخراج نفت در اين قسمت 
از خاورميان��ه مي باش��د. از س��ال ۱۹۰۷ كه نفت در 
ايران كشف ش��د، قراردادهاي مختلفي مورد آزمون 
و تجربه قرار گرفته اس��ت كه اين امر نش��ان دهنده 
تغييرات سياسي گسترده در كشور محسوب مي شود. 
امتيازنامه دارس��ي كه منجر به كش��ف نفت در ايران 
شد، مثالي قديمي از قراردادهاي اين حوزه مي باشد. 

به گزارش»تعادل« در چن��د روز اخير خبري به نقل 
از »دويچه وله« منتش��ر شده اس��ت مبني بر اينكه 
كنسرسيوم هاي نفتي آرامكو عربستان و توتال انرژي 
فرانسه روز ش��نبه ۲۴ ژوئن )۳ تيرماه( قراردادهايي 
را براي آغاز ساخت يك تاسيس��ات پتروشيمي ۱۱ 
ميليارد دلاري به امضا رساندند.آرامكو و توتال انرژي 
در بيانيه مشتركي اعلام كردند كه اين اقدام »نشانه اي 
از آغاز كار ساخت وساز در توسعه مشترك پتروشيمي« 
است. براي ساخت اين پروژه در جبيل، واقع در ساحل 
شرقي عربستان سعودي، به هفت شركت، تسهيلاتي 
اعطا شده است. اين تاسيسات قرار است در سال ۲۰۲۷ 
صفحه 3 را بخوانيد به بهره برداري برسد .   

سرمايه گذاري 
غول هاي نفتي

ايرنا: سلاح ورزي از رياست اتاق كنار رفت

در نشست مشترك نمايندگان بخش خصوصي و دولت  مطرح شد

تكذيب يك استعفا

 تدابير ويژه 
براي خاموشي ها

تعادل| نماين��دگان بخش خصوص��ي و دولت در 
جلسه ش��وراي گفت وگوي اس��تان تهران به مساله 
چالش قطعي برق و خاموشي صنايع در فصل تابستان 
پرداختن��د و راهكارهاي مختلف ح��ل اين چالش را 
به بحث و بررسي گذاش��تند. »بنگاه ها در زمستان با 
قطعي گاز و در تابستان با قطعي برق مواجه هستند.« 
به گفته رييس اتاق تهران، عارضه يابي اين مساله نشان 
مي دهد، عدم پرداخت مطالبات توليدكنندگان برق و 
قيمت گذاري دستوري منجر به عدم تحقق برنامه ها و 
۱۵ هزار مگاوات كسري توليد برق در زمان پيك شده 

است. استاندار تهران، يكي از مشكلات توليدكنندگان 
برق را تع��ارض با دولت برش��مرد و عن��وان كرد كه 
زمان آن فرا رس��يده كه دولت به جاي شبكه گرداني، 
 سياست گرداني كند و كار را به بخش خصوصي بسپارد. 
در اين جلس��ه، پس از طرح مش��كلات شركت هاي 
بخش خصوصي در صنعت برق و بررسي راهكارهاي 
حل مش��كلات واحدهاي توليدي اين بخش، معاون 
اقتصادي اس��تانداري تهران از تدابير و مصوبات اخير 
براي رفع چالش قطعي برق صنايع طي فصل تابستان 
صفحه 7 را بخوانيد در استان تهران خبر داد.  

تعادل | فرش�ته فري�ادرس | حوال��ي ظهر روز 
گذش��ته ايرنا رس��انه دولتي و به دنبال آن ايسنا، از 
»كنار رفتن س��لاح ورزي« خبر دادن��د. خبري كه 
خيلي زود از سوي پارلمان بخش خصوصي تكذيب 
شد. رييس اتاق ايران همچنين با انتشار توييتي ضمن 
تكذيب خبر هاي منتشر شده مبني بر استعفاي خود 
نوشت: »دوستان متعددي مي گويند كه ايرنا خبري 
زده با اين مضمون كه س��لاح ورزي بركنار يا استعفا 
داده اس��ت. ضمن تكذيب موضوع به نظر ميرسه يا 
خبرگزاري رس��مي دولت هك شده، يا بازيچه افراد، 
ش��ايد هم مثل دفعات نهايتا خبر را از خروجي خود 
حذف كند.« سلاح ورزي همچنين در اظهاراتي گفته 

است كه پشت اين ماجرا يك جريان سازمان يافته قرار 
دارد كه به دنبال باج خواهي هس��تند. برخي در اين 
ميان مطرح كردند، كه كنار رفتن رييس جديد اتاق 
ايران صرفا در دو صورت امكان پذير است؛ استيضاح 
از س��وي هيات نمايندگان اتاق ايران و درخواس��ت 
استعفاي او به هيات رييسه اتاق كه هنوز هيچ كدام از 

اين اتفاقات رقم نخورده است. 
به دنبال كانديداتوري رسمي سلاح ورزي براي رياست 
اتاق ايران اخباري مبني بر حذف او از س��وي مقامات 
نظارتي و امنيتي منتش��ر ش��د؛  اخباري كه اس��ناد 
منتسب به آن طي روزهاي گذشته از سوي رسانه هاي 
صفحه 7 را بخوانيد حامي دولت منتشر شد.  



سخنگوي كميسيون برنامه و بودجه مجلس از تصويب 
كليات لايحه برنامه هفتم توسعه در اين كميسيون خبر 
داد. محمدمهدي مفتح در توضيح جلسه ديروز كميسيون 
برنامه و بودجه گفت: در اين جلس��ه لايحه برنامه هفتم 
توسعه با حضور رييس سازمان برنامه و بودجه بررسي شد 
و كليات لايحه به تصويب كميسيون رسيد. كميسيون 
برنامه بعد از بررسي تمامي مواد برنامه لايحه برنامه هفتم، 
گزارش خود را به كميسيون تلفيق لايحه برنامه هفتم 

ارايه خواهد كرد.
اين مهم ترين خبري اس��ت كه روز گذش��ته از س��وي 
نمايندگان مجلس مخابره شد، خبري كه نشان مي دهد 
مجلس با طرح كلان دولت براي پنج ساله آينده اقتصاد 
ايران موافق است و از اين پس برنامه ريزي براي بررسي 
جزييات ادامه خواهد داشت و احتمالا طبق برنامه ريزي 
اعلام ش��ده تا پايان شهريور بايد بررسي به پايان برسد و 

برنامه هفتم توسعه براي اجرا به دست دولت برسد. 
بر اساس آنچه دولت اعلام كرده، بر خلاف برنامه ششم 
توسعه كه عملا بخش مهمي از اهداف آن محقق نشده، 
در برنامه هفتم توس��عه تلاش شده كه برنامه ريزي ها به 
ش��كل واقعي در دستور كار قرار گرفته و اعداد و ارقام آن 
بر اساس واقعيت هاي اقتصادي در نظر گرفته شده است. 
معاون پارلماني رييس جمهور در روزهاي گذشته بارها 
از برنامه هفتم دفاع ك��رده و بار ديگر نيز تاكيد كرده كه 
دولت در پنج سال آينده بر اساس واقعيت ها عمل خواهد 
كرد. سيدمحمدحسيني در تشريح برنامه هفتم توسعه، 
اظهار كرد: شعار دولت ايجاد تحول و دگرگوني بود چون 
مشكلات زيادي در آغاز كار دولت سيزدهم وجود داشت. 
در آغاز دولت برنامه ششم هم در حال پايان بود و برنامه و 
بودجه برخي اقدامات براي تدوين برنامه هفتم آغاز شده 
بود كه در س��ال گذشته سياست هاي كلي برنامه هفتم 
توس��عه ابلاغ شد. بر همين اساس سند هفتم توسعه در 
۲۴ فصل تدوين شد. اولويت اصلي برنامه هفتم پيشرفت 
اقتصادي توام با عدالت اس��ت. ما يك سند پشتيبان هم 
داريم كه بيش از ۵۰۰ صفحه اس��ت و همه آمار دقيق و 
مس��تدل در آن اعلام شده است. وي با بيان اينكه برنامه 
ششم حداكثر حدود ۳۰ درصد اجرا شد، ادامه داد: برنامه 
هفتم توسعه براساس ش��ناخت و تحليل وضع موجود، 
آسيب شناس��ي، چالش ها و اولويت ها و براساس اسناد 
بالادستي از جمله سياست هاي ابلاغي و بيانيه گام دوم 
تهيه شد. مساله محوري در برنامه هفتم توسعه مدنظر 
بود و دولت براساس شناخت مشكلات، راهكار ارايه داده 
اس��ت. همچنين اهداف كمي و كيف��ي در برنامه هفتم 
ديده شده است. اعداد دقيقي در برنامه وجود دارد مثلا 
گفته ايم رشد اقتصادي بايد به هشت درصد برسد و تورم 
تك رقمي شود و به ۵/۹ درصد برسد يا امنيت غذايي بايد 
به ۹۰ درصد برسد. براساس اين اعداد مي توان عملكرد 
دولت را ارزيابي كرد. اين اعداد بر اساس واقعيت ها در نظر 
گرفته شده و آرماني نيست. دولت عزم جدي براي اجراي 

اين برنامه دارد.
مع��اون رييس جمهور همچنين با بيان اينكه رش��د 
اقتصادي، كنترل نقدينگي، تكميل زيرس��اخت ها، 
مسكن، اقتصاد دريا، اقتصاد ديجيتال، ايجاد اشتغال 
و موضوعات ديگر در برنامه هفتم وجود دارد، تصريح 
كرد: برنامه هاي توس��عه گذش��ته مورد بررسي قرار 
گرفته و آس��يب هاي آن شناسايي شده است. گاهي 
در گذشته عزم جدي براي اجراي اين برنامه ها وجود 

نداشته يا اينكه مجري اعتقادي به اجراي برنامه توسعه 
نداشته است اما اين دولت نشان داده است كه دولت 
اقدام و عمل است و پيگير تحقق وعده هاي خود است 
و برنامه هفتم توسعه را هم اجرا خواهد كرد. در تدوين 
برنامه هفتم توسعه از ديدگاه اساتيد دانشگاه استفاده 
شده است و سازمان برنامه و بودجه با همه كارشناسان 
دستگاه هاي مختلف گفت وگو كرده است و سپس در 
دولت در جلس��ات مختلف بحث و بررسي شده است 
به گونه اي كه گاهي وزرا مي گفتند يك بخش برنامه 
هفتم را قبول ندارند. حسيني در پاسخ به اين پرسش 
كه چرا برنامه هفتم توسعه احكام وجود ندارد، گفت: 
در برنامه هفتم هم احكام داريم. مثلا در زمينه آموزش 
و پرورش آمده است كه دستگاه هاي اجرايي مكلف اند 
چنان كاري انجام دهند. اح��كام از برنامه هفتم جدا 
نشده است. در برنامه هفتم سعي شده است كه جايي 
كه قانون يا سند بالادستي داريم ديگر به آن نپردازيم. 
اهداف كلي در هر حوزه اي مشخص شده است و برنامه 
قابل سنجش هم ارايه شده است. نقطه قوت اين برنامه 

تعيين اعداد دقيق و قابل سنجش است.
وي در ادامه درباره جايگاه طرح هاي نيمه تمام در برنامه 
هفتم توسعه تصريح كرد: اين موارد هم در برنامه هفتم 
ديده شده است مثلا ما در بحث آب، در برنامه هفتم نظام 
مديريت منابع آب را گنجانده ايم يا خود را مكلف كرده ايم 
كه نات��رازي انرژي را از بين ببريم. تكميل ش��بكه ملي 
اطلاعات، ساخت مسكن، نظام سلامت، ميراث فرهنگي 
و گردشگري را با عدد و رقم دقيق در نظر گرفته ايم. دولت 
اهداف و برنامه هاي دس��تيابي به اين اهداف را مشخص 
كرده است. الان هم اين فرصت در مجلس شوراي اسلامي 
وجود دارد تا اين برنامه بررس��ي و تكميل شود. اساتيد 
دانشگاه مي توانند بهترين كمك را براي تكميل برنامه 
هفتم را به دولت و مجلس داشته باشند. معاون پارلماني 

رييس جمهور خاطرنشان كرد: ما اميدواريم اهداف برنامه 
هفتم محقق شود زيرا تحقق اين اهداف تاثير بسزايي در 
شرايط اقتصادي كشور و وضعيت معيشتي مردم دارد. 
ما دنبال تحقق رشد اقتصادي هشت درصدي هستيم. 
ايجاد يك ميليون شغل در كشور آغاز شده است و مراكز 
توليدي تعطيل يا نيمه تعطيل احيا شده است و به نيرو نياز 
دارند. تحول در سياست خارجي و توسعه صادرات براي 
كشورهاي همسايه و آسيايي، افريقايي و امريكاي لاتين 
مي تواند براي اقتصاد كشور مفيد باشد. وظيفه معاونت 
اقتصادي وزير خارجه پيگيري از دستگاه هاي مختلف 
براي اجراي توافقات ايران با ساير كشورهاست. حسيني 
در پايان با اشاره به اينكه اجراي توافقات با ساير كشورها 
پيگيري مي شود، گفت: البته شايد فرصت عمل كافي را 
نداشته باشيم اما پيگيري براي اجراي اين توافقات وجود 
دارد. ساير كشورها هم پيگير اجراي اين توافقات هستند. 
خود رييس جمهور گفت كه پ��س از توافق با چين و در 
پايان سفر به اين كشور، رييس جمهور چين گفته بود كه 
معاونان وزراي ايران در چين بمانند و كار اجراي توافقات 
را از همين حالا شروع كنند. اكنون تحركي در سياست 
خارجي با تمركز بر مسائل اقتصادي ايجاد شده كه قابل 

مقايسه با گذشته نيست.
به اين ترتيب دولت ت��وپ را در زمين مجلس انداخته و 
مي خواهد راه را براي تصوي��ب برنامه مورد نظر خود باز 
كند. مجلس اما گفته كه در مرداد ماه برنامه هفتم توسعه 
را بررس��ي خواهد كرد و البته بر اساس واقعيت ها عمل 
خواهد كرد. س��خنگوي كميسيون تلفيق لايحه برنامه 
هفتم توسعه ضمن تشريح روند بررسي كليات و جزييات 
لايحه در اين كميس��يون گفت كه حداكثر تا اواس��ط 
مردادماه گزارش كميسيون براي بررسي در صحن علني 

ارايه خواهد شد.
محسن زنگنه در حاشيه جلس��ه علني مجلس شوراي 

اسلامي در نشست خبري به تشريح روند بررسي كليات 
و جزييات لايحه برنامه هفتم توسعه در كميسيون تلفيق 
پرداخت. سخنگوي كميسيون تلفيق لايحه برنامه هفتم 
توسعه توضيح داد: لايحه برنامه هفتم پس از كش و قوس  
فراوان توسط رييس جمهور به مجلس شوراي اسلامي 
تقديم شد. برنامه هفتم ريل گذاري و تصويري از پنج ساله 
آينده فراروي كشور است قطعا برنامه توسعه بايد منطبق 
بر واقعيات و آمار و اطلاعات از وضع موجود باشد تا بتواند 
كشور را در رسيدن به اهداف عالي خود، سند چشم انداز 
و بياني��ه گام دوم و همچني��ن افزايش ش��اخص هاي 
توس��عه يافتگي كش��ور ياري كند. وي در توضيح روند 
بررسي كليات و جزييات لايحه برنامه هفتم در مجلس 
ش��وراي اس��لامي اظهار كرد: طب��ق آيين نامه داخلي 
مجلس نمايندگان از زمان انتش��ار لايحه پنج روز كاري 
فرصت دارند تا پيشنهادات خود را بر روي مواد، بندها و 
تبصره هاي لايحه دولت ثبت كنند. از همان زمان انتشار 
نيز كميس��يون هاي تخصصي به مدت ۱۰ روز فرصت 
ارايه پيشنهادات دارند كه پنج روز فرصت نمايندگان هم 
در اين مدت مستتر اس��ت. اين نماينده مجلس شوراي 
اسلامي ادامه داد: بعد از ۱۰ روز گزارش كميسيون ها به 
كميسيون تلفيق ارايه مي شود، طبق آيين نامه داخلي 
كميسيون تلفيق س��ه هفته كاري به جز ايام تعطيلات 
رسمي و جمعه ها فرصت بررسي دارند و بعد از سه هفته 
گزارش كميس��يون تلفيق بارگذاري مي ش��ود، سپس 
نمايندگان حداكثر ۱۰ روز فرصت براي ارايه پيشنهادات 
براي گزارش تلفيق را دارند در نهايت اين گزارش با دستور 
هيات رييس��ه در صحن علني مجلس مورد بررسي قرار 
مي گيرد البته همه اين زمان ه��ا تا دو برابر قابل افزايش 
است. بدين معني كه كميسيون تلفيق مي تواند حداكثر 
تا ۶ هفته به بررسي لايحه برنامه بپردازد. زنگنه اظهار كرد: 
در روند بررسي لايحه بودجه، ابتدا كليات در صحن بررسي 

مي شود و در صورت تصويب كليات گزارش به كميسيون 
تلفيق براي بررسي جزييات داده مي شود اما درباره لايحه 
برنامه روند بدين صورت اس��ت كه گزارش كميسيون 
تلفيق مبتني بر بررسي كليات و جزييات است به عبارت 
ساده تر گزارش كميس��يون تلفيق بايد ناظر به بررسي 

كليات و جزييات لايحه برنامه هفتم باشد.
سخنگوي كميسيون تلفيق لايحه برنامه هفتم توسعه 
اضافه كرد: اگر كليات در صحن علني مجلس ش��وراي 
اسلامي به تصويب برسد مجلس وارد جزييات مي شود 
اما اگر مجلس به كليات راي نداد با نظر مجلس شوراي 
اسلامي لايحه به دولت باز گردانده مي شود يا اينكه براي 
اعمال اصلاحات به كميسيون تلفيق داده مي شود. وي 
ادامه داد: در حالت ديگر اگر كميسيون تلفيق به كليات 
راي نداد و مجلس ش��وراي اسلامي كليات را تاييد كرد 
مجددا لايحه به كميس��يون تلفيق داده شده تا گزارش 
به صحن آورده شود؛ براين اساس با توجه به تعطيلي ها و 
مناسبات ايام تابستان تلاش اين است كه بتوانيم تا اواخر 
ش��هريورماه مصوبات مجلس شوراي اسلامي در لايحه 
برنامه هفتم را به شوراي نگهبان ارسال كنيم و شورا هم 
در مدت قانوني اي��رادات احتمالي را به صحن برگرداند. 
تلاش اين اس��ت كه تا قب��ل از تنظيم و ارس��ال لايحه 
بودجه سال ۱۴۰۳ بتوان برنامه هفتم را به اتمام رساند. 
سخنگوي كميسيون تلفيق لايحه برنامه هفتم توسعه 
در عين حال گفت: بحث هايي بين اعضاي كميس��يون 
تلفيق و روساي كميسيون ها وجود دارد مبني بر اينكه به 
دليل اهميت برنامه و تنوع مسائل در آن و لزوم شنيدن 
حرف ها و نكات دستگاه ها و ساير فعالان دانشگاهي، مركز 
پژوهش ها و ديوان محاسبات، زمانبندي بررسي برنامه 
در كميسيون تلفيق تغيير پيدا كند لذا در صورت تغيير 

اعلام خواهد شد.
زنگنه در جمع بندي اظهار كرد: پيش بيني مي شود كه با 
فرض تمديد مهلت بررسي ها، تا اواسط مردادماه گزارش 
كميس��يون تلفيق به صحن علني ارايه شود. وي اضافه 
كرد: از امروز هم بحث اس��تماع در جلسات كميسيون 
شروع مي ش��ود، بدان معنا كه رييس س��ازمان برنامه و 
وزراي مربوطه در كميسيون ها حاضر شده و به سوالات 
نمايندگان پاس��خ مي دهند. از شنبه نيز بررسي كليات 
لايحه برنامه در كميس��يون تلفيق شروع خواهد شد در 
صورتي ك��ه كليات راي آورد كميس��يون وارد جزييات 
مي شود و در غير اين صورت گزارش رد كليات به صحن 
علني مجلس تقديم خواهد شد. زنگنه ادامه داد: حدود 
۲۵ كميته تخصصي در كميس��يون تش��كيل شده كه 
پيشنهاد نمايندگان اين اس��ت كه فرصت بيشتري به 
كميته ها داده شده و جلس��ات كميسيون فشرده شود 
كه اين منوط به تصميم هيات رييسه كميسيون است. 
سخنگوي كميسيون تلفيق لايحه برنامه هفتم توسعه 
اظهار كرد: روز گذشته آيين نامه كميسيون تلفيق تصويب 
شد، در آيين نامه فضا به گونه اي ديده شده كه از نظرات 
كلي اشخاص حقيقي و حقوقي جدا از نمايندگان دولت 
و مركز پژوهش ها اس��تفاده شود و آنها بتوانند در صحن 

كميسيون اظهارنظر كنند.
با توجه ب��ه تاكيد دو قوه بر همكاري و همراهي، احتمالا 
تصويب قانون هفتم نيز مانند بودجه سالانه با كمترين 
تغيير نهايي خواهد شد، هرچند بايد ديد كه آيا در عمل 
هم اين همراهي رخ خواهد داد يا مانند برنامه ششم، برنامه 

هفتم نيز به سرنوشت قبل مواجه خواهد شد. 
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به امريكا اعتماد نخواهيم كرد
س��خنگوي وزارت امور خارجه با اشاره به فرار رسيدن 
هفته بازخواني و افشاي حقوق بشر امريكايي و برنامه هاي 
وزارت امور خارجه در اين ارتباط گفت: به زودي گزارش 
سالانه نقض حقوق بشر در موضوعات مختلف توسط 
امريكا را منتش��ر مي كنيم و در اختيار رس��انه ها قرار 
مي دهيم. وي در ارتباط با آخرين وضعيت تبادل زندانيان 
بين ايران امريكا با ارايه توضيحات��ي در مورد اقدامات 
صورت گرفته از سوي ايران طي ماه هاي گذشته براي 
تحقق اين موضوع گفت: كماكان اين موضوع در دستور 
كار ماست و از طريق طرف هايي كه با حسن نيت در پي 
ايفاي نقش در اين زمينه هستند، اين موضوع در حال 
پيگيري است. البته بايد ببينيم كه دولت امريكا براي 
تصميم گيري نهايي در اين زمينه آمادگي لازم را دارد 
يا خير؟  وي گفت: اميدواريم هرچه زودتر شاهد چنين 
اقدام مثبتي باشيم.  سخنگوي وزارت امور خارجه ايران 
در پاس��خ به س��والي در مورد مذاكرات رفع تحريم ها 
كه با حضور علي باقري مذاكره كننده ارش��د در دوحه 
و ابوظبي در هفته هاي اخير برگزار ش��ده است، گفت: 
مذاكرات انجام شده، جدي و صريح بود.  وي ادامه داد: 
در اين مذاكرات، مواضع اي��ران صراحتا به طرف هاي 
اروپايي اعلام شده است و ما در مذاكرات جدي هستيم.  
س��خنگوي وزارت خارجه جمهوري اسلامي ايران در 
پاسخ به سوالي در ارتباط با اخبار منتشر شده مبني بر 
ايجاد تفاهم نانوشته بين ايران و امريكا در ارتباط با موضوع 
مذاكرات رفع تحريم ها نيز گف��ت: ما گمانه زني هاي 
رسانه اي در مورد موضوع مذاكرات رفع تحريم ها را تاييد 
نمي كنيم.  وي ادامه داد: جمهوري اس��لامي ايران در 
ارتباط با روند مذاكرات پايبند به ميز مذاكره بوده است 
براي اينكه بتوانيم حقوق ملت ايران را تامين كنيم. ما اين 
موضوع را در چارچوب سياست هاي تعيين شده دنبال 
مي كنيم.  سخنگوي وزارت خارجه جمهوري اسلامي 
ايران در ادامه گفت وگوي خود با خبرنگاران در پاس��خ 
به سوال ايسنا، در ارتباط با گفت وگوي تلفني اخير بين 
وزير خارجه ايران و سوئد در ارتباط با مسائل كنسولي و 
اينكه آيا با توجه به انجام اين گفت وگوي تلفني در آينده 
نزديك شاهد تبادل زندانيان بين ايران و سوئد خواهيم 
بود، اظهار كرد: در ارتباط با موضوع آقاي حميد نوري اين 
جزو مطالبه ما از دولت سوئد است كه ايشان را بدون قيد 
و شرط آزاد كنند. كنعاني با اشاره به ديدگاه جمهوري 
اسلامي ايران در ارتباط با بازداشت حميد نوري و حكم 
داده شده به وي، گفت: ما همواره در گفت وگو با مقامات 
سوئدي از جمله در گفت وگوي اخير وزير خارجه با وزير 
خارجه سوئد اين موضوع را تاكيد كرديم كه بايد آقاي 
نوري هر چه زودتر آزاد شود. ما آزادي اين شهروند را با 
جديت دنبال مي كنيم. وي با بيان اينكه در حال حاضر 
در مرحله تشكيل دادگاه تجديد نظر در ارتباط با پرونده 
ايشان هستيم و اين روند طولاني شده است ادامه داد: 
اگر اشتباه نكنم تاكنون ۱۲ جلسه به عنوان دادگاه تجديد 
نظر تشكيل شده است و گويا ادامه خواهد داشت. وي 
ادامه داد: ما از طريق سياسي، كنسولي و مجاري حقوقي 
و قضايي پيگير وضعيت اين شهروند ايراني و آزادي هر 

چه زودتر ايشان هستيم.

دليلي ندارد ايران و قطر با ارز 
كشور ثالث مبادله انجام دهند

معاون اول رييس جمهور بر ضرورت حل مسائل بانكي، 
مالي و پولي فيمابين تاكيد كرد و ادامه داد: دليلي ندارد 
دو كشور همسايه با فرهنگ، دين و رويكرد مشترك با ارز 
كشور ثالث مبادلات و تهاتر هاي مورد نياز خود را انجام 
دهند. به گزارش ايسنا، محمد مخبر در ديدار با »علي 
بن صميح المري« وزير كار دولت قطر با اشاره به اينكه 
ارتباطات سياسي بين ايران و اين كشور و هماهنگي و 
همكاري در مجامع بين المللي هم اكنون به سطح بسيار 
خوب و بالايي رسيده اس��ت، افزود: دولت جمهوري 
اسلامي ايران از ثبات و پيشرفت هاي داخلي و بين المللي 
دولت قطر خرسند است. معاون اول رييس جمهور اظهار 
داشت: زمينه هاي همكاري بين دو كشور فوق العاده زياد 
است اما سطح مبادلات اقتصادي در سال هاي گذشته 
متناسب با سطح بالاي روابط سياسي نبوده و زمينه هاي 
مشترك ديني، فرهنگي، تاريخي و همسايگي دو دولت 
و ملت حركت و برنامه ريزي جدي براي توسعه و ارتقاي 
روابط را مي طلبد. وي با بيان اينكه رهبران سياسي دو 
كشور همواره بر ارتقاء مبادلات و ارتباطات تهران و دوحه 
در همه زمينه ها تاكيد دارند، گفت: حل سازوكارهاي 
مالي براي فعالين اقتصادي و بخش خصوصي به عنوان 
محورهاي اصلي توسعه حائز اهميت اساسي است كه 
در سال هاي گذش��ته دولت هاي دو كشور نتوانستند 
تا با ايجاد بستر مناس��ب از اين علاقه و اراده دو دولت 
و ملت به خوبي اس��تفاده كنند. مخبر بر ضرورت حل 
مسائل بانكي، مالي و پولي فيمابين تاكيد كرد و ادامه 
داد: دليلي ندارد دو كش��ور همسايه با فرهنگ، دين و 
رويكرد مشترك با ارز كشور ثالث مبادلات و تهاتر هاي 
مورد نياز خود را انجام دهند. معاون اول رييس جمهور 
با اشاره به همكاري هاي ايران و قطر در زمينه انرژي و به 
ويژه گاز خاطرنشان كرد: همكاري هاي ايران و قطر در 
اين بخش مي تواند دو كشور را تبديل به هاب گازي و 
انرژي منطقه كند. وي تصريح كرد: جمهوري اسلامي 
ايران آمادگي دارد تا صدور خدمات فني و مهندسي و 
دانش بنيان، رفع احتياجات كشاورزي و سرمايه گذاري 
مش��ترك را در دس��تور كار قرار داده تا رفع نيازهاي 
آموزشي فني و حرفه اي و دانشگاهي به صورت متقابل 
بيش از گذشته فعال شود. علي بن صميح المري وزير 
كار دولت قطر نيز در اين ديدار با قدرداني از حمايت هاي 
دولت جمهوري اسلامي از دولت اين كشور در اجلاس ها 
و مجامع جهان��ي بين المللي تاكيد كرد: دولت و ملت 
قطر هيچگاه مواضع ايران در زمان مشكلات و بحران ها 
را فراموش نخواهد كرد. وي با تاكيد بر اينكه س��طح 
مبادلات تجاري دو كشور كماكان در سطح مورد انتظار 
و دستورات رهبران سياسي ايران و قطر نيست، افزود: 
در اين سفر پياده سازي و عملياتي كردن هر چه سريع تر 
پيمان نامه ها و توافقات رييس جمهور ايران و امير قطر در 

دستور كار قرار دارد.

وعدههايدوقوهبراياصلاحروندبرنامهريزيكلاناقتصادي

كليات برنامه هفتم توسعه تصويب شد

رئيس جمهور در همايش بزرگداشت قوه قضاييه: قوا در مهار فساد هم افزايي داشته باشند
رييس جمهور گفت: دستگاه قضايي براي ابطال باطل تمام 
همت خودش را در سطوح قضات عالي، ديوان عالي كشور، 
ديوان عدالت كشور، سازمان بازرسي و دادگستري ها و 

دادياري هاي سراسر كشور به كار گرفته است.
سيد ابراهيم رييس��ي در همايش بزرگداشت هفته قوه 
قضاييه ضمن تسليت ش��هادت امام باقر)ع( و با تشكر از 
برگزار كنندگان اين همايش خاطرنش��ان كرد: گزارش 
رييس قوه قضاييه نكات قابل توجهي داشت و اگر زمان 
بيشتري وجود داشت، گزارش بهتر و بيشتري مي دادند. 
دستگاه قضايي براي ابطال باطل تمام همت خودش را 
در سطوح قضات عالي، ديوان عالي كشور، ديوان عدالت 
كشور، سازمان بازرسي و دادگستري ها و دادياري هاي 

سراسر كشور به كار گرفته است.
وي يادآور شد: در آستانه شهادت ۷۲ تن از ياران انقلاب و 
در راس آنان شهادت آقاي دكتر بهشتي هستيم؛ اگرچه 
ايشان حدود يك س��ال و نيم در قوه قضاييه مسووليت 
داشتند اما ايشان معمار دستگاه قضايي انقلاب اسلامي 
شدند. در اين مدت كوتاه نمي توان كاري كرد اما شخصيت 
ايشان در دوران قبل از مسووليتش در قوه قضاييه ساخته 
شد. نگاه تشكيلاتي، انضباط س��ازي، علم و تخصص از 
ويژگي هاي ايشان بود. ما آقاي بهشتي را از نظر انصاف، 
انضباط، ايمان، انقلابي و ولايت مدار ولو در بس��ياري از 
نقاط به دليل بسياري توطئه ها و فتنه ها عليه به ايشان، 
مي شناسيم. ولايت مداري او در عمل نمايان بود. بسياري 
بعد از شهادت ايشان با حضور در كنار مزارشان به خاطر 
بدبين بودن به ايشان، عذرخواهي كردند. ايشان نسبت 
به فضاسازي ها در تصميم  گرفتن ها و تصميم نگرفتن ها 
حساسيت داشتند. ايش��ان در تبليغ دين و بيان معارف 
ديني، ترس از خدا را ملاك قرار مي دادند و به جوسازي ها 

و فضاسازي ها اهميتي نمي دادند.
وي ادامه داد: درباره آيت الله دكتر بهشتي و آيت الله دكتر 
قدوس��ي، آقاي لاجوردي؛ كس��ي نمي گويد از عدالت 
خارج ش��ده باش��ند؛ هر چند كه در ظاهر عضو حزب و 
تشكل هاي سياس��ي بودند اما داراي روحيه حق مداري 
بودند و گرايش هاي حزبي در آنها تاثيرگذار نبود. هر كس 
در جايگاه تصميم گيري قرار دارد بايد از حق تبعيت كند. 

نفوذپذيري از هيچ كس حتي خودش هم نبايد موجب 
تسليم شود. يعني نبايد نظرات و احساسات خودش را در 

تصميم گيري هايش دخيل كند.
رييس جمهور تصريح كرد: تشخيص حكم الهي با قاضي 
اس��ت؛ چراكه قضات جل��وه اي از خليفه اللهي و جايگاه 
بالايي دارند. هم تش��خيص حق، ه��م گرايش به حق و 
هم ايستادگي در راه حق از ويژگي هاي قضات است. هر 
سه اين ويژگي ها در مسائل سياسي، اجتماعي و قضايي 

اهميت بسياري دارد.
وي گفت: طي سال هاي گذشته در قوه قضاييه كارهاي 
زيادي انجام شده است. هر كس به دستگاه قضايي وارد 
شد، تلاش كرد خشتي روي خشت هاي گذشته بگذارد.

وي با اش��اره به درخواست رهبري از دستگاه قضايي نيز 
گفت: رهبري »تحول« را از مس��وولان دستگاه قضايي 
خواستار شدند. در جلسه با رييس قوه و مسوولان عالي 
قضايي عرض كردم اولين شرط تحول، تحول خواهي و 
تحول گرايي است. دومين شرط تحول، تحول فرآيندي 
اس��ت. بهترين افراد در تحول فرآيندي و دقت در س��ير 
بازرسي با خود كارشناسان قضايي است، بخش هايي در 
دول��ت هم مي توانند به اين تحول كمك كنند. ما نيز در 

قوه مجريه به اين مساله نيازمنديم.
رييسي خاطرنش��ان كرد: افزايش بهره وري نيازمندي 
ديگر قوه قضاييه است. امكانات و بودجه ها بايد بازنگري 
شود. رش��د اقتصادي ۸ درصد نيازمند سرمايه گذاري و 
افزايش بهره وري است. اگر اين طور نشود، نظام اداري ما 
همچنان در مشكل خودش باقي مي ماند. دانش سازماني 
بايد در حيطه قلم وارد شود اما آن طور كه بايد نتوانسته 
كار را از سختي خارج و براي نظام اداري آسان كند. تحول 

فرآيندي از شقوق تحول است.
وي تحول نهادي را سومين نيازمندي قوه قضاييه دانست 
و افزود: بايد با نيازس��نجي از بهره وري و چابك س��ازي 
سازمان ها و ساز و كارهاي اداري نياز قوه قضاييه سنجيده 
شود. در نتيجه اين نشست علاوه بر تجليل از مقام و منزلت 
شهيد بهش��تي و مقامات عالي قضايي، بايد همكاري و 
همياري و همدلي و همراه��ي و آهنگ واحد را در تمام 
سازمان ها و ادارات كشور داشته باشيم تا به اهداف سه گانه 

مدنظر رهبري برسيم. وي ادامه داد: آسيب هاي اجتماعي، 
مشكلات جامعه كه مربوط به همه دستگاه هاي اجرايي 
است، بايد ريشه يابي و راه حل براي شان پيدا شود. دستگاه 
قضايي و قوه مجريه در همراهي با يكديگر بايد نتيجه و 
محصول كار را مش��خص كند تا تصميم��ات لازم براي 
همكاري هاي بيشتري اتخاذ شود. در اين صورت جرم، 
جنايت و فساد در جامعه مهار مي شود. جامعه مبتني بر 
عقلانيت، اخلاق و عدالت نياز امروز ماست و مقام معظم 
رهبري بر اين مساله تاكيد دارند. سه قوه بايد در اين مسير 

با يكديگر هم افزايي داشته باشند.
رييس قوه مجريه بازدارنگي، كيفر مجرمان و پيش گيري 
از وق��وع جرم را از مختصات خاص قوه قضاييه دانس��ت 
و خاطرنش��ان كرد: چه كنيم تا آمار ورودي پرونده ها به 
دستگاه قضايي كاهش يابد؟ ما در دولت، مجلس نسبت 
به قانونگذاري، در مسائل مديريتي و اجرايي بايد تلاش 
همه ما اين باشد تا پرونده ورودي به دستگاه قضايي روز 
به روز كاهش يابد. امروز هم در كنار هم، كار مش��تركي 
به نام اجراي امنيت و عدالت و افزايش اعتماد عمومي را 

بر عهده داريم.
وي ادامه داد: مس��ائل اداري، مالي و پشتيباني بر عهده 
دولت هم هس��ت. تمام تلاش مان را به كار گرفته ايم در 
اين سه حوزه مش��كلات دوس��تان در قوه قضاييه حل 
شود. بحمدالله در بودجه ۱۴۰۱ و ۱۴۰۲ مشكلات قوه 
را تا حد مقدور حل كرديم. بودجه قوه قضاييه در ۱۴۰۲ 
نس��بت به ۱۴۰۰ دو برابر شد. با تمهيدات انديشه شده 
۱۲۵۰۰ كارمند ب��ه علاوه ۸۰۰ قاضي ب��ه مرور جذب 
دستگاه قضاييه خواهند شد. اصلاح ساختارهاي فسادزا، 
 برخورد با مفسدان و متجارسان به قانون در همكاري قواي 

سه گانه امكان پذير است.
همچنين حجت الاسلام والمسلمين محسني اژه اي طي 
س��خناني در بخش پاياني همايش سراسري هفته قوه 
قضاييه، بار ديگر از تلاش ها و مجاهدت هاي همه كاركنان 
عدليه اعم از مديران، قضات، كارمندان و همچنين روسا و 
كاركنان سازمان هاي تابعه دستگاه قضايي قدرداني كرد 
و خطاب به حاضران در اين همايش گفت: خانواده هاي 
شما مديران، قضات و كاركنان دستگاه قضا، به خاطر كار 

و مشغله زيادتان، متحمل رنج، زحمت و محدوديت هاي 
فراواني هس��تند و به همين خاطر از شما انتظار مي رود 
كه در زمينه توجه و عنايت به خان��واده و فرزندان دچار 

غفلت نشويد. 
محسني اژه اي سپس با اشاره به مشكلات و سختي كار در 
قوه قضاييه، تصريح كرد: اعتقاد من اين است كه به سبب 
حجم و سختي كار در قوه قضاييه و همچنين فشارهاي 
بيروني كه بر اين مجموعه وارد مي شود، حقوق و مزاياي 

كاركنان قوه قضاييه متناسب با تلاش آنها نيست. 
محس��ني اژه اي در بخش ديگ��ري از صحبت هاي خود 
گفت: علي رغم تمام تلاش هاي صورت گرفته، اما همچنان 
مش��كلات مربوط به امكنه و س��اختمان ها و تجهيزات 
واحدهاي قضايي در برخي از نقاط كشور حل نشده است 
و اميدواريم كه با استمرار تلاش ها و همچنين مساعدت 

دولت و مجلس، تمامي اين مشكلات حل شوند. 
محس��ني اژه اي در ادامه با اش��اره به اهميت و ضرورت 
نظارت هاي ميدان��ي، اظهار كرد: مس��وولان و مديران 
دستگاه قضايي در سراسر كشور، بازرسي ها، سركشي ها 
و نظارت هاي ميداني را نسبت به زيرمجموعه خود و ساير 
مجموعه هاي مرتبط با ماموريت هاي عدليه، گسترش 
و بس��ط دهند؛ قطعاً مس��وول و مديري ك��ه در ميدان 
حاضر مي شود و از نزديك و به صورت ملموس مسائل و 
نارسايي ها را مشاهده مي كند، نسبت به مديري كه صرفاً 
در اتاق كارش به مطالعه گزارشات اكتفا مي كند، در اتخاذ 
تدابير براي رفع مشكلات، از درك و جامعيت مطلوب تري 

برخوردار است. 
رييس قوه قضاييه در ادامه به مس��وولان ذيربط قضايي 
دستور داد در رسيدگي به پرونده هاي كثيرالشاكي نهايت 
سرعت و دقت و لحاظ موازين قانوني را به كار ببندند تا در 
اين قبيل پرونده ها هر چه زودتر براي مال باختگان احقاق 

حق صورت گيرد. 
محس��ني اژه اي در همين راستا تصريح كرد: مسوولان 
ذيربط قضايي بايد جهات و ابعاد ناظر بر برخي پرونده هاي 
مستعد براي كثيرالشاكي ش��دن را به گونه اي مديريت 
و تمشيت كنند كه از تبديل ش��دن آنها به پرونده هاي 

كثيرالشاكي جلوگيري به عمل آيد.

ريي��س قوه قضاييه اف��زود: البته طي دو س��ال اخير، از 
ميزان ايجاد و تشكيل پرونده هاي كثيرالشاكي كاسته 

شده است. 
رس��يدگي س��ريع و دقيق به پرونده هاي مُسن از ديگر 
توصيه هاي رييس قوه قضاييه خطاب به مسوولان ذيربط 
قضايي و روس��اي كل دادگستري ها بود؛ قاضي القضات 
در همين راستا گفت: به هيچ وجه قابل قبول نيست كه 
پرونده اي در دستگاه قضايي مفتوح باشد و با گذشت ۵ 
سال هنوز در مرحله بازپرسي باشد؛ در پرونده هايي ممكن 
است متهم يا متهمان متواري باشند، اما وقتي متهم در 
دسترس است و ادله و قرائن احصاء شده اند، تأخير و تعلل 
در رسيدگي ها، قابل قبول نيست؛ لذا مسوولان ذيربط 
قضايي تدابير ويژه اي را براي رسيدگي هر چه سريعتر به 

پرونده هاي مُسن اتخاذ كنند. 
محس��ني اژه اي در ادامه توصيه هايي مهم را در راستاي 
حفاظت و صيانت از مجموعه قضايي كشور خطاب به همه 
مسوولان ذي صلاح قضايي در مركز و استان ها مطرح كرد 
و در همين راستا بيان داشت: توصيه ها و تذكرات مركز 
حفاظت و اطلاعات قوه قضاييه و دادسراي انتظامي قضات 
از جانب همه بخش هاي قضايي و دادگس��تري ها مورد 

توجه و اهتمام قرار گيرد. 
ريي��س قوه قضاييه اظه��ار كرد: هر يك از مس��وولان و 
كاركنان قضايي بايد در مجموعه خود نسبت به وظايف و 
تكاليف نظارتي و مراقبتي اهتمام و عنايت داشته باشند و 
اين قبيل امور را صرفاً مختص مركز حفاظت و اطلاعات 
قوه قضاييه يا دادستاني انتظامي قضات ندانند؛ چنانچه 
ملاحظه كرديد رفت وآمدهاي برخي وكلا يا كارشناسان 
يا افراد ديگر به مركز و واحد قضايي تان نامتعارف و خارج 
از قاعده اس��ت، اقدامات مقتضي را انجام دهيد و از باب 
خيرخواه��ي و دلس��وزي تذكرات لازم را ب��ه همكاران 

خود بدهيد.
رييس ق��وه قضاييه گفت: لازم اس��ت كه روس��اي كل 
دادگستري و دادس��تان هاي سراسر كش��ور در تعامل 
با نماين��دگان حوزه ه��اي انتخابيه خود، مش��كلات و 
محدوديت هاي موجود در محيط هاي قضايي را به صورت 

عيني به اطلاع آنها برسانند.



ايران، دومين دارنده بزرگ منابع نفتي در دنيا اس��ت و از 
ساليان قبل سرمايه گذاري در بخش نفت و گاز ايران همواره 
گزينه جذابي براي س��رمايه گذاري توسط شركت هاي 
بين المللي نفتي بوده است. به گفته تحليلگران نفتي اين 
امر، عمدتاً به دليل ماهيت كم خطر و كم هزينه استخراج 
نفت در اين قسمت از خاورميانه مي باشد. از سال ۱۹۰۷ كه 
نفت در ايران كشف شد، قراردادهاي مختلفي مورد آزمون 
و تجربه قرار گرفته است كه اين امر نشان دهنده تغييرات 
سياسي گسترده در كشور محسوب مي شود. امتيازنامه 
دارسي، كه منجر به كشف نفت در ايران شد، مثالي قديمي 
از قراردادهاي اين حوزه مي باش��د. ب��ه گزارش»تعادل« 
در چند روز اخير خبري به نقل از »دويچه وله« منتش��ر 
شده اس��ت مبني بر اينكه كنسرسيوم هاي نفتي آرامكو 
عربستان و توتال انرژي فرانسه روز شنبه ۲۴ ژوئن )۳ تيرماه( 
قراردادهايي را براي آغاز ساخت يك تاسيسات پتروشيمي 
۱۱ ميليارد دلاري به امضا رساندند.آرامكو و توتال انرژي در 
بيانيه مشتركي اعلام كردند كه اين اقدام »نشانه اي از آغاز 
كار ساخت وساز در توسعه مشترك پتروشيمي« است. براي 
ساخت اين پروژه در جبيل، واقع در ساحل شرقي عربستان 
سعودي، به هفت شركت، تسهيلاتي اعطا شده است. اين 
تاسيسات قرار است در سال ۲۰۲۷ به بهره برداري برسد . 
شركت نفتي آرامكوي سعودي و شركت فرانسوي توتال 
انرژي، يك قرارداد ۱۱ ميليارد دلاري براي آغاز ساخت يك 
مجتمع پتروشيمي جديد در عربستان سعودي امضا كردند. 
طبق اعلام آرامكو، اين تاسيسات ظرفيت توليد سالانه ۱.۶۵ 
ميليون تن اتيلن و ساير گازهاي صنعتي را خواهد داشت. 
امين ناصر، رييس آرامكو در مراسم امضاي اين قرارداد گفت: 
در راستاي استراتژي رشد آرامكو، پيش بيني مي شود كه 
اين پ��روژه، به فرصت هاي ارزش افزوده در اكوسيس��تم 
پايين دستي عربستان كمك كند. عربستان سعودي كه 
بزرگ ترين كشور صادركننده نفت جهان است، به تقويت 
زيرساخت هاي انرژي خود از طريق جذب سرمايه گذاري 

و انعقاد توافقنامه با شركت هاي بين المللي ادامه مي دهد.
اين در حالي اس��ت كه براي هر ايراني نام توتال آشناست 
و اينكه حالا اين غول نفتي در همس��ايگي ايران )دومين 
دارنده بزرگ منابع نفتي( دست به همچنين سرمايه گذاري 
عظيمي مي زند و چند سالي است كه با ايران خداحافظي 
كرده اس��ت علت را بايد جس��ت .  بنابراين گ��زارش، در 
چندس��ال اخير خروج توتال از ايران يك��ي از مهم ترين 
خبرهاي حوزه انرژي به شمار مي رفت و ابهامات قرارداد 
منعقد شده با توتال پس از خروج بدون مشكل اين شركت 
از قرارداد توس��عه ف��از ۱۱ پارس جنوب��ي، بيش از پيش 

نمايان شد. 

   سابقه توتال در تعامل با ايران
اواخر دهه هفتاد ش��ركت ملي نفت ايران و شركت توتال 
فرانسه براي توسعه بخش بالادستي فاز ۱۱ پارس جنوبي 
 LNG و ساخت يك كارخانه حدود ۱۰ ميليون تني توليد
به توافق رسيدند و تفاهمنامه اي بين دوطرف به امضا  رسيد. 
پس از امضاي اين تفاهمنامه، شركت پتروناس مالزي هم 
براي توس��عه فاز ۱۱ پارس جنوبي اعلام آمادگي كرد و با 
توافقي سه جانبه شركت ملي نفت ايران ۵۰ درصد، شركت 
توتال فرانسه ۴۰ درصد و پتروناس مالزي ۱۰ درصد از سهام 
توسعه بخش بالادستي و پايين دستي را به عهده گرفتند.

اما عقد اين تفاهمنامه و انجام مطالعات مهندسي همزمان 
با افزايش حساسيت هاي بين المللي نسبت به فعاليت هاي 
صلح آميز هسته اي ايران بود و طي سال هاي ۱۳۸۵ تا ۱۳۸۷ 
شركت نفتي توتال به بهانه افزايش قيمت جهاني فولاد و 
در پي آن ب��الا رفتن هزينه هاي پروژه، در اجراي عمليات 
توسعه اي فاز ۱۱ تعلل كرد و با مخالفت شركت ملي نفت با 
پيشنهاد افزايش هزينه اجراي پروژه، در نهايت توتال از فاز 

۱۱ پارس جنوبي خارج شد.

   بدعهدي توتال
با توجه به شرايط ذكر ش��ده، برخي از كارشناسان اساسا 
 انعقاد مجدد قرارداد با ش��ركت توتال در فاز ۱۱ را اشتباه 
مي دانس��تند. برخي ديگر نيز معتقد بودند كه با توجه به 
شرايط تحريمي كشور، اساسا براي جلوگيري از خروج هر 
شركت خارجي كه در قالب IPC در توسعه صنعت نفت و 
گاز ايران همكاري مي كند، بايستي شرايط و جرايم سفت 
و سختي در نظر گرفته شود كه با هر بهانه اي نتواند قرارداد 
را فسخ كند. چرا كه در طول سال هاي گذشته مساله تحريم 
با كشور عجين شده و همه شركت ها با دانستن شرايط فوق 

حاضر به سرمايه گذاري در ايران مي شوند.
در بيانيه شركت توتال كه در ارديبهشت ماه ۱۳۹۷ منتشر 
ش��د با اس��تناد به تحريم هاي امريكا آمده بود: در نتيجه 

و همانطور كه پيش از اين توضي��ح داده بوديم، توتال در 
موقعيت��ي نخواهد بود كه پروژه ف��از ۱۱ پارس جنوبي را 
ادامه دهد و مجبور خواهد بود تمام فعاليت هاي مربوطه 
را پيش از ۴ نوامبر ۲۰۱۸ متوقف كند، مگر آنكه مقامات 
ايالات متح��ده با حمايت مقام هاي فرانس��وي و اروپايي 
يك معافيت تحريمي ويژه اين پروژه، به توتال اعطا كنند. 
اين معافيت تحريمي پروژه اي بايد از ش��ركت در برابر هر 
تحريم ثانويه مربوط به قان��ون ايالات متحده، محافظت 
كند. پس از اين بيانيه، بيژن زنگنه وزير سابق نفت با اشاره 
به بيانيه توتال مبني بر خروج اين شركت از ايران در صورت 
غيرممكن شدن ادامه فعاليت هاي آن گفت: اشاره اي به 
خروج نشده است بلكه منظور متوقف شدن امكان ادامه 
روند فعاليت توتال است. در نهايت نيز بيژن نامدار زنگنه 
وزير نفت سابق در ۲۹ مرداد ۱۳۹۷ درباره آخرين وضعيت 
قرارداد توسعه فاز ۱۱ پارس جنوبي، گفت: توتال به صورت 
رسمي قرارداد توسعه فاز ۱۱ پارس جنوبي را ترك كرده و 
بيش از دو ماه است كه اعلام كرده از قرارداد خارج مي شود. 
به دليل تحريم هاي سنگين وضع شده بر اقتصاد ايران، بعد 
از خروج توتال ميدان هاي سرگردان نفتي همچنان تشنه 
سرمايه گذاري غول هاي نفتي ماندند.  يكي از جدي ترين 
آس��يب هايي كه تحريم هاي اقتصادي طي چهار سال به 
كشور وارد كرد از بين بردن اعتماد فعالان اقتصادي براي 
سرمايه گذاري در كشور بود. كارشناسان بر اين باورند كه در 
همكاري هاي اقتصادي و تجاري با جهان مخصوصا در حوزه 
نفت و گاز توپ در زمين ايران است. نياز روزافزون اقتصاد 
جهاني به منابع نفت و گاز از يك سو و برخورداري ايران از 
بيشترين ذخاير نفت و گاز جهان از سوي ديگر، نه تنها نفت 
و گاز را به مزيت و ظرفيت اصلي اقتصاد ايران تبديل ساخته 
بلكه در س��ال هاي اخير، صنعت نفت و گاز ايران به دليل 
تحريم هاي اقتصادي از ظرفيت انباشته براي سرمايه گذاري 
برخوردار كرده اس��ت. قراردادهاي نفتي با ش��ركت هاي 
بزرگ خارجي ضمن ايجاد گردش مالي بالا، زمينه حضور 
و مشاركت بانك ها و موسسه هاي مالي بزرگ بين المللي 
و همچنين موسسه هاي بين المللي بيمه را در قراردادها و 

به دنبال آن حضور آنها در ايران فراهم كرده خواهد كرد.
از سوي ديگر موضوعي كه اهميت حضور سرمايه گذاران 
خارجي را در صنعت نفت ايران بيش از پيش پررنگ مي كند 
نبود سرمايه كافي در كشور براي توسعه ميادين نفت و گاز و 
در نتيجه هدر رفت اين سرمايه هاي ملي مي شود. به گفته 
صاحب نظران اقتصادي سالانه بخشي از سرمايه گذاري از 
طريق منابع وزارت نفت تامين مي شود و بخش عمده اي 
بايد توس��ط منابع خارجي تامين شود و اگر تامين منابع 
توسط سرمايه گذاران خارجي تامين نشود افزايش ظرفيتي 
كه وزارت نفت در نظر گرفته محقق نخواهد شد، زيرا منابع 
وزارت نفت تنها مي تواند از افت توليد نفت جلوگيري كند و 
براي توسعه بايد از سرمايه سرمايه گذاران خارجي استفاده 
كرد و چنانچه براي حضور شركت هاي خارجي در ايران از 
برنامه مشخصي پيروي شود و برنامه ريزي دقيقي در اين 
راستا صورت بگيرد ايران در بلندمدت مي تواند صادر كننده 
خدمات باشد. همچنين طبق آمارهاي ارايه شده از سوي 
مسوولان نفتي كشور نفت ايران بدون حضور شركت هاي 
بزرگ نفتي در كشور نمي تواند نقشي در جهان ايفا كند، 
زيرا ايران به تنهايي پولي براي سرمايه گذاري ندارد و بيش 
از ۷۰ درصد منابع لازم براي توسعه ميادين نفتي و گازي بايد 

توسط شركت هاي بزرگ نفتي دنيا تامين شود. 
بسياري از كشورهاي در حال توسعه براي قرار گرفتن در 
مسير توسعه و افزايش رشد اقتصادي، سرمايه گذاري در 
بخش هاي مختلف اقتصادي را در اولويت ق��رار داده اند. 
س��رمايه گذاري در هر كشوري پس از مالكيت خصوصي 

داراي بيشترين اهميت اس��ت. سرمايه گذاري از يك سو 
اشتغال زاس��ت و از س��وي ديگر موجب افزايش توليد و 
عرضه كالاها مي شود و بدين وسيله از هدر رفتن منابع و 
همچنين افزايش قيمت ها جلوگيري مي كند. اهميت تاثير 
سرمايه گذاري خارجي بر توسعه كشور انكارنشدني است 
تا حدي كه بدون آن توسعه حداقل در كشورهاي در حال 

توسعه امكان پذير نيست.
امروزه حتي كشورهاي صنعتي براي جذب سرمايه خارجي 
با هم رقابت مي كنند. اين مساله، ضمن كاستن از ضرورت 
افزايش مداوم يارانه ها، امكان صادرات بيشتر و بهبود تراز 
پرداختها را فراهم مي كند. سرمايه گذاري خارجي علاوه 
بر موارد ذكر ش��ده از يك امتياز بزرگ نيز برخوردار است. 
سرمايه خارجي به منزله يك تزريق بيروني به اقتصاد داخلي 
است و از اين بابت به علت وجود عامل تكاثري در اقتصاد، 
چندين بار بيشتر از اصل سرمايه وارداتي مي تواند اثر مثبت 

بر متغيرهاي ذكر شده بگذارد.

   مزاياي سرمايه گذاري خارجي
مزاياي سرمايه گذاري خارجي عبارتند از: ۱-امكان انتقال 
تكنولوژي پيشرفته، ۲-اشتغال زايي كارآمد، ۳- بين المللي 
شدن اقتصاد كش��ور، ۴- افزايش صادرات و منابع مالي، 
۵- جذب واردات با هزينه هاي كمتر، ۶- معرفي روش هاي 
مديريت و توليد نوين، ۷-مشاركت در ابداع و خلاقيت در 
فرآيند توليد، ۸- افزايش كيفيت كالاهاي توليدي، ۹-تكثير 
مناسب بر نرخ ارز، ۱۰- توسعه متوازن سياسي - اقتصادي.

   موانع و راهكارهاي 
سرمايه گذاري خارجي در ايران

گزارش آنكتاد )كنفرانس توس��عه و تجارت ملل متحد( 
 نشان مي دهد جمهوري اس��لامي ايران در سال ۲۰۲۱ ،

۱.۴۲۹ ميليارد دلار سرمايه گذاري مستقيم خارجي جذب 
ك��رد در حالي كه اين رقم در س��ال ۲۰۲۰ بالغ بر ۱.۳۴۲ 
ميليارد دلار بود كه ۶.۴ درصد رشد را نشان مي دهد رتبه 

ايران در خاورميانه از اين حيث ششم مي باشد.
سهم ايران در جذب سرمايه گذاري مستقيم خارجي در 
سال ۲۰۲۱ جهان ۰.۰۹ درصد، در سال ۲۰۲۰ برابر با ۰.۱۳ 

درصد و در سال ۲۰۱۹ برابر با ۰.۰۹ درصد بود.
 ايران همچنين در س��ال ۲۰۲۱ بالغ بر ۸۲ ميليون دلار 
سرمايه گذاري مستقيم خارجي داشت كه در سال ۲۰۲۰ 

عدد ۷۸ ميليون دلار بود.
جذب سرمايه گذاري خارجي در ايران در سال هاي ۲۰۲۰ 
و ۲۰۱۹ و ۲۰۱۸ ب��ه ترتيب ۱۱ درصد، ۳۶.۴ درصد و ۳۰ 
درصد افت كرده بود. ميزان جذب سرمايه گذاري خارجي 
ايران در سال ۲۰۱۹ برابر با ۱ ميليارد و ۵۰۸ ميليون دلار، 
در سال ۲۰۱۸ برابر با ۲ ميليارد و ۳۷۳ ميليون دلار در سال 
۲۰۱۷ برابر با ۵ ميليارد و ۱۹ ميليون دلار بوده است. اين 
رقم در سال ۲۰۱۶ برابر با ۳ ميليارد و ۳۷۲ ميليون دلار بود.

ايران در سال ۲۰۱۴ بالغ بر ۲ ميليارد و ۱۰۵ ميليون دلار 
سرمايه گذاري مستقيم خارجي جذب كرده بود كه اين 
رقم در سال ۲۰۱۵ به ۲ ميليارد و ۵۰ ميليون دلار كاهش 
يافته بود. ميزان سرمايه  مستقيم خارجي جذب شده در 
سال ۲۰۱۳ نيز ۳ ميليارد و ۵۰ ميليون دلار بوده است. اين 
رقم در س��ال ۲۰۱۲ برابر با ۴ ميليارد و ۶۶۲ ميليون دلار 

برآورد شده بود.

   موانع سرمايه گذاري خارجي در ايران
۱- موانع و مشكلات اقتصادي؛ اين موانع شامل موارد زير 
مي باشد: گسترش بيش از حد بخش دولتي، نوسانات ارزي 
و مقررات مبادلات ارزي، سياست تجاري ناكارآمد، نبود 

ثبات اقتصادي، قانون فعلي كار، ماليات ها، ضعف اقدامات 
تشويقي و ترويجي و خدمات پس از سرمايه گذاري، عدم 
مهارت كافي نيروي انساني، عدم زيرساختارهاي فيزيكي 

و ضعف بنيادي، ريسك هاي اقتصادي.
۲-موانع و مش��كلات حقوقي: وجود قوانين و مقررات و 
خط مشي هاي روش��ن مرتبط با سرمايه گذاري خارجي 
از قبيل قوانين گمركي، ماليات، تجاري، مشكلات اجراي 
قوانين از قبيل تنوع مراكز تصميم گيري و تخلفات اداري، 

ابهامات حقوقي.
۳- موانع سياسي: سياس��ت هاي امريكا عليه جمهوري 
اسلامي ايران، عدم اجماع داخلي در مورد جذب و چگونگي 
جذب سرمايه هاي خارجي، رقابتهاي سياسي و ريسك هاي 

سياسي.
۴- موانع فرهنگي و اجتماعي: ذهنيت منفي نس��بت به 
س��رمايه گذاران خارجي و سرمايه هاي خارجي، ارتباط و 

تعامل ضعيف بين ايرانيان و اتباع خارجي.
راهكارهاي جذب و حفظ سرمايه خارجي در ايران

۱- امني��ت محي��ط س��رمايه و حذف موان��ع فرهنگي 
سرمايه گذاري، 

۲- بازبيني قوانين كار، تجارت، مالياتها و...
۳- اج��ازه ب��ه س��رمايه گذاران داخل��ي و خارجي براي 
بهينه سازي در درون بنگاه خود از جمله فروش در داخل 

و خارج.
۴- حذف قيمت گذاري هاي تحميلي، 
۵- خصوصي كردن جريان منابع مالي، 

۶- تشويق انضباط مالي دولت و هدف گذاري حذف مطلق 
كسري بودجه، 

۷-منضبط كردن شركت هاي دولتي و بنگاه هاي بخش 
عمومي در ارتباط با اخذ و بازپرداخت تسهيلات مالي به 

نظام بانكي، 
۸- تصويب قانون بازار سرمايه )براي خريد و فروش سيال 
سهم شركت هاي داخلي و خارجي و تامين مالي طرح هاي 

توسعه آتي شركت هاي واگذار شده(، 
۹- كاهش تورم 

۱۰- بي ثباتي نرخ ارز
۱۱- ريسك بالا و ...

تحليلگران معتقدند بسياري از كشورهاي درحال توسعه 
به دليل ريسك بالا و بي ثباتي سياسي و ساختاري غيرقابل 
پيش بيني سرمايه خارجي اندكي جذب مي كنند. امروزه 
كشورهايي كه داراي سياست خارجي پرتنش هستند در 
جذب سرمايه گذاري خارجي بسيار ناموفق عمل مي كنند. 
براي جذب س��رمايه گذاري خارجي ابتدا بايد ش��رايط 
سرمايه گذاري داخلي فراهم شود و تا وقتي فضاي كسب و 
كار ايران كه اكنون در رتبه هاي بسيار پايين جهاني قرار دارد 
بهبود نيابد نمي توان اميدي به جذب سرمايه گذار خارجي 
داشت. با توجه به كسر بودجه دولت، كاهش درآمدهاي 
نفتي، عدم امكان صادرات گاز به جهان، محدوديت ذخاير 
ارزي و بالاخره اتلاف س��رمايه در سال هاي اخير، سرمايه 
مستقيم خارجي مي توانست نقش مهمي را در نوسازي 
و به س��ازي اقتصاد ايران بازي كند كه در اثر آن اشتغال و 
رونق اقتصادي در ايران افزايش يابد، و در نتيجه بازار ايران 
رقابتي شود و مصرف بهبود يابد. لذا تحريم ها تنها يكي از 
موانع جذب س��رمايه خارجي در ايران است و برجام تنها 
بخشي از مش��كلات را حل كرد. حتي پيش از برجام نيز 
ايران سرمايه چنداني را جذب نكرده بود، و فرار سرمايه به 
كشورهاي حاشيه جنوبي خليج فارس شاهد اين مدعاست. 
مشكل خارجي تنها يكي از مشكلات جذب سرمايه است 
و البته مشكلات و عوامل ريسك ديگر از جمله تنش هاي 
منطقه اي و جهاني به ويژه با امريكا و همچنين مشكلات 
داخلي اعم از مشكلات اقتصادي و سياسي و به خصوص 
تنش داخلي در تفسير و اجراي قوانين مهم تر هستند و به 
نوبه خود موانع جذب سرمايه هستند. بي ثباتي نرخ ارز در 
ايران بي شك براي هيچ س��رمايه گذاري خارجي جذاب 
نيست و تا زماني كه نتوان به ثبات اقتصادي پايدار در نرخ ارز 
رسيد، ايران نمي تواند سرمايه قابل توجهي را جذب نمايد.

بر اين اساس وجود س��طوح بالاي ريسك، در نتيجه 
سال ها تحريم شديد بين المللي و دخالت شديد دولت 
در ش��يوه پرداخت تسهيلات در اقتصاد كلان، سبب 
آس��يب پذيري بالاي بخش بانكي ايران در مقايسه با 
اكثر اقتصادهاي دنياست، از طرفي محروم بودن ايران 
از نظام نقل و انتقال بين المللي سوئيفت، محدوديت 
بالا براي اس��تفاده از دلار در مب��ادلات بين المللي و 
عدم دسترس��ي بخش هاي بيمه و مديريت دارايي به 
بازارها و س��رمايه گذاران خارجي از اصلي ترين نقاط 
ضعف ايران اس��ت كه منجر به عدم س��رمايه گذاري 

خارجي موثر در كشور شده است.
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گاز در اروپا گران شد
قيمت گاز طبيع��ي در اروپا به دنبال ش��ورش در 
روسيه كه به نگراني ها نس��بت به وضعيت عرضه 

اضافه شد، جهش پيدا كرد.
به گزارش ايس��نا، قيمت پايه گاز طبيعي در اروپا، 
روز دوش��نبه حداكثر ۱۳ درصد افزايش پيدا كرد. 
قيمت گاز در ماه ميلادي جاري، به دليل طولاني 
شدن اختلال توليد در نروژ، بيش از ۳۰ درصد رشد 
كرده است. نوسان قيمت در ژوئن، افزايش يافت و 
شورش نافرجامي كه آخر هفته گذشته در روسيه 

روي داد، به التهاب بيشتر بازار افزود.
تام مارزك مانسر، مدير بخش تجزيه و تحليل گاز در 
موسسه ICIS در لندن گفت: ريسك ژئوپليتيكي 
روس��يه اكنون به طور قابل توجهي، بالاتر از قبل از 
آخر هفته گذشته است. ابهام در خصوص آنچه در 
هفته هاي آينده ممكن است در داخل روسيه اتفاق 
بيافتد، نه در داخل اوكراين، باعث بالاتر رفتن قيمت 

گاز شده است.
هر چند اروپا، وابستگي خود به واردات گاز روسيه 
از طريق خط لوله را به ميزان قابل توجهي كاهش 
داده است اما مسكو همچنان تامين كننده اصلي گاز 
طبيعي مايع )ال ان جي( مانده است. اروپا همچنين 
ميزان زيادي ال ان جي از كش��ورهاي ديگر مانند 
امريكا دريافت مي كند و اين سوخت، به طور كلي 
در تضمي��ن عرضه در طول بحران انرژي، بس��يار 

مهم بوده است.
عوامل ديگر هم به فشارهاي بازار گاز افزوده است. 
ارسال گاز از نروژ به دليل ادامه تعميرات تعدادي از 
تاسيسات، محدود مانده است. تعميرات فصلي در 
پروژه هاي بزرگ، از جمله كارخانه فرآوري نيهمنا و 

ميدان ترول ادامه دارد.
در روسيه نش��انه هايي از آرام ش��دن اوضاع ديده 
مي شود. مقامات در مسكو، مقررات به اصطلاح ضد 
تروريستي كه روز شنبه با شروع شورش گروه واگنر 
برقرار شده بود را لغو كردند. بازار سهام روسيه قرار 
است به طور عادي فعاليت كند. نفت در لندن نسبتا 
ثابت بود و ۰.۷ درص��د افزايش پيدا كرد، در حالي 
كه قيمت گندم در ش��يكاگو، ۱.۷ درصد بالا رفت. 
بازارهاي سهام امريكا و اروپا سير صعودي داشتند.

اوله هانسن، مدير استراتژي كالا در ساكسو بانك 
گفت: درست مانند كالاهاي ديگر متمركز به روسيه، 

تاثير اين رويداد بر بازار گاز، فعلا محدود است.
بر اساس گزارش بلومبرگ، بهاي معاملات گاز هلند 
براي تحويل در ماه آتي كه قيمت پايه بازار اروپايي 
است، ساعت ۹ و ۲۵ دقيقه به وقت آمستردام، ۱۳ 
درص��د افزايش يافت و به ۳۶.۸۰ ي��ورو به ازاي هر 
مگاوات ساعت رسيد. قرارداد گاز انگليس هم ۱۳ 

درصد افزايش داشت.

مديرعاملشركتمهندسي
آبوفاضلابكشوراعلامكرد

تأمين حقابه هيرمند
دغدغه جدي دولت است

مديرعامل ش��ركت مهندس��ي آب و فاضلاب كشور 
با اش��اره به نگاه ويژه وزارت نيرو و دولت به سيس��تان 
و بلوچس��تان، گفت: در كنار پيگيري ها براي تأمين 
حقابه هيرمند، طرح هايي در سيس��تان با جديت در 

حال اجراست.
به گزارش وزارت نيرو، »اتاب��ك جعفري« در جريان 
سفر به سيستان و بلوچس��تان كه به منظور بررسي 
طرح ه��اي اضطراري تأمين آب منطقه سيس��تان و 
زاهدان، كنترل روند پيش��رفت اي��ن طرح ها و پايش 
وضعيت تأسيس��ات پمپاژ و انتقال آب از چاه نيمه به 
سيستان و زاهدان صورت گرفت، گفت: حقابه هيرمند 
از جمله موضوع هاي مهم و در دس��تور كار دس��تگاه 
ديپلماسي اس��ت، بدون ترديد تا احقاق حقوق مردم 
سيستان و بلوچستان پيگيري خواهد شد. وي ادامه 
داد: پيگيري جهت تحقق حقابه اي��ران از هيرمند از 
س��وي دولت، وزارت نيرو و وزارت خارجه مورد تأكيد 
قرار گرفته، ايران با همكاري كشور افغانستان پيگير اين 
حق و مطالبه اصلي مردم استان تا زمان حصول نتيجه 
است. اين مقام مسوول با تاكيد به وجود همت همگاني 
و دستور رييس جمهور در رابطه با پيگيري جدي حقابه 
ابراز اميدواري كرد، حقابه ايران از هيرمند در سريع ترين 

زمان به نتيجه برسد.
جعفري گفت: در كنار پيگيري مقام هاي كش��وري و 
استاني براي تحقق اين مهم، طرح هايي در استان در 
حال اجراس��ت تا بتوان از اين شرايط با تنش كمتري 
گذر كرد، به گونه اي كه دغدغه هاي مردم كاهش يابد.

به گفته مديرعامل ش��ركت مهندسي آب و فاضلاب 
كشور، طرح هاي پدافندي تأمين آب نيز براي منطقه 
سيس��تان و زاهدان تعريف ش��ده و تاكنون عمليات 
اجرايي اين طرح ها مطابق با برنامه زمان بندي پيش 
رفته اس��ت. جعفري با اش��اره به مش��كلات تاريخي 
آبرساني به مناطق روس��تايي گفت: طرح هايي براي 
روستاهاي فاقد ش��بكه آبرساني يا دچار تنش آبي در 
قالب طرح جهاد آبرس��اني با همكاري سپاه پاسداران 
در سيستان و بلوچستان در حال اجراست و مجموعه 
وزارت نيرو و همكاران ما در استان، تمام هم و غم خود 
را براي رفع و كاهش مشكلات بي آبي يا كم آبي به كار 
گرفته اند. مديرعامل شركت مهندسي آب و فاضلاب 
كشور در ادامه برنامه هاي سفر خود در ديدار با استاندار 
سيستان و بلوچستان، با اشاره به نگاه ويژه وزارت نيرو 
به اين اس��تان گفت: تس��ريع در پروژه ها و طرح هاي 
اضطراري جهت رفع مشكل محدوديت هاي آبي در اين 
استان نيازمند جذب اعتبارات جديد و ويژه تر از ديگر 
منابع است. جعفري، طرح اضطراري تأمين آب سيستان 
و زاهدان را در زمره طرح هاي مهم كشور دانست و اظهار 
كرد: وزارت نيرو به منظور تأمين منابع مالي اين طرح ها 
از همه امكانات در اختيار استفاده خواهد كرد، اما انتظار 
مي رود استاندار سيس��تان و بلوچستان نيز با معرفي 
طرح هاي اضطراري اس��تان در سطح ملي به منظور 

تأمين اعتبار از ديگر منابع، به وزارت نيرو كمك كند.

»تعادل«بررسيكرد

علت فرار سرمايه غول هاي نفتي به كشورهاي حاشيه خليج فارس

صادرات غيرمستقيم گاز تركمنستان به اروپا با ايفاي نقش ايران
انتظار مي رود حجم گاز منتقل شده بين تركمنستان، 
ايران و آذربايجان تحت قرارداد س��ه جانبه اي كه در 
اواخر ۲۰۲۱ امضا ش��ده، ۷۰ درصد در س��ال جاري 
ميلادي افزايش يابد، بدين ترتيب آذربايجان گاز كافي 
براي افزايش صادرات به اروپا و جايگزيني روس��يه را 
خواهد داشت. به گزارش تسنيم به نقل از اويل پرايس، 
انتظار مي رود حجم گاز منتقل شده بين تركمنستان، 
ايران و آذربايجان تحت قرارداد س��ه جانبه اي كه در 
اواخر ۲۰۲۱ امضا ش��ده، ۷۰ درصد در س��ال جاري 

ميلادي افزايش يابد.
طبق قرارداد اوليه، ايران مي تواند بين ۱.۵ تا ۲ ميليارد 
مترمكعب در س��ال گازمنتقل كند كه احتمالًا رو به 

افزايش خواهد بود.
جواد اوجي، وزير نفت ايران در اواس��ط ۲۰۲۲ اعلام 
كرد سه كشور عضو اين قرارداد به توافقي براي دو برابر 

كردن حجم انتقال گاز رسيده اند.

هدف ايران گسترش زيرساخت هاي حمل و نقل گاز 
و تقويت ظرفيت انتقال گاز بين كشورهاي همسايه 
است. مقامات ايران در اوايل سال جاري ميلادي اعلام 
كردند كار توسعه خط لوله گاز رشت-چلوند تا اواسط 
سال تكميل شده و حجم انتقال گاز به آذربايجان را به 

سالانه ۵.۵ ميليارد مترمكعب مي رساند.
وزير نفت ايران در ماه گذشته اعلام كرد اين كشور قصد 
امضاي يك قرارداد جديد واردات با تركمنستان براي 

۱۰ ميليارد متر مكعب در سال را دارد.
مشخص نيست چقدر از اين گاز به آذربايجان منتقل 
مي ش��ود، اما مطمئنا آذربايجان به حجم بالاتري از 
گاز براي تامين نياز فزاينده داخلي و همچنين عمل 
به تعهدات خود براي صادرات به گرجس��تان، تركيه 

و اروپا نياز دارد.
باكو در ژوئيه سال گذشته ميلادي يك يادداشت تفاهم 
با اتحاديه اروپا جهت دو برابر كردن حجم صادرات گاز 

به اين قاره از طريق كري��دور گاز جنوبي امضا كرد تا 
صادرات اين كشور به اتحاديه اروپا تا ۲۰۲۷ به سالانه 
۲۰ ميليارد مترمكعب برس��د و نبود نفت روس��يه را 
جبران كند. در اولين مرحله از اين قرارداد، صادرات گاز 
آذربايجان در سال جاري ميلادي بايد به ۱۱.۵ ميليارد 
مترمكعب برس��د، يعني بس��يار بالاتر از ۱۰ ميليارد 

مترمكعبي كه قبل از جنگ اوكراين صادر مي كرد.
 فعاليت ه��ا ب��راي افزايش تولي��د از مي��دان گازي 
ش��اه دنيز و همچنين افزايش حفاري ها و اكتشافات 
توسط شركت هاي خارجي مثل بريتيش پتروليوم و 
توتال فرانس��ه ادامه دارد. اما افزايش تقاضاي داخلي 
در آذربايجان اجازه بالا رفتن صادرات اين كش��ور را 
نمي دهد. تقاضا براي گاز در آذربايجان ۱۸ درصد بين 

سال هاي ۲۰۱۸ و ۲۰۲۱ افزايش يافته است.
ام��ا افزايش س��وآپ گازطب��ق ق��رارداد با اي��ران و 
تركمنستان مي تواند گاز بيشتري در اختيار آذربايجان 

براي صادرات به اروپا قرار دهد و روياي ۲۵ساله انتقال 
گاز از تركمنستان به اروپا را محقق كند. از اواخر دهه 
۱۹۹۰ پروژه هاي بسياري براي توسعه خط لوله جهت 
انتقال گاز از تركمنستان به اروپا آغاز شد، اما همگي 
شكست خوردند. حمله روس��يه به اوكراين در سال 
گذشته ميلادي تمايل به تركمنستان به عنوان يك 
منبع گاز را افزايش داده است. تركمنستان چهارمين يا 
پنجمين ذخاير بزرگ گاز دنيا را دارد. اين كشور حداقل 
روي كاغذ مي تواند سالانه ۱۷۴ ميليارد مترمكعب از 

صادرات گاز روسيه به اروپا را جايگزين كند.
اين اتف��اق مي تواند با ايجاد يك خ��ط لوله در عرض 
درياي خزر و از طريق آذربايجان، گرجستان و تركيه 

به اروپا بيفتد.
رييس جمهور آذربايجان در كنفرانسي در اوايل ماه مه 
اعلام كرد مي تواند از توسعه يك خط لوله براي حمل 

گاز تركمنستان به اروپا حمايت كند.

تحليل

خبر كوتاه

افزايش قيمت نفت
در پي كودتا در روسيه

قيمت نفت پس از شورش گروه نظامي واگنر در در 
تعطيلات آخر هفته گذش��ته كه نگراني ها نسبت 
به بي ثباتي سياس��ي در روس��يه و تاثير احتمالي 
آن بر عرض��ه نفت از س��وي يك��ي از بزرگ ترين 
توليدكنندگان جه��ان را برانگيخت، در معاملات 

روز دوشنبه افزايش پيدا كرد.
بهاي معاملات نفت برنت و وست تگزاس اينترمديت 
امريكا روز دوش��نبه ۰.۴ درص��د افزايش يافتند و 
بخشي از رشدي كه در ابتداي معاملات بازار آسيا 
داش��تند را از دس��ت دادند. نفت برنت با ۲۷ سنت 
افزايش، به ۷۴ دلار و ۱۲ سنت در هر بشكه رسيد. 
بهاي معاملات وس��ت تگزاس اينترن��ت امريكا با 
۲۸ س��نت افزايش، به ۶۹ دلار و ۴۴ س��نت در هر 

بشكه رسيد.
پس از اينكه نيروهاي نظامي واگنر تحت يك توافق 
كه پيشروي سريع آنها به سوي پايتخت را متوقف 
كرد، از شهر جنوبي روستوف خارج شدند، روز شنبه 
از وق��وع درگيري ميان مس��كو و اين گروه نظامي 
جلوگيري شد. با اين حال، اين چالش پرسش هايي 
را درب��اره تس��لط پوتين بر ق��درت و نگراني هايي 
را نس��بت به احتمال اختلال عرضه نفت روس��يه 

برانگيخت.
شركت مش��اوره »ريس��تاد انرژي« در يادداشتي 
نوشت: به دليل كوتاه مدت بودن اين رويداد، انتظار 
ندارد افزايش قابل توجه قيمت نفت را مشاهده كند. 
با اين حال، ما بر اين باوريم كه ريسك ژئوپليتيكي 
در بحبوحه بي ثباتي داخلي در روسيه، افزايش پيدا 

كرده است.
هليم��ا كرافت، تحليلگر ش��ركت »آر بي س��ي 
كپيتال ماركتس« در اين باره گفت: نگراني هايي 
نس��بت به احتمال اعلام حكومت نظامي توسط 
پوتين وج��ود دارد كه مانع از حضور كاركنان در 
بنادر بارگيري بزرگ و تاسيس��ات انرژي خواهد 
ش��د و احتمالا صادرات ميليون ها بش��كه نفت 
متوقف مي شود. مي دانيم كه كاخ سفيد فعالانه، 
با توليدكنندگان داخل��ي و خارجي مهم درباره 
برنامه ريزي اضطراري ب��راي حفظ عرضه كافي 
در بازار در صورت متاثر شدن توليد روسيه از اين 

بحران، در تماس بوده است.
تحليلگران گلدمن س��اكس اظهار كردند: بازارها 
ممكن است است احتمال بالاتر نوسان داخلي در 
روسيه و مختل ش��دن عرضه اين كشور را در نظر 
بگيرند. با اين حال، اين تاثير محدود خواهد بود زيرا 

عوامل بنيادين تغييري نكرده اند.
هر دو ش��اخص قيمت نفت برنت و وست تگزاس 
اينترمديت امريكا هفته گذشته به دليل نگراني ها 
از اينكه افزايش بيشتر نرخ بهره توسط فدرال رزرو 
امريكا، ممكن است به تقاضا براي نفت آسيب بزند 
آن هم در شرايطي كه روند احياي اقتصادي چين، 
سرمايه گذاران را نااميد كرده است، حدود ۳.۶ درصد 

كاهش هفتگي رقم زده بودند.
بر اساس گزارش رويترز، تينا تِنگ، تحليلگر شركت 
»سي ام سي ماركتس« در يادداشتي نوشت: رشد 
اقتصادي چين، كابوس��ي ب��راي بازارهاي نفت به 

خصوص نفت خام و فلزات صنعتي بوده است.

اوپك: نفت
غيرقابل جايگزين مي ماند

اوپك انتظ��ار دارد تقاضاي جهاني براي نفت در 
دو دهه آينده، ۲۳ درصد رش��د كرده و به ۱۱۰ 

ميليون بشكه در روز خواهد رسيد.
به گزارش ايسنا، هيثم الغيص، دبيركل اوپك در 
كنفرانس انرژي آسيا كه در كوالالامپور، پايتخت 
مالزي برگزار ش��د، گفت: نفت براي آينده قابل 
پيش بيني، غيرقابل جايگزين اس��ت. اوپك در 
دورنماي خ��ود از بازار جهاني، انتظار دارد تقاضا 
براي نفت تا سال ۲۰۴۵، به ۱۱۰ ميليون بشكه 
در روز خواهد رسيد. دبيركل اوپك افزود: نفت تا 
آن زمان در حدود ۲۹ درصد از سبد انرژي سهم 
خواهد داشت. تقاضاي جهاني براي انرژي تا سال 

۲۰۴۵، به ميزان ۲۳ درصد رشد مي كند.
اين پيش بيني برخ��لاف پيش بيني هاي آژانس 
بين المللي انرژي از رشد سالانه تقاضاي جهاني 
براي نفت است كه ۲.۴ ميليون بشكه در روز براي 
سال ۲۰۲۳ و ۴۰۰ هزار بشكه در روز براي سال 

۲۰۰۸، اعلام شده است.
آژان��س بين المللي انرژي دو هفت��ه قبل، پيش 
بيني ك��رده بود كه تقاض��اي جهاني براي نفت، 
تحت تاثي��ر تقاضاي بخش هاي پتروش��يمي و 
هواپيمايي، ش��ش درصد از س��ال ۲۰۲۲ رشد 
خواهد كرد و به ۱۰۵.۷ ميليون بشكه در روز در 

سال ۲۰۲۸ مي رسد.
بر اساس گزارش شبكه سي ان بي سي، دبيركل 
اوپك خاطرنشان كرد كه كمبود سرمايه گذاري 
در صنعت نفت، فقط سيس��تم هاي انرژي فعلي 
مقرون به صرفه را به چالش كشيده و به آشفتگي 

انرژي منتهي مي شود.



گروه بازار سرمايه|
چند وقتي مي شود كه بازار س��هام روند نوساني دارد و 
بازدهي برخي از روزهاي معاملاتي مثبت و بازدهي برخي 
از روزها منفي مي شود با اين وجود ارزش معاملات روزانه 
بسيار پايين است اما با اين وجود انتظار مي رود بازدهي 
معاملات اولين ماه تابستان بيشتر از ماه هاي ديگر باشد.

باتوجه معاملات بازار در اين هفته، به نظر مي رس��د كه 
ش��روع تابس��تان براي بورس تهران با روزهاي بهتري 
همراه باشد البته نبايد انتظار روزهاي يكپارچه مثبت 
داشت بلكه روند بازار تا حدودي نوساني خواهد بود. در 
روزها و هفته هاي گذشته بازار سهام با چالش هاي زيادي 
همچون كاهش نرخ دلار، حواشي صنعت خودروسازي 
و قيمت گذاري فرآورده هاي پالايش��ي در بورس كالا و 
امثال اين موارد دس��ت و پنجه نرم كرد و اغلب در اين 
مسير توانايي صعودهاي پرقدرت را نداشت؛ اما اكنون 
احتمال يك روند صع��ودي متعادل بيش از هر چيزي 

منطقي به نظر مي آيد.
برگزاري مجامع گروه بانكي در هفته گذش��ته، انتظار 
براي مجامع ديگر شركت هاي بزرگ بازار با چشم انداز 
تقسيم سود و كاهش قيمت سهام يكي از محرك هاي 
اين روزهاي بورس تهران است كه مي تواند به ارزندگي 
بيش��تر بازار و تمايل فعالان اقتصادي به خريد س��هام 
كمك كند. در كنار آن چش��م انداز افزايش س��رمايه از 
محل تجديد ارزيابي دارايي ها كه شركت ها مدتي است 
به صورت رسمي به آن اشاره مي كنند نيز از ديگر عواملي 
است كه اين محرك ها را قدرت مي بخشد. اگرچه در اين 
بين همچنان بسياري از ابهامات به پايان نرسيده اند و با 
قدرت در مسير بورس تهران مانع مي تراشند اما شرايط 
نشان مي دهد كه اثرگذاري آنها كمتر شده و اثر خود را 
بر روند قيمت ها گذاشته اند. از اين رو انتظار مي رود كه 

احتمال قوت بخشيدن به محرك ها بيش از قبل باشد.
روز ش��نبه خبر مهم تغيي��ر قيمت دلار نرخ تس��عير 
محصولات پتروپالايشي از ۲۸۵۰۰ تومان به ۳۸۰۰۰ 
تومان منج��ر به ايجاد روندي مثب��ت در بورس تهران 
پس از س��پري كردن چندين روز كم رمق و فرسايشي 
ش��د و نماگرهاي ب��ازار حتي توانس��تند افزايش هاي 
بيش از يك درصدي را به ثبت برس��انند اما با اين حال 
خبرهايي كه در ادامه اين موضوع منتش��ر شد مانع از 
سرايت اين خوش بيني به ديروز بود.روز گذشته مديريت 
توسعه صنايع پايين دستي شركت ملي پتروشيمي در 
اطلاعيه اي اعلام كرد كه به علت لزوم هماهنگي و يكسان 
بودن نرخ تس��عير ارز در محاسبات قيمت كل زنجيره 
خوراك و محصولات پتروشيمي، نرخ هاي پايه جديد 
توسط اين شركت در هفته جاري اعلام نخواهد شد و با 
انجام بررسي ها تا انتهاي هفته، به يكشنبه آتي موكول 
مي ش��ود. اين خبر در كنار اعمال نرخ ۲۸۵۰۰ توماني 
براي معاملات روز جاري فرآورده هاي نفتي بورس كالا 
و انرژي، موجب شده است تا سهامداران بار ديگر دچار 
سردرگمي شوند كه آيا در نهايت قرار است اين نرخ تغيير 
كند يا خير و همين موضوع موجب شد تا قدرت تقاضايي 
كه در بورس روز گذشته شاهد بوديم، در بازار تكرار نشود. 
اين موضوع باعث مي شود بازار نيز تاثير اين اخبار نوساني 
مي شود درست است اين تاثير بيشتري روي بورس كالا 
دارد اما باز هم نوس��ان اخبار مي تواند تاثير منفي روي 

معاملات بگذارد.

    كارنامه فصلي بورس
شاخص صنايع بورس��ي در روند معاملات بهار 14۰۲ 
فراز نشيب هاي زيادي را تجربه كردند. در نهايت صنعت 
انبوه س��ازي و حمل و نقل با رشد تراز شاخص بيشتر از 
4۵ درص��د در صدر بازدهي صنايع به��ار قرار گرفتند. 
روند معاملات بازارسهام در فصل ابتدايي سال 14۰۲ 

با نوس��انات قابل توجهي همراه بود. بهار سال جاري با 
روند رشد ارزش معاملات خرد آغاز شد. خالص جريان 
پول حقيقي در روزهاي ابتدايي معاملات فروردين ماه 
مثبت بود و تا انتهاي فروردين ماه بيش از 9 هزار و 4۰۰ 
ميليارد تومان پول حقيقي به بورس تهران وارد شد. روند 
رشدي ارزش معاملات خرد تا نيمه ارديبهشت ماه از مرز 
۲4 همت گذشت و در اين دو هفته بيش از 1۰ همت پول 

حقيقي ديگر به بازارسهام افزوده شد.
با خاتمه يافتن بخش فراز معاملات در فصل بهار؛ بازار 
سهام درگير فرودي با خروج شديد جريان پول حقيقي 
شد. فرودي كه در هفته اول خود 1۰ هزار ميليارد تومان 
خروج پول حقيقي از بازار س��هام به ثبت رساند. پس از 
تثبيت نسبي شاخص كل بر سطح حمايتي ۲ ميليون و 
۲۰۰ هزار واحدي، بازار سهام سومين مرحله بهار 14۰۲ 
را تجربه كرد. در اين مرحله ارزش معاملات خرد روزانه 
به كمتر از 1۰ همت بازگش��ت و بازارسهام شاهد افت 
شدت ورود خروج پول حقيقي بود. با اين تفاسير مي توان 
گفت كه حدودا فروردين، ماه فراز؛ ارديبهشت، ماه فرود 

و خرداد، ماه ركود بازار سهام بوده است.
بر اس��اس آمارهاي اكو ايران؛ تغييرات ش��اخص هاي 
صنايع بورس��ي و بازدهي اين ش��اخص ها در سه ماهه 
ابتدايي امس��ال حاكي از شرايط اين فصل از بازار سهام 
بوده است. در بررسي بازدهي شاخص هاي سهامي، نكته 
قابل تأمل، امكان رشد شاخص صنايعي است كه بازدهي 
متناسب با تغييرات ارزش بنيادي صنعت را نداشته اند. 
برخي ديگر از صنايعي كه بيش از تغييرات چشم انداز ها 
و ارزش بنيادي شركت هايشان رشد تراز شاخص تجربه 
كرده اند ممكن است با ريزش يا بازدهي اندك شاخص 

صنعتشان مواجه شوند.
همانطور كه گفته ش��د؛ فروردين، ماه فراز بازارس��هام 
بود. در اين ماه شاخص كل 1۸.6 درصد و شاخص كل 
هم وزن ۳۰ درصد رشد تراز داشتند. در بين صنايع نيز 
بيشترين بازدهي به صنايع حمل و نقل، راديويي، بيمه و 
انبوه سازي تعلق گرفت. كمترين بازدهي صنايع در اين 
ماه نيز به ترتيب به صنايع سرمايه گذاري ها، كانه هاي 
فلزي، فلزات اساس��ي، خ��رده فروش��ي و محصولات 

شيميايي رسيد.

بخش ابتدايي ارديبهش��ت ماه در امتداد فروردين بود 
اما از نيمه دوم ارديبهشت، بازار سهام با فرود ۳۰۰ هزار 
واحدي شاخص كل مواجه شد. در اين ماه شاخص كل 
بورس تهران 9 دهم درصد افت تراز داش��ت و شاخص 
هم وزن با رش��د 4 ده��م درصدي همراه ب��ود. صنايع 
انبوه سازي، ماشين آلات، بانك ها و قند و شكر از صنايع 
برتر اين ماه بودند و صنايع بيمه، سايرمالي، تأمين آب 
و برق و گاز و اطلاعات و ارتباطات ضعيف ترين عملكرد 
را در ارديبهش��ت ماه به ثبت رساندند. خرداد ماه غالبا 
ركودي بود. ش��اخص كل بورس تهران در سومين ماه 
از س��ال 14۰۲ بازدهي منفي ۵.6 درصدي داش��ت و 
ش��اخص هم وزن نيز ۲.۳ درصد افت تراز داش��ت. در 
اين ماه بهترين بازدهي به ترتيب به صنايع س��يمان، 
خرده فروشي، اطلاعات و ارتباطات و كاني هاي غيرفلزي 
رسيد. ضعيف ترين بازدهي خردادماه نيز به صنايع قند و 

شكر، كاشي و سراميك و زراعت تعلق گرفت.
در نهايت، بورس ته��ران بهار 14۰۲ را با رش��د 1۰.9 
درص��دي ش��اخص كل و بازده��ي ۲7.۵ درص��دي 
شاخص هم وزن پشت سرگذاشت. در اين فصل صنعت 
انبوه س��ازي با ۵1.۸ درصد رشد تراز بهترين بازدهي را 
به ثبت رس��اند و صنعت حمل و نقل با رشد تراز 4۵.۵ 
درص��دي در دومين جايگاه بيش��ترين بازدهي فصل 
بهار قرار گرفت. صنعت لاستيك و پلاستيك، صنعت 
راديويي، صنعت رايانه، صنعت س��يمان، صنعت مواد 
دارويي و صنعت بانك ها نيز با رش��د ت��راز بيش از ۳۰ 
درصد بهار س��ال جاري را پش��ت سرگذاشتند. در اين 
فصل، صنعت فني مهندسي تنها صنعتي در ميان ۳۰ 
صنعت بزرگ بورس تهران بود كه با افت تراز مواجه شد. 
به ترتيب، صنايع فلزات اساسي، صنعت كانه هاي فلزي، 
صنع��ت اداره بازار هاي مالي و صنعت چند رش��ته اي 
صنعتي در بهار امسال كمترين بازدهي را پس از صنعت 

فني مهندسي به ثبت رساندند.

    ورود پول هاي جديد به معاملات
بازار روزهاي گذشته تحت تاثير اخبار روندهاي متفاوتي 
را تجربه كرد و در معاملات روز دوشنبه، ۵ تير 14۰۲، 
شاخص بورس تهران 6 هزار و ۵۲۵ واحد نسبت به روز 

كاري گذشته رشد كرد و تا سطح ۲ ميليون و 196 هزار 
و 1۲7 واحد بالا آمد. ش��اخص كل هم وزن بورس نيز با 
افزايش ۵ هزار و 94۲ واحدي در رقم 7۵6 هزار و 1۸6 
واحدي ايستاد. شاخص كل فرابورس نيز با كاهش 1۸ 
واح��دي به رقم ۲۸ هزار و ۲7 واحد رس��يد. همچنين 
ش��اخص هم وزن فرابورس با رشد 7۲4 واحد به سطح 

1۳۸ هزار و 4۸۰ واحد رسيد.
روز دوش��نبه خالص تغيير مالكيت حقوقي به حقيقي 
بازار سهام براي هفتمين روز متوالي منفي شد و ۲7۸ 
ميليارد تومان پول حقيقي از بازار سهام خارج شد. در روز 
مذكور نماد وبملت بيشترين خروج را داشت كه ارزش 
آن 64 ميليارد تومان بود. پس از وبملت، نمادهاي كگل، 
وتجارت و شپنا بيشترين خروج پول حقيقي را داشتند. 
در سوي ديگر، بيشترين ورود پول حقيقي به نمادهاي 
ونوين، گلديرا و خگس��تر اختصاص داشت. در اين روز 
نمادهاي كگل، كچاد و فولاد نمادهاي سبزپوش بورس 
بودند كه بيش��ترين اثر را در رش��د شاخص كل بورس 
داشتند. در مقابل شپنا، وبملت و شتران نمادهايي بودند 
كه اثر كاهشي بر ش��اخص داشتند. ريزش پالايشي ها 
متأث��ر از خبر كاهش نرخ پايه دلار ب��ه ۲۸ هزار و ۵۰۰ 
تومان بود. اين در حالي اس��ت ك��ه دو روز قبل با خبر 
افزايش نرخ دلار به ۳7 هزار تومان نمادهاي پالايش��ي 
سبزپوش شده بودند. در فرابورس نيز نمادهاي شگويا، 
سپيدار و حگهر بيشترين اثر مثبت را بر شاخص داشتند 
و نمادهاي وسپهر، آريا و فجهان بيشترين اثر كاهنده را 

بر شاخص كل فرابورس داشتند.
در بين نماده��اي پرتراكنش بورس روز گذش��ته نيز 
شهر بيشترين تراكنش را داشت و وبملت و خگستر در 
رتبه هاي بعدي ق��رار گرفتند. در فرابورس نيز عاليس، 
زفجر و فرود بيشترين تراكنش را داشتند. در سومين 
روز كاري هفته ارزش معاملات كل بازار سهام به 14۸ 
هزار و 7۵4 ميليارد تومان رسيد. ارزش معاملات اوراق 
بدهي در بازار ثانويه 1۳9 هزار و ۸۳6 ميليارد تومان بود 
كه 94 درصد از ارزش كل معام��لات بازار را در اين روز 
شامل مي ش��ود. ارزش معاملات خرد نيز با كاهش 1۲ 
درصدي به نس��بت روز معاملاتي قبل به رقم 6 هزار و 

61۰ ميليارد تومان رسيد.
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دادوستد
۲۵۵ هزار ميليارد ريالي در بهار

س��ه ماهه فصل بهار در بورس انرژي ايران همراه با 
رخدادهاي بااهميت بسياري بود. در فروردين ماه 
س��ال كنوني، حدود ۲6 ميليون دلار »گاز مايع« 
و »نفتا« از مس��ير اين بورس صادر شد و در نهايت 
ارزش معاملات فروردين بورس انرژي ايران به ۸1 
هزار ميليارد ريال رس��يد. بورس ان��رژي ايران در 
ارديبهشت ماه س��ال 14۰۲ نيز ميزبان دو عرضه 
مهم صادراتي از جمله »برش س��نگين« و »نفت 
سفيد« بود. از ديگر اتفاقات مهم اين ماه، معامله 9۰ 
هزار بشكه ميعانات گازي در رينگ داخلي بورس 
انرژي درپي عرضه ميعانات گازي از سوي شركت 
ملي نفت بود. در ارديبهشت ماه همچنين بيش از 
۵9 هزار ميليارد ريال حامل انرژي در بورس انرژي 

ايران دادوستد شد.
بورس انرژي اي��ران در خردادماهي كه گذش��ت 
ميزبان يك ه��زار و 4۳1 معامله بود كه در مجموع 
ارزشي بيش از 11۵ هزار و ۵61 ميليارد ريال را به 
ثبت رساند. رونمايي از تالار معاملات برق سبز نيز 

در خردادماه امسال انجام شد.
س��هم تابلو نفت، گاز و س��اير حامل هاي انرژي در 
معاملات خردادماه ۵6۲ ه��زار و 11۲ تن فرآورده 
هيدروكربوري بود كه ارزش��ي بيش از 1۰۲ هزار 
و 766 ميليارد ري��ال را رقم زد. تابلو اوراق س��لف 
موازي با سررسيد يك س��ال و بيشتر با 1۸۰ هزار 
و 1۰۰ ق��رارداد، دومين تابلو پ��رارزش آخرين ماه 
فصل بهار بود كه از دست به دست شدن اين تعداد 
قرارداد ارزش��ي بيش از هفت هزار و 6۰۰ ميليارد 
ريال حاصل شد. تابلو اوراق گواهي ظرفيت نيز در 
خردادماه س��ال 14۰۲ ميزب��ان معامله ۳۵ هزار و 
66۸ قرارداد با ارزشي بيش از ۲ هزار و ۵۵۲ ميليارد 

ريال بود.
تالار برق س��بز، تازه ترين تالار بورس انرژي ايران 
است كه در نخستين روز خردادماه كنوني راه اندازي 
شد و در اين ماه، ميزبان معامله 64 ميليون و 917 
هزار و 7۲۰ كيلووات ساعت برق سبز بود كه ارزشي 
بيش از يك ه��زار و 496 ميليارد ري��ال را رقم زد. 
تابلو گواهي س��پرده نيز به عنوان يكي از بازارهاي 
تازه تاس��يس بورس انرژي ايران در س��ومين ماه 
راه اندازي ميزبان بالغ بر 761 ميليارد و ۵۲7 ميليون 
ريال ارزش معامله بود كه از دست به دست شدن ۳1 

هزار و 41۰ گواهي سپرده حاصل شد.
در تابلو برق فيزيكي نيز ۳16 ميليون و 6۵7 هزار و 
۲۵۰ كيلووات ساعت برق معامله شد و بيش از ۳۲4 
ميلي��ارد و 9۵۰ ميليون ري��ال ارزش آفريني كرد. 
16۳ميليون و 997 هزار و ۳۰4 كيلووات س��اعت 
برق هم در تابلو برق س��لف معامله شد كه ارزشي 
حدود 146 ميليارد و ۵96 ميليون ريال را رقم زد. 
در ماهي كه گذشت، ۳۰ قرارداد آتي نيز در بورس 
انرژي ايران دس��ت به دست شد و معاملاتي بالغ بر 

۲ ميليارد و 71۰ ميليون ريال ارزش آفريني كرد.
پنج كالاي برتر معامله ش��ده در رينگ بين الملل 
در خردادماه 14۰۲ نيز به ترتيب »نفتاي كامل«، 
»نفت��اي س��بك«، »گاز ماي��ع«، »ته مان��ده برج 
تقطي��ر« و »بوتان« بودند. در رين��گ داخلي نيز، 
»آيزوريس��ايكل«، »حلال 4۰۲«، »سي اس او«، 
»متانول« و »نفتاي س��بك« صدرنشين كالاهاي 

معامله شده در خردادماهي كه گذشت بودند.
در آخري��ن هفته معاملات��ي خردادم��اه 14۰۲، 
تابلوهاي هفت گانه بورس انرژي در مجموع ميزبان 
۳۸۸ معامله به ارزش بيش از ۳1 هزار و 44۲ ميليارد 
ريال بودند. معاملات رينگ داخلي در هفته گذشته 
هشت هزار و 4۸۳ ميليارد ريال بالغ شد كه بيانگر 
حدود ۵۰۰ ميليون ريال افزايش نس��بت به هفته 
معاملاتي منتهي به ۳1 خ��رداد 14۰۲ بود. ارزش 
معاملات رينگ بين الملل ب��ورس انرژي ايران نيز 
به بيش از 1۵ هزار و ۳1۰ ميليارد ريال رس��يد كه 

در هفته قبل تر 1۲ هزار و ۳71 ميليارد ريال بود.
در هفته اي كه گذشت 76.۵۲ درصد از معاملات 
به ب��ازار فيزيك��ي اختصاص داش��ت و ب��ه اين 
ترتيب از دادوس��تد 1۳۸ ه��زار و 66 تن فرآورده 
هيدروكربوري در اين بازار بيش از ۲۳ هزار و 79۳ 
ميليارد ريال حاصل شد. همچنين از معامله 1۰۰ 
ميليون و 14 هزار و ۵۰ كيلووات س��اعت برق در 
بازار فيزيكي، معاملاتي ب��ه ارزش 1۰1 ميليارد 

ريال به ثبت رسيد.
در هفته  معاملاتي منتهي به ۳1 خرداد، بازار برق 
نيز ميزبان معامله بي��ش از 97 ميليون و 4۸ هزار 
كيلووات س��اعت برق به ارزش 9۰ ميليارد و 1۸۵ 
ميليون ريال ب��ود. بورس ان��رژي ايران همچنين 
ميزبان داد و ستد 1۲ ميليون و ۸۰1 هزار كيلووات 
ساعت برق تجديدپذير در تابلو برق سبز بود و به اين 
ترتيب ارزش معاملات اي��ن تابلوي جديد بورس 
انرژي در اين هفته به بي��ش از ۳46 ميليارد ريال 
رسيد. گفتني است در س��ه روز معاملاتي گواهي 
سپرده نفت خام و ميعانات گازي نيز سه هزار و 1۰ 
گواهي دست به دست شد كه ارزشي نزديك به 71 

ميليارد ريال را رقم زد.
در آخرين هفت��ه اولين فصل س��ال، همچنين 4 
قرارداد آتي منعقد شد كه ارزشي بيش از ۸9 ميليون 

ريال را به خود اختصاص داد.
در هفته منتهي به ۳1 خرداد »آيزوريس��ايكل« با 
داد و س��تدهايي به ارزش بيش از يك هزار و ۵9۲ 
ميليارد ريال صدرنش��ين معاملات رينگ داخلي 
بورس انرژي شد؛ »ميعانات گازي«، »نفتاي سبك«، 
»آيزوفيد« و »س��ي اس او« در جايگاه هاي بعدي 
جدول كالاهاي برتر معامله شده در اين رينگ قرار 
گرفتند. در رينگ بين الملل »نفتاي كامل« با بيش 
از 1۲ هزار و 664 ميليارد ريال داد و ستد، بيشترين 
ارزش معاملات را به خود اختصاص داد و »ته مانده 
برج تقطير«، »ريفورميت«، »برش سي7 سي9« 
و »رافيني��ت۲« نيز ميزان قاب��ل توجهي از ارزش 

معاملات را به ثبت رساندند.

تعامل سازمان بورس با قوه قضاييه 
براي رفع موانع توليد

حجت الاسلام والمسلمين محمد مصدق معاون اول 
قوه  قضاييه در برنامه صفحه اول شبكه خبر در پاسخ 
به اين پرسش كه حمايت از توليد به عنوان يك راهبرد 
از سوي قوه قضاييه، به صورت بازرسي هاي موردي و 
ميداني بوده يا به صورت فرآيندي و صدور بخشنامه 
است، گفت: به دنبال ابلاغ سياست هاي كلي اقتصاد 
مقاومتي توسط مقام معظم رهبري در سال 1۳9۲، 
در سال 94 قانوني تحت عنوان قانون نحوه پيگيري 
سياس��ت هاي كلي اقتصاد مقاومتي تصويب و ابلاغ 
شد. وي افزود: در س��ال 96، دستورالعملي مبني بر 
دستورالعمل نحوه پيگيري اجراي سياست هاي كلي 
اقتصاد مقاوتي نوش��ته و از آن زم��ان، قوه قضاييه به 
صورت برنامه محور وارد عمل شد. مصدق ادامه داد: 
ستادي تحت همين عنوان تشكيل شده كه مسووليت 
آن با معاون اول بوده و برخي مسوولان عالي قوه قضاييه 
در آن عضو هستند و دبيري اين ستاد را دادستان كل 
كشور بر عهده دارد. معاون اول قوه  قضاييه با بيان اينكه 
از سال گذش��ته به صورت مستمر و به صورت ماهانه 
جلساتي براي نحوه پيگيري تحقق سياست هاي كلي 
اقتصاد مقاومتي تشكيل مي شود، اظهار كرد: سعي  بر 
اين است در هر جلسه از مسوولان سازمان هاي مختلف 
براي بررس��ي چالش ها دعوت كنيم. وي خاطرنشان 
كرد: به طور مثال از رييس سازمان بورس دعوت كرديم 
و گفتيم مشكلات حقوقي و قضايي كه دستگاه قضايي 
ممكن است در آنجا موثر باشد را بگوييد تا ببينيم چه 
كمكي در خصوص بورس مي تواني��م بكنيم؟ موارد 
و چالش هايي مطرح و راهكارهايي پيش��نهاد ش��د. 
كميته اي ذيل ستاد مركزي وجود دارد كه مصوبات به 
آنجا ارجاع داده مي شود، آنها حل مي كنند و خروجي 
داده مي ش��ود.وي با بيان اينكه در س��ال گذشته 1۰ 
جلس��ه در اين حوزه تش��كيل ش��د، گفت: برگزاري 
جلسات ستاد بسيار موثر بوده است چرا كه به دنبال 
اقداماتي كه از سوي دادستان كل در حوزه حمايت از 
توليد، رفع موانع صورت گرفته از تعطيلي بيش از 44 

هزار شركت جلوگيري به عمل آمده است.

دريافت وام بانكي
با وثيقه سهام عدالت

محمد باغس��تاني درباره همكاري بانك ها با سامانه 
ستاره براي وثيقه قرار دادن سهام و پرداخت تسهيلات 
با اين وثيقه اظهار داش��ت: در حال حاضر بسياري از 
بانك ها در حال مذاكره براي اس��تفاده از اين سامانه 
هس��تند و برخي از بانك ها هم از اين توثيق استفاده 
مي كنند. وي با بيان اينكه حتي بانك هاي خصوصي 
هم براي به كارگيري س��امانه ستاره و استفاده از اين 
امكان در حال مذاكره هستند، گفت: برخي از بانك ها 
در حال پياده س��ازي اين س��رويس در سامانه هاي 
خود هس��تند. اما اينك��ه از لحاظ كس��ب و كار اين 
امكان چق��در ارزنده و جذاب اس��ت و بانك ها با چه 
مدلي اين س��رويس و خدمات را پياده سازي كنند، 
به سياس��ت هاي خود آن بانك مربوطه برمي گردد. 
مديرعامل شركت سپرده گذاري مركزي ادامه داد: در 
حال حاضر جمعيت قابل توجهي از مشتريان حقيقي و 
حقوقي البته به ويژه حقوقي ها خواستار استفاده از اين 
سرويس هستند و اين مي تواند ابزار خوبي براي بانك ها 
محسوب شود. باغستاني در پاسخ به اين سوال كه براي 
وثيقه گذاشتن سهام، ارزش اين سهام بايد چقدر باشد 
و كف ارزش��ي چقدر در نظر گرفته شده، تاكيد كرد: 
براي ارزش سهام در سامانه توثيق كفي در نظر گرفته 
نش��ده و حداقل ارزش با توجه به استراتژي بانك ها 
تعيين مي شود كه بر اساس آن براي رقم مشخصي از 
تسهيلات چه ميزان سهام براي وثيقه در نظر بگيرد و 
قاعدتا رقم براي هر ۳۰ بانك متفاوت از يكديگرخواهد 
بود و هر بانك براي هر وامي، عددي خاصي از ارزش 
سهام در نظر مي گيرد و افراد مي توانند از سهام خود 
براي دريافت وام خرد اقدام كنند. مديرعامل شركت 
سپرده گذاري مركزي همچنين درباره امكان استفاده 
از توثيق سهام عدالت هرچند كه ارزش آن عدد قابل 
توجهي نيست، گفت: سهام عدالت به عنوان توثيق 
استفاده مي شود و در حال حاضر افراد با توثيق سهام 
عدالت از بانك ها وام مي گيرند. دو بانك ملي و تجارت 
با توثيق سهام عدالت تس��هيلات ارايه مي دهند كه 
البته از منظر سياست هاي اقتصادي كه وزارت اقتصاد 
تكليف مي كند، وام هاي تكليفي با توثيق سهام عدالت 
به دارندگان اين س��هام از س��وي اي��ن دو بانك داده 
مي شود. مديرعامل شركت سپرده گذاري مركزي، با 
اشاره به واريز سود سهام عدالت گفت: در سال گذشته 
شاهد بوديم كه سود عملكرد مالي شركت ها به طور 
عمده در دو مرحله واريز ش��د و در شرايط فعلي عدد 
قابل توجهي از منابعي كه قابل واريز باشد، باقي نمانده 
است و صرفه به مقياس واريز هم وجود ندارد. به همين 
سبب واريز جداگانه اين مقدار مانده، غيرمنطقي است 
و قطعا از سوي مردم نيز بازخورد خوبي نخواهد داشت. 
مديرعامل شركت سپرده گذاري مركزي ادامه داد: با 
توجه به اينكه مبلغ قابل توجهي از س��ودهاي سال 
14۰۰ نمانده است بنابراين به احتمال زياد سودهاي 
باقيمانده سال 14۰۰ با سود سال مالي 14۰1 تجميع 
خواهد شد تا صرفه به مقياس بوده و در ذهن مردم نيز 
نقطه نظر منفي وجود نداشته باشد؛ بنابراين مي توان 
گفت فعلا سود واريزي، نخواهيم داشت. باغستاني، در 
پاسخ به اين سوال كه اگر سهامداران مشكلات عدم 
دريافت سود دوره هاي قبل خود را رفع كنند هنگام 
واريز سود عملكرد مالي سال 14۰1 سودهاي گذشته 
را دريافت خواهند كرد يا خير؟ گفت: سود سال مالي 
9۸، 99 و 14۰۰ در اختيار ش��ركت س��پرده گذاري 
مركزي اس��ت و اگر سهامداري س��ود اين سال ها را 
دريافت نكرده اس��ت، مي تواند با ثبت نام در سامانه 
سجام و بروز كردن اطلاعات خود، تمامي اين سودها 
را در اولين موعد پرداخت سود سهام عدالت، در يافت 

كند و اين سودها به حساب او واريز خواهد شد.

»تعادل«گزارشميدهد

بورس روي ريل نوسانات

سهم ناچيز تالار شيشه اي از اقتصاد
قيمت گذاري دستوري يعني سركوب توليد و فكر و ذكر ما 
رشد توليد و صادرات است، چراكه موفقيت در اين امر يعني 
رونق بازار سرمايه. بهترين حمايت از بورس، كمك به رشد 
حاشيه سود و افزايش توليد است. شفافيت و رقابت سالم، به 
معناي گرايش شركت هاي ديگر به اين بازار است. با حاشيه 
سود زير بيست درصد براي توليد در مقابل نرخ تورم پنجاه 
درصدي از يك سو و سود دويست درصدي دلالي مي توان 
گفت در صورت عدم اتخاذ تدابير مناسب به سمت فروپاشي 
توليد در حركت هستيم. حال به اين چالش ها افزايش روز 
افزون قطعي برق و گاز نيز بايد اضافه شود كه هم كاهش 

توليد و هم كاهش صادرات را در پي دارد.
س��هم بازار بورس از كيك اقتصادي كشور و عملكرد آن 
به نس��بت بازار هاي موازي همچون طلا، ارز و مس��كن با 
اينكه بازار سرمايه قابليت بيشتري در خلق ارزش و توسعه 
اقتصادي كش��ور دارد، با اين حال توجه مناس��بي به آن 
وجود ندارد. اين فقدان توجه هم از جانب سهامداران و هم 
مسوولان بوده و عدم اطمينان در بازار توسط مردم در كنار 
فقدان تصميمات اتخاذي مناسب از جانب نهاد هاي مرتبط 
باعث شده بازار سرمايه، رونق شايسته خود را نداشته باشد. 
مشكلات اقتصادي كشور ناشي از نبود بينش اقتصادي 
روشن و نبود اشراف تصميم گيران به بازار هاي مالي است 
كه همين باعث شده تصميمات سطحي و كوتاه مدت گرفته 
شود و ريشه هاي مشكلات در برنامه هاي مختلف مشخص 
نشود. برنامه هايي همچون برنامه هفتم توسعه را داريم كه 
نكته مغفول آنها واقع بيني است و همين طور برنامه هاي 
سالانه كه در هر كدام متغير هاي مختلف تاثيرگذاري مورد 
توجه نيستند. متاسفانه به همين دليل تبعات تصميمات 
معمولا چند بعدي و سنگين تر هستند. نبود بينش اقتصادي 
باعث شده بخش توليد و بازار سرمايه از توجه كافي و درخور 
بهره مند نشود. بايد همه كمك كنيم تا بينش اقتصادي 

مسوولان در حوزه توليد، بازار ها، بازار سرمايه و بورس كالا 
تقويت شود. حسين محمودي اصل در گفت وگو با بورس 
نيوز بازار بورس را به صورت كلان و مرتبط تر با اقتصاد كشور 

بررسي كرد كه در ادامه مي خوانيد.

    به جاي بورس بگوييم توليد!
بازار سرمايه يعني حضور شركت هاي توليدي كه شفاف 
هستند، بازار سرمايه يعني شفافيت و رونق آن و به معناي 
گرايش شركت هاي ديگر به اين بازار است. بازار بورس نمونه 
كوچكي از كل حجم توليد كشور است. ميانگين حاشيه 
سود شركت هاي بورسي در سال 99 حدود ۳6 درصد بوده 
و در 9 ماهه 14۰1 به ۲۳ درصد رسيد. طبيعتا حاشيه سود 
كل جامعه از اين مقدار كمتر خواهد بود، چراكه در بورس 
شرط ورود سوددهي حداقل ۲ ساله است، بنابراين در سطح 
جامعه هم حاشيه سود كمتر خواهد بود. با اين حاشيه سود، 
گرايش به توليد و سرمايه گذاري كمتر مي شود و وقتي در 
بازار هاي موازي در شرايطي كه هيچ گونه ريسك و ماليات 
وجود ندارد و س��ود هاي ۲۰۰ درصدي كس��ب مي شود، 
در س��ود ۲۰ درصدي توليد آن هم با ريسك هاي بسيار 
زياد مثل ماليات و بيمه، كمبود نقدينگي، قيمت گذاري 
دستوري و… هيچ انگيزه براي س��رمايه گذاري و ادامه 

توليد وجود ندارد.

    منابع به سمت توليد حركت نمي كنند
اولي��ن قدم در رش��د تولي��د و تقويت اقتص��اد توجه به 
تنظيم گري است كه ماليات و نظام مالياتي تنظيم گري 

را برعهده دارد.
در تمام دنيا نظام مالياتي تنظيم گر اقتصاد و عدالت است.

بدين منظور بايد قوانين مالياتي، چون ماليات بر سوداگري و 
ماليات بر عايدي سرمايه به سرعت عملياتي شوند، بنابراين 

وقتي ماليات بر سوداگري و عايدي سرمايه همچون حدود 
1۳۰ كشور ديگر مقرر ش��ود، گردش نقدينگي از طريق 
نظارت سامانه ها و فرآيند هاي پويا و دقيق شناسايي شده و 
منابع ديگر علاقه اي به حضور در بازار هاي دلالي به خاطر 
ماليات سنگين نخواهند داشت و به سمت توليد حركت 
خواهند كرد. وي در همين رابطه اف��زود: با وضع قوانين 
درست منابع به دنبال توليد مي روند يا در بانك ها تجميع 
شده و قدرت وام دهي به توليد افزايش مي يابد كه مي توانند 
با يك نظام نظارتي دقيق به بنگاه هاي توليدي تسهيلات 
عرضه كنند. اگر بتوانيم قانون را درس��ت اجرا و بس��تري 
مناس��ب براي توليد ايجاد كنيم قطعا اين منابع حتي به 
صورت رقابتي به سمت توليد سرازير شده و حاشيه سود 

توليد بالاتر خواهد رفت.

    تورم كشور ۵۰ درصد 
و حاشيه سود توليدات كشور ۲۰ درصد است

اين آمار بسيار ساده گوياي اين مطلب است كه توليد كشور 
ما شرايط سختي را تجربه مي كند و با اين حاشيه سود ها 

رشدي هم نخواهد كرد.
محمودي اصل همچنين در ادامه به مقايسه نرخ سود بانكي 
و حاشيه سود توليدات و مقايسه با كشور هاي ديگر پرداخت 
و بيان كرد: در كشور هاي ديگر اگر حاشيه سود ۳۰ درصد 
باشد نرخ س��ود بانكي و تورم حدود 4 درصد است، يعني 
چهار برابر آن سودآوري دارد، اما در كشور ما اگر شركتي 
4۰ درصد هم سود داشته باشد كمتر از تورم سود داشته 
است و اين صنايع قدرت حفظ شرايط و حجم توليد فعلي 
را هم نخواهند داشت. در صورتي كه حاشيه سود شركت ها 
بالاي ۵۰ درصد باشد، يعني فعلا توان تنفس وجود دارد و 
نه رشد. اگر حاشيه سود شركتي بيش از تورم باشد يعني 

توسعه براي آن شركت ها و صنايع امكان پذير خواهد بود.

    بايد جلوي خروج سرمايه از كشور
 گرفته شود

كارش��ناس اقتصادي سرمايه درباره مش��اركت مردم در 
اقتصاد و بهترين راه براي اين موضوع به مهر گفت: عملا 
كشور در حال حاضر با خروج سرمايه هاي كلاني دست و 
پنجه نرم مي كند كه خيلي از آنها توان ساختن كارخانه ها 
و شركت هاي متعدد بس��ياري براي بهبود وضع كنوني 

دارا هستند.
علي فراقي اضافه كرد: حال اگر بخواهيم اين سرمايه هاي 
كلان را فاكتور بگيريم در كشور شركت هاي مختلفي را 
مشاهده مي كنيم كه به راحتي مي توانند با سرمايه هاي 
بسيار كوچك تر پروژه هاي توسعه اي خود را شروع كنند يا 
به سرانجام برسانند يا بسياري از شركت هايي كه مي توانند 
به واسطه تامين مالي از وضعيت هاي نابسامان خود رهايي 
يابند و به مرحله بهبود برسند را مشاهده كرد كه اين امكان 
به واسطه س��از وكار بسيار مناسبي كه بازار سرمايه ايجاد 
كرده و مي تواند به راحتي با تجميع سرمايه هايي كه جداگانه 
عملا به چشم نمي آيند به خوبي توسط شركت هاي حاضر 
در بازار سرمايه به كار گرفته شوند كه البته عملا اين مسير 
را چه براي سرمايه گذار و سرمايه پذير به يك بازي دو سر 

برد تبديل خواهد كرد.
وي اف��زود: مي توان اين حجم از نقدينگي س��رگردان در 
دست مردم را به سمت شركت هايي سوق داد كه به خوبي 
مي توانند اين ميزان از پول را تبديل به دارايي يا محصولي 
كرده و اين چرخه حركت نقدينگي را جذب كنند و بهترين 
راه براي به نتيجه رسيدن بهتر اين فرآيند اولين و بهترين 
تصميم گيري ثبات رويه در قانون گذاري و سياست گذاري 
و در صورت لزوم تصحيح فرآيندها و قانون گذاري جهت 
تسهيل ورود و جذب نقدينگي به سمت بازار سرمايه است 

تا موارد اشتباه گذشته دوباره تكرار نشود.



گروه راه و شهرسازي|
ديروز س��يگنال هاي متفاوت��ي از ش��هرداري تهران به 
شهروندان مخابره ش��د. از سويي يكي از معاونان شهردار 
تهران گفت كه عمر طرح هاي جامع و تفصيلي تهران تمام 
شده است و از س��وي ديگر، مديرعامل سازمان نوسازي 
شهرداري بدون اش��اره به اسناد فاش شده از هشدارهاي 
مكتوب وزارت راه و شهرسازي به شهرداري درباره عبور از 
طرح تفصيلي پايتخت اعلام كرد كه اقدامات قرارگاه جهادي 
مسكن منطبق بر اسناد بالادستي است. در همين حال، 
 سخنگوي ش��هرداري در يك نشست خبري از كليد واژه 
»ارزان سازي مسكن« كه پيش از اين توسط عليرضا زاكاني، 
شهردار پايتخت به كار رفته بود، استفاده كرد و گفت: هيچ 
راهي براي نوس��ازي به جز ارزان سازي مسكن و تسهيل 
ساخت مسكن وجود ندارد. با توجه به اين اظهارات، به نظر 
مي رسد، مسوولان شهرداري تمايل دارند تا پيش از تصويب 
برنامه هفتم توسعه كشور در مجلس - كه طي آن دولت 
پيشنهاد انتقال كميسيون ماده 5 از شهرداري به وزارت راه 
و شهرسازي را داده است - از ظرفيت هاي موجود استفاده 
كنند و درآمدهاي شهرداري از محل ساخت و ساز را افزايش 
دهند. به گزارش »تعادل«، پس از انتشار لايحه برنامه هفتم 
توسعه در اوايل خردادماه سال جاري؛ برنامه اي كه پيشنهاد 
انتزاع دبيرخانه كميسيون ماده پنج شهر تهران از شهرداري 
پايتخت و انتقال آن به وزارت راه و شهرسازي را مطرح كرده 
است، مهدي چمران، رييس شوراي شهر تهران نسبت به 
اجرايي شدن اين پيش��نهاد به دولت هشدار داد و گفت، 
»آنچه در برنامه هفتم پيش بيني شده، عملا به معناي قفل 
كردن همه شهرداري ها و انداختن مردم به جان آنها است« 
در نيمه خرداد سال جاري نيز در يك گزارش مطبوعاتي 
با تيتر »حراج پايتخت؟« اسناد و نامه هايي از مبدا وزارت 
راه و شهرسازي دولت سيزدهم به مقصد شهرداري تهران 
افشا شد كه نشان داد، مديريت جديد شهري پايتخت تنها 
پس از چند ماه از استقرار خود در خيابان بهشت با تذكرات 
پي در پي وزارتخانه يادش��ده مبني بر هش��دار نسبت به 
شهرفروشي مواجه بوده است. اين همه در حالي است كه در 
طي حدود 21 ماه از فعاليت مديريت شهري جديد تهران، 
مسوولان شهرداري همواره هر گونه شهر فروشي و تخطي 
از قوانين بالادستي همچون طرح تفصيلي پايتخت را انكار 
كرده اند. توضيح آنكه كميسيون ماده 5 در شهر تهران به 
رياست ش��هردار برگزار مي شود و با حضور نماينده هايي 
از وزارتخانه هاي مختلف، وظيفه دارد پرونده تغييرات در 
طرح تفصيلي را بررسي كرده و با در نظر گرفتن مصلحت 
شهر، قانون، نظر كارشناس��ان و... اين پرونده ها را بررسي 
كند. در اين حال، عليرضا زاكاني، شهردار پايتخت نيز در 
خردادماه سال جاري با برگزاري يك نشست خبري درباره 
»كميسيون ماده 5« تلاش كرد، بدون اشاره به اين پيشينه 
و جدال س��رد و خاموش ميان وزارت راه و شهرس��ازي و 
شهرداري تهران در دوره حاكميت يكپارچه اصولگرايان 
بر كشور، مواضع خود را نسبت به اين موضوع روشن كند و 
به طور تلويحي دولت سيزدهم را به دنباله روي از سياست ها 
و رويكردهاي دولت هاي پيشين و »گران سازي« زندگي 

در تهران متهم كند.

   بافت فرسوده در تهران وضعيت مناسبي ندارد
عبدالمطهر محمد خاني، سخنگوي شهرداري تهران ديروز 
در يك نشست خبري با بيان اينكه موضوع بافت فرسوده 
در تهران وضعيت مناسبي ندارد، اظهار كرد: بافت فرسوده 
مساله اي نيست كه در كوتاه مدت حل و فصل شود و قطعا 

هيچ راهي جز شتاب دادن به مسير نوسازي شهر نخواهيم 
داش��ت. وي ادامه داد: مسيري كه در كميسيون ماده 5 و 
معاونت شهرسازي دنبال مي ش��ود به گونه اي است كه 
مردم به ويژه در مناطق مركزي و جنوبي شهر به سمتي 
حركت كنند كه خانه هاي خود را نوسازي كنند و طرح هاي 
موضوعي و موضعي نيز نوسازي شهرسازي را دنبال مي كند. 
البته برخي رسانه ها افزايش ساخت و سازها و صدور پروانه ها 
را به عنوان نكته اي منفي تلقي مي كند، اما قطعا هيچ راهي 
براي نوسازي به جز ارزان سازي مسكن و تسهيل ساخت 

مسكن در تهران وجود ندارد.

   به هيچ وجه تراكم فروشي نداريم
س��خنگوي ش��هرداري تهران تأكيد ك��رد: به هيچ وجه 
موضوع تراكم فروش��ي نداريم و حتي يك ميلي متر هم 
تراكم فروخته نشده است. در كميسيون ماده 5 موضوعات 
محلاتي همچون كن، نفرآباد و ... بر اس��اس مطالبه چند 
ده هاي مردم پيگيري شده و قطعا ما بايد كمبودي كه در 
حوزه ساخت مسكن در گذشته اتفاق افتاده را جبران كنيم 
و موضع شهرداري تهران به سمت ايجاد شرايط مناسب و 
عادلانه براي مردم با تأكيد بر نقاط مركزي و جنوبي شهر و 

تسهيل ساخت و ساز در آنها است.

   اختلافي با دولت نداريم
سخنگوي شهرداري تهران همچنين در خصوص موضوع 
كميسيون ماده 5 و احتمال وجود اختلاف ميان شهرداري 
تهران و دولت، گف��ت: هيچ اختلاف نظري ب��ا دولت در 
هيچ بخش��ي نداريم. ش��هرداري خود را در كن��ار و ادامه 
دولت مي دان��د و در تفاهمي اوليه نيز ك��ه با دولت انجام 
شده مقرر اس��ت ش��هرداري تهران باري از دوش دولت 
در مس��ير خدمتگزاري به مردم ش��هر تهران ب��ردارد. از 
سوي ديگر تصميمات جديدي در دولت گرفته شده كه 
اطلاع رساني آن توس��ط دولت انجام خواهد شد كه طي 

آن اختيارات در يكي از حوزه ها به صورت كامل به شهردار 
تهران واگذار مي شود و شهردار تهران نيز در هيات دولت 
به صورت مداوم ش��ركت مي كند. وي افزود: تلاش ما اين 
اس��ت قول رييس جمهور در مورد تامين مسكن ارزان در 
 تهران را محقق كنيم. هيچ اختلاف نظري وجود ندارد بلكه 
هم افزايي براي طي شدن مسير خدمتگزاري در بيشترين 

سطح خود قرار دارد.

   تكرار اظهارات احمدي نژاد 
درباره برنامه چهارم توسعه

در رويدادي ديگر، معاون شهرسازي و معماري شهرداري 
تهران نيز با بي��ان اينكه طرح هاي جامع و تفصيلي ديگر 
پاس��خگوي نيازهاي ش��هر وش��هروندان نيست، گفت: 
اكنون، ديگر طرح هاي تكنوكراتيك جوابگوي مس��ائل 
پيچيده ش��هرهايي مثل تهران نيست و بايد پذيرفت كه 
عمر طرح هاي جامع و تفصيلي تمام ش��ده است. البته او 
هيچ راه حلي در اين رابط��ه ارايه نكرد و همچون محمود 
احمدي ن��ژاد، ريي��س دولت هاي نهم و ده��م كه برنامه 
چهارم توس��عه را »غربي« توصيف كرد و به همين بهانه 
آن را كنار گذاش��ت و اجرا نكرد، ط��رح جامع پايتخت را 
»امريكايي« خواند. به گزارش فارس، حميدرضا صارمي 
معاون شهرسازي و معماري شهرداري تهران با بيان اينكه 
بالاترين درصد رشد جمعيت شهري تهران بين سال هاي 
۳5 تا ۴5 اتفاق افتاده است، گفت: تا پيش از سال 1۳۴۳، 
تهيه طرح هاي شهري بر عهده شهرداري ها بود؛ اما پس از 
آن به سازمان ها و گروه هاي ديگر واگذار شد. سال 1۳۴5 
تهيه طرح جامع براي 1۶ شهر از جمله تهران، بندرانزلي، 
بروجرد و ... در دستور كار قرار گرفت كه تهيه طرح جامع 
شهر تهران تا سال 1۳۴۹ به طول انجاميد. صارمي تصريح 
كرد: اين طرح توسط يك مشاور امريكايي و با همان نگاه 
به شهرهاي امريكايي تهيه شد، اين در حالي بود كه بافت 
و مورفولوژي اين شهرها با شهر تهران همخواني نداشت. از 

آنجايي كه اين طرح خودرو محور بود و بر ايجاد خيابان ها و 
بزرگراه ها تاكيد داشت، مورفولوژي شهر تهران نيز بر اساس 
خودرو محوري شكل گرفت و تا امروز ادامه پيدا كرد و هرچه 
خيابان بيشتري ايجاد شد، مشكل ترافيك و آلودگي هوا نيز 
افزايش يافت، اما متاسفانه امروز عده اي سعي دارند تمام 
مشكلات شهر را كه روند شكل گيري آن از گذشته آغاز شده 

را به اين دوره مديريت شهري ارتباط دهند.

   نقاشي زيبا!
معاون ش��هردار تهران با بيان اينكه طرح ه��اي جامع و 
تفصيلي صرفا يك نقاشي زيبا بوده و كمكي به شهر نكرده 
است، گفت: حتي در برخي موارد خود اين طرح ها عامل 
ايجاد مشكلات بوده اند. طرحي كه مطالعات آن از سال ۸5 
آغاز شده و سال ۹1 با تأخير به اجرا در مي آيد، درحالي كه 
سرعت تغيير و تحولات در شهرها بسيار بالا است، قطعا 
نمي تواند پاسخگوي نيازهاي شهر و شهروندان باشد، ضمن 
اينكه بسياري از تصميم گيري ها طي سال هاي گذشته 

وضعيت را بدتر كرده و شهر را به نوعي قفل كرده است.
وي ادامه داد: شهر تهران حدود ۹۳۰ هزار پارسل دارد، اگر 
نرخ تخريب و استهلاك را دو درصد و عمر ساختمان ها را 
5۰ سال درنظر بگيريم، براي جلوگيري از فرسودگي شهر 
تهران، بايد سالانه حدود 2۰ هزار پروانه صادر شود؛ اما برخي 
تصميم گيري هاي اش��تباه آمار صدور پروانه را از ۳۰ هزار 
پروانه در سال به 5 هزار پروانه رساند و مردم گرفتار شدند. 
ما در اين دوره تلاش كرديم اين رقم به 1۰ هزار پروانه برسد 
و اميدواريم اين عدد تا پايان امسال به 2۰ هزار پروانه برسد.

صارمي تاكيد كرد: اكنون، ديگر طرح هاي تكنوكراتيك 
جوابگوي مسائل پيچيده شهرهايي مثل تهران نيست و 
نمي توان براي اين شهرها، طرح هاي مقيد تعريف كرد. بايد 
پذيرفت كه عمر طرح هاي جامع و تفصيلي تمام شده است 
و براي تهيه طرح براي شهر هيچ نهادي اصلح تر از مديريت 

شهري نيست.
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برخورد با مالكان ساختمان هاي 
ناايمن در صورت اعلام جرم

رييس كميته ايمني ش��وراي اسلامي شهر تهران 
اب��راز اميدواري كرد كه با هم��كاري قوه قضاييه و 
سازمان آتش نشاني، مالكان ساختمان هاي ناايمن 
ملزم به ايمن سازي شوند؛ چراكه در غير اين صورت 
پيرو اعلام جرم دستگاه قضايي، مالكين بايد منتظر 
برخورده��اي قانوني و كيفري باش��ند. به گزارش 
ايسنا، مهدي بابايي با بيان اينكه ليست منتشر شده 
ساختمان هاي ناايمن مربوط به ايمني آتش نشاني 
است، اظهار كرد: ساختمان ها تا زماني كه تأييديه 
آتش نشاني دريافت نكنند، از نظر ما ناايمن محسوب 
مي ش��وند و هرگونه بهره ب��رداري از آنها تهديدي 
براي ايمني اس��ت. رييس كميته ايمني ش��وراي 
اس��لامي ش��هر تهران با بيان اينكه فرآيند نصب 
بنر اطلاع رساني در س��اختمان هاي ناايمن پيش 
از انتشار ليس��ت انجام شد، خاطرنشان كرد: با اين 
وجود نصب بنر آنچنان كه بايد و شايد اثرگذار نبود 
و با اطلاع رساني كه صورت گرفت، به اطلاع عموم 
رسيد و همه مطلع شدند. بابايي ابراز اميدواري كرد 
كه با همكاري قوه قضاييه و س��ازمان آتش نشاني، 
مالكان ساختمان هاي ناايمن ملزم به ايمن سازي 
ش��وند؛ چراكه در غير اين صورت پيرو اعلام جرم 
دستگاه قضايي، مالكين بايد منتظر برخوردهاي 

قانوني و كيفري باشند.
وي يادآور ش��د: پس از انتش��ار ليس��ت، بر اساس 
مصوبه شورا، ش��هرداري مي تواند در صورت عدم 
اقدام مالكان براي ايمن س��ازي خواس��تار و پيگير 
قطع انشعاب اين ساختمان ها شود و در صورت ادامه 
اين روند، نسبت به پلمب اقدام كند. رييس كميته 
ايمني شوراي اس��لامي شهر تهران تأكيد كرد: در 
تماسي كه با مديرعامل سازمان آتش نشاني داشتم 
اعلام كرد كه از روز انتشار ليست، مراجعات جهت 
انجام فرآيند ايمن سازي بسيار سرعت گرفته است 
و اين اميدواري وجود داشت كه تعداد قابل توجهي 
از اين ساختمان ها، ايمن س��ازي را آغاز كنند. وي 
به مردم توصيه كرد كه تا زماني كه تأييديه ايمني 
ساختمان هاي ناايمن مندرج در ليست صادر نشده، 

در تردد به اين ساختمان ها دقت كنند.

تعريف سرفصل جديد
وام احياي بافت 

وزير راه و شهرس��ازي از تعريف س��رفصل جديد 
تسهيلات، مرمت و مقاوم سازي واحدهاي مسكوني 
در بافت هاي فرسوده براي اولين بار با تصويب و ابلاغ 

در شوراي عالي پول و اعتبار خبر داد.
به گزارش تس��نيم، مهرداد بذرپاش در نشس��ت 
هم انديشي معاونين شهرسازي و معماري ادارات 
كل راه و شهرسازي استان ها با تاكيد بر اجراي بسته 
تشويقي 1۹  بندي، اظهار كرد: اجراي بسته تشويقي 
شهرس��ازانه 1۹بندي، افزايش تسهيلات بانكي و 
كاهش نرخ سود آن در بافت هاي فرسوده منجر به 
رونق و شتاب بخشي يكي از پنج خط اصلي نهضت 

نوسازي مسكن در شهرها مي شود.
وي افزود: لازم اس��ت معاونان اس��تاني با تشكيل 
جلس��ات توجيهي و تبيين��ي در اس��تانداري ها 
وش��هرداري ها ضمن تش��ريح اين بسته تشويقي 
عملياتي كردن آن در تمام شهرها را در دستور كار 
قرار دهند و نيز با ارايه پشنهادات جديد نسبت به 

افزايش مشوق ها و تكميل اين بسته اقدام كنند.
وزير راه و شهرس��ازي از تعريف س��رفصل جديد 
تسهيلات، مرمت و مقاوم سازي واحدهاي مسكوني 
در بافت هاي فرسوده براي اولين بار با تصويب و ابلاغ 
در شوراي عالي پول و اعتبار خبر داد و بر كاهش نرخ 

سود تسهيلات در بافت فرسوده تاكيد كرد.

متوسط زمان تاخير پروازها
به ۸۴ دقيقه رسيد

طبق آم��ار ش��ركت فرودگاه ها و ناوب��ري هوايي 
ايران، در ارديبهشت 1۴۰2، 2۷ درصد پروازهاي 
خروجي تاخير داشتند كه در مقايسه با فروردين 
ماه 1۴۰2 حاكي از افزايش سه درصدي پروازهاي 
تاخيردار است. در همين حال، متوسط زمان تاخير 
پروازهاي تاخيردار در ارديبهشت ماه به ۸۴ دقيقه 
رسيد و نسبت به ارديبهش��ت 1۴۰1، پنج دقيقه 
كاهش يافت؛ همچنين تنه��ا ايرلاين ايران ايرتوز 
متوسط تاخيرهايش بيشتر از 1۰۰ دقيقه بود و به 

1۰۶ دقيقه رسيد.
به گزارش ايسنا، براساس گزارش منتشرشده توسط 
مركز اطلاعات و آمار ش��ركت فرودگاه ها و ناوبري 
هوايي اي��ران، كل پروازه��اي فرودگاه هاي تحت 
مالكيت ش��ركت در ارديبهشت ماه 1۴۰2 نسبت 
به ماه مشابه سال گذشته در نشست و برخاست ۳ 
درصد كاهش، در اعزام و پذيرش مس��افر 1 درصد 
و در ارس��ال و پذيرش بار و پست 2 درصد افزايش 

داشته است.
پروازهاي داخل��ي فرودگاه ه��اي تحت مالكيت 
شركت در اين بازه زماني نسبت به ماه مشابه سال 
گذشته در نشست و برخاست ۳ درصد كاهش، در 
اعزام و پذيرش مسافر 1 درصد و ارسال و پذيرش 
بار و پست ۳ درصد افزايش داشته است. پروازهاي 
بين المللي فرودگاه هاي تحت مالكيت ش��ركت 
نيز نسبت به ماه مشابه سال گذشته در نشست و 
برخاست ۴ درصد افزايش، اعزام و پذيرش مسافر 
بدون تغيير و ارسال و پذيرش بار و پست ۶ درصد 

كاهش داشته است.
كل پروازهاي فرودگاه هاي تحت مالكيت شركت 
در ارديبهش��ت ماه 1۴۰2 نس��بت به ماه گذشته 
در نشست و برخاس��ت 1 درصد كاهش، در اعزام 
و پذيرش مس��افر ۳ درصد افزايش و در ارس��ال و 
پذيرش بار و پس��ت ۸ درصد كاهش داشته است. 
پروازهاي داخلي نيز در اين بازه زماني نسبت به ماه 
گذشته در نشست و برخاست 2 درصد كاهش، در 
اعزام و پذيرش مسافر 1 درصد افزايش و در ارسال 
و پذيرش بار و پست 12 درصد كاهش داشته است. 
پروازهاي بين المللي نيز در نشس��ت و برخاس��ت 
1۹ درصد، در اعزام و پذيرش مس��افر 2۸ درصد و 
در ارس��ال و پذيرش بار و پست 2۷ درصد افزايش 

داشته است.
در ارديبهشت ماه 1۴۰2 حداقل ۸۰ درصد نشست 
و برخاس��ت كل پروازها به ترتي��ب در ۹ فرودگاه 
مهرآباد، مشهد، شيراز، كيش، اهواز، تبريز، اصفهان، 
بندرعباس و خليج فارس )عس��لويه( انجام ش��ده 
اس��ت. از اين ميزان حداقل ۸۰ درصد نشس��ت و 
برخاست پروازهاي داخلي به ترتيب در 1۰ فرودگاه 
مهرآباد، مشهد، كيش، شيراز، اهواز، تبريز، اصفهان، 
بندرعباس، خليج فارس )عسلويه( و كرمان انجام 
ش��ده و حداقل ۸۰ درصد نشس��ت و برخاس��ت 
پروازهاي بين المللي در چهار فرودگاه مشهد، شيراز، 

اصفهان و تبريز انجام شده است.
در ارديبهش��ت م��اه 1۴۰2، پروازهاي داخلي ۹۳ 
درصد از كل نشست و برخاست پروازهاي مسافري 
را اختص��اص داده اند كه ح��دود ۹۴ درصد اعزام و 
پذيرش مس��افر و ۸۷ درصد ارسال و پذيرش بار و 

پست را شامل مي شود.
مسير مش��هد به مهرآباد در ارديبهشت ماه سال 
1۴۰2 با تعداد ۸۳2 پرواز، پرترددترين مس��ير 
در پروازهاي داخلي بوده و بيش��ترين مسافر نيز 
در همين مسير بوده اس��ت. در ميان پروازهاي 
بين المللي هم مس��ير نجف به مش��هد با تعداد 
1۷5 پ��رواز، پرترددترين مس��ير در پروازهاي 
بين المللي بوده و بيشترين مسافر نيز در همين 

مسير بوده است.

معاونشهردار:طرح»جامع«امريكاييبود،طرح»تفصيلي«يكنقاشيزيبا!

صارمي:عمرطرحهايجامعوتفصيليتمامشدهاست

خيز شهرداري براي عبور از قوانين مادر

 به موجب پرونده اجرائی کلاسه ۱۴۰۱۰۰۲۳5 یک دستگاه موتور سیکلت استار تیپ
 اف ای ۱5۰ اچ ال ایکس به رنگ مشکی مدل سال ۱۳۹۶ هجری ظرفیت ۲ نفر سوخت 
بنزین س�وز انژکتوری دو محوره دو چرخ تک سیلندر به شماره موتور ۰۰۶۳۶ شماره 
شاس�ی ۱۰۴۶۲ به ش�ماره پلاک ۲۳۹۲۷ ایران ۸5۱ با وضعیت ظاهری سالم قطعات 
بیرونی سالم و فاقد بیمه شخص ثالث می باشد متعلق به مرحوم سید سیاوش خیبرگیر 
فرزند سید علیرضا شماره شناسنامه ۲۲۳۷ تاریخ تولد ۱۳5۸/۰۹/۲۱ صادره از اهواز 
دارای شماره ملی ۱۷5۴۶۱۰۶5۱ که طبق نظر کارشناس رسمی به مبلغ 5۸۰/۰۰۰/۰۰۰ 
ریال)پانصد و هشتاد میلیون ریال ارزیابی ،شده از ساعت ۹ الی ۱۲ روز چهارشنبه مورخ 
بیست و یکم تیرماه سال جاری )۱۴۰۲/۰۴/۲۱( در اداره اجرای اسناد رسمی اهواز واقع 
در اهواز بلوار دعبل خزاعی - جنب مجتمع قضایی شهید باهنر - انتهای بلوار دماوند از 
طریق مزایده به فروش می رسد مزایده از مبلغ پایه 5۸۰/۰۰۰/۰۰۰( ریال پانصد و هشتاد 
میلیون ریال شروع و به بالاترین قیمت پیشنهادی نقداً فروخته می شود و کلیه هزینه 
های قانونی به عهده برنده مزایده است و نیم عشر و حق مزایده نقداً و خواهد شد . ضمناً 
شرکت کنندگان در جلسه مزایده منضم به درخواست خرید میبایست فیش پرداختی 
معادل ۱۰ درصد مبلغ پایه را پرداخت و به اداره ارائه نمایند و نیم عشر و حق مزایده نقداً 

وصول می گردد. تاریخ انتشار:۱۴۰۲/۰۴/۰۶  م الف 5/۷5۸

آگهی مزايده

محمد درفشان- رییس اداره اجرای اسناد رسمی اهواز

برگ سبز ، سند کمپانی و کارت خودرو پراید- مدل  ۱۳۸۳  - رنگ مشکی
شماره موتور:  ۰۰۶۴۲۴۲۸

S1412282188465  :شماره شاسی
شماره پلاک:  ایران ۹۹ /  ۱۹۴  ن  ۳۳

متعلق به آقای مجید کلهری  به شماره ملی  ۳۲5۰۳۹۹۶۰۴   مفقود و از درجه 
اعتبار ساقط می باشد.

مفقودی

به موجب پرونده اجرائی کلاسه ۱۴۰۱۰۰۲۳5 سه دانگ مشاع از ششدانگ یک باب آپارتمان مسکونی نوع ملک طلق با کاربری به پلاک ثبتی ۲۰۶۴۰ فرعی از ۲۷۰۹ اصلی بیست هزار و ششصد و چهل 
فرعی از پلاک اصلی دو هزار و هفتصد و نه بخش ۲ اهوازمفروز و مجزا شده از ۱۲۸۳۸ فرعی از اصلی مذکور به آدرس اهواز کوی مهدیس شهرک گلها خیابان ۳ ساختمان ۴ واحدی واحد طبقه همکف 
غربی واحد )۲( ، قطعه ۱ در طبقه  ۰ و واقع در بخش ۰۲ ناحیه ۲ حوزه ثبت ملک اداره دو اهواز اس�تان خوزستان به مساحت کل ۶۲.5۳ متر مربع به حدود شمالا : دیوار به دیوار است بطول 5/5۰ پنج 
متر و پنجاه سانتیمتر به عرصه ملک مجاور شماره ۱۲۸۲۴ فرعی از شماره ۲۷۰۹ اصلی شرقا : در هفت ،قسمت که قسمت چهارم آن شمالی ، قسمتهای دوم و ششم آن جنوبی، است . اول دیواریست 
مشترک بطول ) ۱/۲۰( یک متر و بیست سانتیمتر به آپارتمان مسکونی قطعه ۲ دوم دیواریست بطول ۱/۰۰ یک متر به نورگیر سوم دیوار و پنجره است بطول )۱/۹5 ( یک متر و نود و پنج سانتیمتر به 
نورگیر چهارم درب و دیوار است بطول )۱/۰۰( یک متر به نورگیر پنجم دیواریست مشترک بطول 5/۴5 پنج متر و چهل و پنج سانتیمتر به آپارتمان مسکونی قطعه ۲ ششم دیواریست بطول )۱5 / ۱ ( 
یک متر و پانزده سانتیمتر به راه پله هفتم درب و دیوار است بطول )۳/۹5( سه متر و نود و پنج سانتیمتر به راه پله جنوبا دیوار و پنجره است بطول ۴/5۳ چهار متر و سی و پنج سانتیمتر به حیاط مشاعی 
غربا دیوار به دیوار است بطول )55 / ۱۲ ( دوازده متر و پنجاه و پنج سانتیمتر به عرصه ملک مجاور شماره ۱۲۸۳۷ فرعی از شماره ۲۷۰۹ اصلی ملکی مرحوم سید سیاوش  خیبرگیر فرزند سید علیرضا 
شماره شناسنامه ۲۲۳۷ تاریخ تولد ۱۳5۸/۰۹/۲۱ صادره از اهواز دارای شماره ملی ۱۷5۴۶۱۰۶5۱ با جز سهم ۳ از کل سهم ۶ بعنوان مالک سه دانگ مشاع از شش دانگ عرصه و اعیان با شماره مستند 
مالکیت ۱۹۸۶5 تاریخ ۱۳۹۹/۰5/۲۹ دفترخانه اسناد رسمی شماره ۲۶۰ شهر اهواز استان ،خوزستان موضوع سند مالکیت اصلی بشماره چاپی ۶۹۳۱۷۱ سری ه سال ۹۸ با شماره دفتر الکترونیکی 
۱۳۹۹۲۰۳۱۷۱۲۳۰۱۱5۷۸ ثبت گردیده است که طبق نظر کارشناس رسمی به مبلغ 5/۰۰۰/۰۰۰/۰۰۰ ریال )پنج میلیارد ریال ارزیابی شده و پلاک فوق دارای اسکلت سنتی و دیوارهای آجری و نمای 
سنگ و داخلی سفیدکاری و سقف تیرچه بلوک و کف سرامیک شامل دو اتاق خواب و پذیرائی و آشپزخانه و سرویس بهداشتی و دارای اشتراکات و انشعابات آب و برق و گاز که برابر گزارش در تصرف 
آقای یونس خیبرگیر می باشد و پلاک فوق از ساعت ۹ الی ۱۲ روز چهارشنبه مورخ بیست و یکم تیرماه سال جاری  )۱۴۰۲/۰۴/۲۱( در اداره اجرای اسناد رسمی اهواز واقع در اهواز بلوار دعبل خزاعی 
- جنب مجتمع قضایی شهید باهنر - انتهای بلوار دماوند از طریق مزایده به فروش می رسد. مزایده سه دانگ مشاع از ششدانگ مرقومه از مبلغ پایه 5/۰۰۰/۰۰۰/۰۰۰ ریال پنج میلیارد ریال شروع و به 
بالاترین قیمت پیشنهادی فروخته می شود. لازم به ذکر است پرداخت بدهی های مربوط به ،آب برق گاز اعم از حق انشعاب و یا حق اشتراک و مصرف در صورتی که مورد مزایده دارای آنها باشد و نیز 
 بدهیهای مالیاتی و عوارض شهرداری و غیره تا تاریخ مزایده اعم از اینکه رقم قطعی آن معلوم شده یا نشده باشد به عهده برنده مزایده است و نیز در صورت وجود مازاد وجوه پرداختی بابت هزینه های
 فوق از محل مازاد به برنده مزایده مسترد خواهد شد و نیم عشر و حق مزایده نقداً وصول میگردد . ضمناً شرکت کنندگان در جلسه مزایده منضم به درخواست خرید میبایست فیش پرداختی معادل 

۱۰ درصد مبلغ پایه را پرداخت و به اداره ارائه نمایند و نیم عشر و حق مزایده نقداً وصول می گردد. تاریخ انتشار:۱۴۰۲/۰۴/۰۶       م الف 5/۷5۷

آگهی مزايده اموال غير منقول ) اسناد ذمه (

محمد درفشان- رییس اداره اجرای اسناد رسمی اهواز

آقای تحسین رستمی فرزند امین ، درخواست رسیدگی به قولنامه ی عادی خود و صدور سند مالکیت 
را از پلاک ۴  اصلی چشمه میران واقع در بخش ۱۳ کرمانشاه } که از مالکین اولیه ی پلاک ۴ اصلی چشمه 
میران خریداری نموده { تقدیم اداره ثبت اسناد و املاک شهرستان جوانرود نموده است و پرونده ای ، 
تحت کلاسه ی ۱۴  سال ۱۴۰۲ تشکیل و به هیأت موضوع قانون فوق الذکر ارجاع و هیأت موضوع قانون 
مذکور، پس از رسیدگی ، برابر رأی شماره  ۱۴۰۲۶۰۳۱۶۰۰۷۰۰۰۳۱۶  مورخ ۱۴۰۲/۰۳/۱۸  حکم به صدور 
سند مالکیت ششدانگ یک قطعه زمین مزروعی ، به مس�احت  ۱۶۱۳۶ مترمربع به نام آقای تحسین 
رستمی فرزند امین صادر نموده است و نام مالکین اولیه ی پلاک مزبور، رستم وکیلی کردستانی می باشد.
لذا؛ مراتب، در دو نوبت، به فاصله  پانزده روز آگهی می گردد. تا چنانچه ش�خص یا اشخاصی، نسبت به 
مورد تقاضا، اعتراضی داش�ته باشنداز تاریخ انتشار نوبت اول این آگهی، به مدت دو ماه، اعتراض خود 
را کتباً به این اداره تس�لیم نمایند تا به دادگاه ارسال گردد. معترض، باید ظرف یک ماه از تاریخ تسلیم 
اعتراض، مبادرت به تقدیم دادخواست به دادگاه عمومی محل نماید و گواهی تقدیم دادخواست را به 
اداره ی ثبت محل تحویل دهد. بدیهی است؛ پس از انقضاء مدت مقرر، اداره ی ثبت برابر مقررات، سند 
مالکیت مورد تقاضا را به نام آقای تحسین رستمی فرزند امین صادر خواهد نمود.صدور سند مالکیت، 

مانع از مراجعه متضرر احتمالی به داده نیست.
تاریخ انتشار نوبت اول:    سه شنبه    ۱۴۰۲/۰۴/۰۶     تاریخ انتشار نوبت دوم:   پنجشنبه    ۱۴۰۲/۰۴/۲۲

رییس اداره ثبت اسناد و املاک شهرستان جوانرود - شهریار خدری

آگهی موضوع ماده ی 3 قانون تعيين تکليف اراضی 
و ساختمانهای فاقد سند رسمی

سازمان ثبت اسناد و املاک کشور
حوزه ثبت ملک جوانرود

آقای ایرج یعقوبی فرزند انور ، درخواست رسیدگی به قولنامه ی عادی خود و صدور سند مالکیت را از پلاک 
۴ و 5 فرعی از 5۴ اصلی سرخی در واقع در بخش ۱۳ کرمانشاه } که از مالکین اولیه ی پلاک ۴ و 5 فرعی از 
5۴  اصلی سرخی در خریداری نموده { تقدیم اداره ثبت اسناد و املاک شهرستان جوانرود نموده است و 
پرونده ای ، تحت کلاسه ی ۱۰۰  سال ۱۴۰۱  تشکیل و به هیأت موضوع قانون فوق الذکر ارجاع و هیأت موضوع 
قانون مذکور، پس از رسیدگی ، برابر رأی ش�ماره  ۱۴۰۲۶۰۳۱۶۰۰۷۰۰۰۳۲۸  مورخ ۱۴۰۲/۰۳/۱۸  حکم به 
صدور سند مالکیت ششدانگ یک قطعه زمین مزروعی ، به مساحت  ۴۸۶۲.۱۰  مترمربع به نام آقای ایرج 

یعقوبی فرزند انور صادر نموده است و نام مالکین اولیه ی پلاک مزبور، رستم وکیلی کردستانی می باشد.
لذا؛ مراتب، در دو نوبت، به فاصله  پانزده روز آگهی می گردد. تا چنانچه شخص یا اشخاصی، نسبت به مورد 
تقاضا، اعتراضی داشته باشنداز تاریخ انتش�ار نوبت اول این آگهی، به مدت دو ماه، اعتراض خود را کتباً 
به این اداره تسلیم نمایند تا به دادگاه ارسال گردد. معترض، باید ظرف یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض، 
مبادرت به تقدیم دادخواست به دادگاه عمومی محل نماید و گواهی تقدیم دادخواست را به اداره ی ثبت 
محل تحویل دهد. بدیهی است؛ پس از انقضاء مدت مقرر، اداره ی ثبت برابر مقررات، سند مالکیت مورد 
تقاضا را به نام آقای ایرج یعقوبی فرزند انور صادر خواهد نمود.صدور سند مالکیت، مانع از مراجعه ی متضرر 

احتمالی به داده نیست.
تاریخ انتشار نوبت اول:    سه شنبه    ۱۴۰۲/۰۴/۰۶         تاریخ انتشار نوبت دوم:   پنجشنبه    ۱۴۰۲/۰۴/۲۲

رییس اداره  ثبت اسناد و املاک شهرستان جوانرود - شهریار خدری

آگهی موضوع ماده ی 3 قانون تعيين تکليف اراضی 
و ساختمانهای فاقد سند رسمی

سازمان ثبت اسناد و املاک کشور
حوزه ثبت ملک جوانرود

آقای فیصل وکیلی فرزند علی ، درخواست رسیدگی به قولنامه ی عادی خود و صدور سند مالکیت را از پلاک 
۴ و 5 فرعی از 5۴ اصلی سرخی در واقع در بخش ۱۳ کرمانشاه } که از مالکین اولیه ی پلاک ۴ و 5 فرعی از 5۴  
 اصلی سرخی در خریداری نموده { تقدیم اداره ثبت اسناد و املاک شهرستان جوانرود نموده است و پرونده ای ، 
تحت کلاس�ه ی ۱5  سال ۱۴۰۲ تشکیل و به هیأت موضوع قانون فوق الذکر ارجاع و هیأت موضوع قانون 
مذکور، پس از رسیدگی ، برابر رأی ش�ماره  ۱۴۰۲۶۰۳۱۶۰۰۷۰۰۰۳۲۶  مورخ ۱۴۰۲/۰۳/۱۸  حکم به صدور 
سند مالکیت شش�دانگ یک قطعه زمین مزروعی ، به مساحت  ۱5۷۱۳.۲۳  مترمربع به نام آقای فیصل 

وکیلی فرزند علی صادر نموده است و نام مالکین اولیه ی پلاک مزبور، رستم وکیلی کردستانی می باشد.
لذا؛ مراتب، در دو نوبت، به فاصله  پانزده روز آگهی می گردد. تا چنانچه شخص یا اشخاصی، نسبت به مورد 
تقاضا، اعتراضی داشته باشنداز تاریخ انتش�ار نوبت اول این آگهی، به مدت دو ماه، اعتراض خود را کتباً 
به این اداره تسلیم نمایند تا به دادگاه ارسال گردد. معترض، باید ظرف یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض، 
مبادرت به تقدیم دادخواست به دادگاه عمومی محل نماید و گواهی تقدیم دادخواست را به اداره ی ثبت 
محل تحویل دهد. بدیهی است؛ پس از انقضاء مدت مقرر، اداره ی ثبت برابر مقررات، سند مالکیت مورد 
تقاضا را به نام آقای فیصل وکیلی فرزند علی صادر خواهد نمود.صدور سند مالکیت، مانع از مراجعه  متضرر 

احتمالی به داده نیست.
تاریخ انتشار نوبت اول:    سه شنبه    ۱۴۰۲/۰۴/۰۶          تاریخ انتشار نوبت دوم:   پنجشنبه    ۱۴۰۲/۰۴/۲۲
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آگهی موضوع ماده ی 3 قانون تعيين تکليف 
اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی

سازمان ثبت اسناد و املاک کشور
حوزه ثبت ملک جوانرود

خانم هنیفه وکیلی فرزند محمد توفیق ، درخواست رسیدگی به قولنامه ی عادی خود و صدور سند مالکیت 
را از پلاک ۴  اصلی  چشمه میران واقع در بخش ۱۳ کرمانشاه } که از مالکین اولیه ی پلاک ۴  اصلی چشمه 
میران خریداری نموده { تقدیم اداره ثبت اسناد و املاک شهرستان جوانرود نموده است و پرونده ای ، تحت 
کلاسه ی ۸  سال ۱۴۰۲ تشکیل و به هیأت موضوع قانون فوق الذکر ارجاع و هیأت موضوع قانون مذکور، پس 
از رسیدگی ، برابر رأی شماره  ۱۴۰۲۶۰۳۱۶۰۰۷۰۰۰۳۱۸  مورخ ۱۴۰۲/۰۳/۱۸  حکم به صدور سند مالکیت 
ششدانگ یک قطعه زمین مزروعی ، به مساحت  ۶۳۷۸.۶۶  مترمربع به نام خانم هنیفه وکیلی فرزند محمد 

توفیق صادر نموده است و نام مالکین اولیه ی پلاک مزبور، رستم وکیلی کردستانی می باشد.
لذا؛ مراتب، در دو نوبت، به فاصله  پانزده روز آگهی می گردد. تا چنانچه شخص یا اشخاصی، نسبت به مورد 
تقاضا، اعتراضی داشته باشنداز تاریخ انتش�ار نوبت اول این آگهی، به مدت دو ماه، اعتراض خود را کتباً 
به این اداره تسلیم نمایند تا به دادگاه ارسال گردد. معترض، باید ظرف یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض، 
مبادرت به تقدیم دادخواست به دادگاه عمومی محل نماید و گواهی تقدیم دادخواست را به اداره ی ثبت 
محل تحویل دهد. بدیهی است؛ پس از انقضاء مدت مقرر، اداره ی ثبت برابر مقررات، سند مالکیت مورد 
تقاضا را به نام خانم هنیفه وکیلی فرزند محمد توفیق صادر خواهد نمود.صدور سند مالکیت، مانع از مراجعه 

متضرر احتمالی به داده نیست.
تاریخ انتشار نوبت اول:    سه شنبه    ۱۴۰۲/۰۴/۰۶         تاریخ انتشار نوبت دوم:   پنجشنبه    ۱۴۰۲/۰۴/۲۲
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آگهی موضوع ماده ی 3 قانون تعيين تکليف 
اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی

سازمان ثبت اسناد و املاک کشور
حوزه ثبت ملک جوانرود



واردات كالاي سخت افزاري دس��ت دوم و حتي كالاهاي 
سرمايه اي، بدون مجوز ممنوع است و براي كالاهاي فناوري 
اطلاعات و الكترونيك دست دوم تا امروز هيچ مجوزي صادر 
نشده است. بنابراين هر كالاي دست دومي كه اكنون در بازار 

ديده مي شود مي تواند برچسب قاچاق داشته باشد.
تجهيزات فناوري اطلاعات عمر كوتاهي دارند. كارشناسان 
و متخصصان اين حوزه حداكثر عمر مفيد تجهيزات شبكه 
را با نگهداري درست از سه تا نهايتاً ۱۰ سال تخمين زده اند. 
قيمت كالاهاي دس��ت دوم متفاوت با دس��ت اول و بسيار 
ارزان تر است؛ به اين دليل كه در بيشتر كشورهاي دنيا عمر 
مفيد تجهيزات IT بسيار جدي است. آيدين عدالت عضو 
هيات مديره سازمان نظام صنفي رايانه اي درباره واردات و 
فروش كالاهاي دس��ت دوم فاوا گفت: در بازار سخت افزار 
به وفور واردات و فروش كالاي دس��ت دوم انجام مي شود؛ 
اين موضوع يكي از معضلات اين بازار است. با وجود اينكه 
تعرفه كالاهاي IT خيلي سنگين نيست و حدوداً بين چهار 
تا ۱۲ درصد تعرفه هاي گمركي به آن تعلق مي گيرد. تازگي 
با تخفيف هايي كه براي بعضي از تجهيزات و قطعات اوليه 
لحاظ ش��ده تا يك درصد هم كاهش پيدا كرده اس��ت. اما 
كالاي نو و دس��ت دوم تفاوت بسيار زيادي از لحاظ قيمت 
پيدا كرده اند زيرا كالاي حوزه IT به دليل كمبود تراشه در 
دنيا قيمتش رو به افزايش است و در چند سال اخير به دليل 
جهش قابل توجه ارزي در كشور قيمت اين كالاها نسبت به 
قدرت خريد مصرف كنننده افزايش پيدا كرده  است. عدالت 
تاكيد كرد كه تقريباً در همه كالاهاي فاوا، با مساله واردات 
كالاي دست دوم روبرو هستيم؛ از كالاهاي زيرساختي شبكه 
مثل تجهيزات سرور، كالاهاي سازماني، اينترپرايزسوييچ ها، 
روترهاي سنگين تا كالاهاي مصرفي مثل لپ تاپ، گوشي 
تلفن همراه، مانيتور و غيره وارد كشور مي شود. به  طور كلي 
گفته مي شود تجهيزات IT عمر كوتاهي دارند. كارشناسان 
و متخصصان اين حوزه حداكثر عمر مفيد تجهيزات شبكه 
را با نگهداري درست از سه تا نهايتاً ۱۰ سال تخمين زده اند. 
قيمت كالاهاي دس��ت دوم متفاوت با دس��ت اول و بسيار 
ارزان تر است؛ به اين دليل كه در بيشتر كشورهاي دنيا عمر 
مفيد تجهيزات IT بسيار جدي است. در بعضي از شركت ها 
ديده مي شود كه بعد از سه يا پنج سال كالا از مدار مصرف 
خارج مي شود فرقي هم نمي كند كالا سالم باشد يا معيوب. 
اين موضوع توجيهات فني دارد زيرا دستگاه دچار خستگي 
مدار مي شود و احتمال خطا و اتصالي بالا مي رود و در نتيجه 
ريسك صدمه به مصرف كننده افزايش پيدا مي كند. همه 
اينها بعد از سه سال و اتمام عمر مفيد دستگاه هاي IT ممكن 
است پيش بيايد به همين دليل در خيلي از كشورها بعد از سه 

سال اين كالاها را از مدار مصرف خارج مي كنند.

   زباله هاي IT جهان اول
كالاي مصرفي جهان سوم

در اروپا و بيش��تر ايالت هاي امريكا قوانين سفت و سختي 
براي كالاهايي كه داراي باتري هستند يا كالاهايي كه مواد 
مضر براي طبيعت در آنها به  كار برده شده است وجود دارد؛ 
اين كالاها حتماً بايد با شرايط خاص بازيابي يا معدوم شوند 

و اين كار هزينه بر اس��ت. گاهي اين كالاها بعد از به حراج 
گذاشته شدن مشتري ندارند و حتي سازمان ها و شركت ها 
ناچار مي شوند مبلغي را بابت خروج اين كالاها از سازمان 
پرداخت كنند. در اين شرايط كشورهاي جهان سوم مثل 
ايران به كمك پسماند فناوري اطلاعات اروپا و بخش هايي 
از امريكا مي روند. در همين خصوص آيدين عدالت توضيح 
داد: براي كشورهاي ضعيف تر مثل ايران اين موضوع خيلي 
جذاب است كه تعداد قابل توجهي سرور ذخيره ساز، سوييچ، 
لپ تاپ، گوشي موبايل و غيره را كه در شهرهاي اروپا يا امريكا 
حراج مي شوند بدون پرداخت پولي دريافت كنند و در ايران 
با قيمت خودخواسته بفروشند. نكته قابل توجه در اين زمينه 
اين است كه كشور هاي غربي نه  تنها بابت فروش محصولات 
منقضي IT در كشورشان پولي مطالبه نمي كنند بلكه بابت 
خروج آن از كشورشان هزينه هم اعطا مي كنند تا كالا به 
محيط زيست و شهروندان آسيب نزند و همچنين متحمل 

جريمه عدم معدوم سازي يا بازسازي غيراستاندارد نشوند.

   تمام كالاهاي دست دوم IT قاچاق است
عدالت درباره معض��لات كالاهاي IT دس��ت دوم گفت: 
كالاهاي دس��ت دوم در هر دو بخش، يعني بخش��ي كه 
كالاهاي سازماني كه زيرساخت شبكه را تشكيل مي دهند 
و بخشي كه به مصرف كاربر مي رسد، چالش ايجاد مي كند. 
اولين مش��كل در كش��ور اين اس��ت كه واردات هرگونه 
كالاي مصرفي دست دوم و حتي سرمايه اي، بدون مجوز 
خاص ممنوع اس��ت. يعني اگر صادركننده بخواهد حتي 
ماشين آلات دست دوم هم وارد كند بايد توجيه داشته باشد 
و وزارت مربوطه آن را بررسي و تاييد كند. اما براي كالاهاي 
IT و الكترونيك دست دوم تا به امروز هيچ مجوزي صادر 
نشده است. بنابراين مي توان نتيجه گرفت هر كالاي دست 
دومي كه اكنون در بازار ديده مي شود به شكل قاچاق وارد 
شده است. طبيعتاً نظارت رسمي روي كالاي قاچاق وجود 
ندارد و كيفيت و صحت كالا بررسي نمي شود. كانال هاي 
ورود نيز ممكن اس��ت صدمات متعددي به كالا بزند زيرا 
اين كالاها اغلب مخفيانه و از طريق روش هاي ناايمن وارد 

مي شوند كه ممكن اس��ت به خود كالا نيز آسيب بزند. او 
درباره معضل ديگر واردات كالاهاي دس��ت دوم در حوزه 
IT اضافه كرد: منشأ كالا ممكن است دچار مشكل باشد؛ 
حدود ۳۰ سال پيش چالش بزرگي در امريكا پيش آمد كه 
شركتي، كالايي را از بيماري كه سياه زخم داشت گرفته بود 
و آن را بازسازي كرده و دوباره فروخته بود و مصرف كننده به 
تبع استفاده از اين كالا دچار بيماري شده و اين ويروس به 
نفر دوم منتقل شده بود و شركت هم متضرر شد. بنابراين 
در كش��ورهاي اروپايي تقريباً فروش مج��دد كالايي كه 
مرجوع شده در خود آن كشور ممنوع است و حتماً بايد از 
منطقه شان خارج شود. اين كالاها به همين علت ممكن 

است دچار صدمات، اتصالي يا حتي بيماري باشند.

   خستگي مدار در كالاهاي فاوا 
آسيب زننده است

يكي از مفاهيم مهم در تجهيزات IT خستگي مدار است؛ 
اين عبارت يعني درس��ت تا زماني كه دستگاه به مدار برق 
وصل اس��ت و پردازش انجام مي دهد، كار مي كند. اما اين 
پردازش در بعضي از فناوري ها مثل فناوري راديويي دچار 
افت مي شود و كيفيت دس��تگاه كاهش پيدا مي كند و در 
نتيجه امكان قطعي و خرابي افزايش مي يابد. در همين راستا 
عدالت هم معتقد بود ايراد مهم ديگر دستگاه هاي دست دوم 
مصرف برق زياد است و اختلالاتي كه در اين دستگاه پيش 
مي آيد ممكن است باعث اتصالي شود و به مصرف كننده يا 
مركز داده صدمه بزند. آيدين عدالت درباره افزايش قيمت 
جهاني كالاي فاوا در جهان گفت: در سه سال اخير مشكلاتي 
مثل كرونا، اختلافات تجاري بين چين و امريكا همچنين 
جنگ روس��يه و اوكراين باعث شده است تامين مواد اوليه 
اقلامي كه در كالاهاي IT استفاده مي شود، چالش برانگيز 
شود و توليد چيپ ست از تقاضا بسيار عقب بيفتد. اين باعث 
ش��ده در دنيا كالاهاي IT افزايش قيمت پيدا كند. حدود 
۲۰ درصد افزايش قيمت در جهان به اين دليل اتفاق افتاده 
است. در يك سال اخير هم تورم جهاني از يك تا ۱۵ درصد 
باعث افزايش قيمت ارزي كالاها شده است.به عقيده آيدين 

عدالت، به رغم تاثير متغيرهاي بيروني روي قيمت، ناتواني 
مردم در خريد و واردات كالاهاي پرچمدار به  دليل افزايش 
نرخ ارز در چند س��ال اخير در كشور است زيرا وقتي ارز ۱۰ 
هزار توماني در چهار سال به ۶۰ هزار تومان مي رسد و افزايش 
۶ برابري دارد، قطعاً دستمزدها با اين نرخ رشد نمي كند و 
توان خريد مصرف كننده بسيار كاهش پيدا مي كند و دنبال 
كالاي كم قيمت تر هستند. عدالت ادامه داد: كالاي هاي اند 
)Highend( وارد كش��ور مي شود اما مصرف شان بسيار 
كاهش پيدا كرده است به دليل اينكه كاربر توان خريد آنها 
را ندارد. زماني فرد با هفت ميليون تومان مي توانست يك 
گوشي رده بالا بخرد اما حالا براي خريد چنين موبايلي بيش 
از ۷۰ ميليون تومان پول لازم است، كه عملًا از قدرت خريد 
بخش عم��ده اي از جامعه كه درآمدش��ان زير ۲۰ ميليون 
است، فراتر مي رود. اصولًا در جهان سوم و همچنين ايران 
مردم بيشتر به خريد كالاي رده بالا و پرچمدار تمايل دارند 
اما در اروپا معمولاً شيب خريد مصرف كننده به سمت كالاي 
رده پايين است. به گفته متخصصان اين حوزه، مصرف گرايي 
در اروپا رواج دارد اما اميد به دارايي هاي بزرگ تر بيشتر است 
به همين دليل خريد كالاي لوكس مصرفي كمتر است. در 
كشورهاي جهان سوم برعكس است؛ مثلًا وقتي كارمندي 
ماهي ۲۰ ميليون درآمد دارد و نياز به مسكن و خودرو دارد اما 
اميدي به خريد خانه و ماشين ندارد، پس درآمدش را صرف 
كالاهاي مصرفي مثل لپ تاپ و تبلت مي كند و سعي مي كند 
بهترين نوعش را بخرد. به  همين دليل در كشورهاي جهان 
سوم تمايل به خريد كالاهاي پرچمدار بيشتر است اما به دليل 

قدرت خريد پايين مردم، ميزان فروش آن كم شده است.

   سه ميليارد دلار حجم واردات گوشي
عمده تري��ن كالاي حوزه فاوا كه وارد كش��ور مي ش��ود و 
ارزبرترين كالاي حوزه IT تلفن همراه است. عدالت درباره 
حجم واردات كالاهاي سخت افزار دست دوم توضيح داد: 
آمار گمرك مي گويد از س��ال ۱۳۹۰ حدود ۲۵۰ ميليون 
دلار واردات اين كالا رشد داشته است. در سال ۱۳۹۱، ۳۰۰ 
ميليون دلار، ۱۳۹۲، ۵۲۰ ميليون دلار، ۱۳۹۳، يك ميليارد 
و ۲۵۴ ميليون دلار و آخرين آمار براي سال ۱۳۹۹ و ۱۴۰۰ 
است كه حدود سه ميليارد دلار است. عدالت توضيح داد: 
دو گروه تعرفه عمده در حوزه فاوا وجود دارد؛ آنهايي كه با ۸۵ 
شروع مي شوند و در زمينه مخابرات هستند و گروه ۸۴ كه در 
حوزه IT، سخت افزار و فناوري اطلاعات هستند. كالاهاي ۸۵ 
كه اولين آن گوشي موبايل و بعد آن ايستگاه هاي مخابراتي 
اس��ت با حدود ۲۷۰ ميليون دلار ارزبري، دس��تگاه هاي 
تجهيزات زيرساخت شبكه حدود ۱۳۵ ميليون دلار، مودم 
و تجهيزات مصرف كننده حدود ۱۰ ميليون دلار، تجهيزات 
شبكه اينترپرايز و مصرف مثل سوييچ هاي شبكه و غيره ۵۵ 
ميليون دلار و موارد ديگر حدود ۱۰ ميليون دلار است. او 
ادامه داد: تعرفه هاي گروه ۸۴ شامل قطعات سخت افزاري، 
پردازنده، CPU و غيره است. حجم واردات تبلت ۶۵ ميليون 
دلار، لپ تاپ حدود ۱۲۰ ميليون دلار، كامپيوتر سرور ۷۰ 
ميليون دلار، تجهيزات داخلي تشكيل دهنده سرورها ۱۳۰ 

ميليون دلار تعرفه هاي حوزه IT هستند.

رويدادخبر

ويژه
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اطلاعات ۴۵ هزار
دانش آموز نيويوركي هك شد

بخش آموزش ش��هر نيويورك جديدترين سازماني 
است كه از سرقت داده هاي خصوصي خبرداده است. 
اين داده ها به وسيله باگ نرم افزاري MOVEit منتقل 
شده اند. به گزارشي مهر به نقل از انگجت، اين سازمان 
در ايميلي كه به والدين اعلام كرده اطلاعات خصوصي 
حدود ۴۵ه��زار دانش آموز از جمل��ه در برخي موارد 
ش��ماره تامين اجتماعي و تاريخ تولد آنها فاش شده 
است. بخش آموزش اين ش��هر اعلام كرده اطلاعات 
خصوصي كارمندان نيز هك شده اما مشخص نكرده 
چه تعداد معلم و پرس��نل تحت تاثير اين رويداد قرار 
گرفته اند. در بخشي از بيانيه اين سازمان آمده است: 
ايمني و امنيت دانش آموزان و كارمندان مان از جمله 
اطلاع��ات و داده هاي خصوصي آنه��ا اهميت زيادي 
ب��راي بخش آموزش ش��هر نيوي��ورك دارد. اولويت 
اصلي ما تعيين اطلاعات محرمانه فاش ش��ده و تاثير 
خاص آن بر هر ي��ك از قربانيان اس��ت. هنگامي كه 
فرايند تعيين اطلاعات فاش ش��ده، تكميل ش��د، ما 
براي قربانيان هش��دار مي فرس��تيم. همراه هشدار، 
هر فردي كه اطلاعاتش فاش ش��ده، مي تواند به يك 
سيستم رصد هويت دسترس��ي يابد. بخش آموزش 
شهر نيويورك يكي از سازمان هاي متعددي است كه 

با حمله iMOVEit روبرو شده است.

بسته هاي ويژه رومينگ عراق 
همراه اول از عرفه تا اربعين

همراه اول با نزديك شدن به روز عرفه، بسته هاي ويژه 
رومينگ عراق خود را اعلام ك��رد. به گزارش اداره كل 
ارتباطات شركت ارتباطات سيار ايران، با نزديك شدن 
به روز عرفه كه نهمين روز از ماه ذيحجه است و از روزهاي 
مهم براي مسلمانان و شيعيان به حساب مي آيد، همراه 
اول دو بسته ويژه رومينگ عراق خود را معرفي كرد. اين 
دو بس��ته مختص زائران عتبات عاليات است و شامل 
»اينترنت نامحدود ۷ روزه« در عراق مي شود كه زائران 
ايراني با فعالس��ازي آن ۱۵ دقيق��ه مكالمه رومينگي 
نيز هديه خواهند گرفت كه اينترنت پرس��رعت را در 
شبكه هاي كورك و آسياسل ارايه مي دهد. همچنين 
»بس��ته مكالمه ويژه “اي ش��امل ۱۵ دقيقه مكالمه 
رومينگي نيز به زايرين محترم ارايه گرديد.  متقاضيان 
استفاده از اين بس��ته هاي ويژه، مي توانند به ۲ طريق 
نسبت به فعالس��ازي آن اقدام كنند؛ شماره گيري كد 
دستوري »ستاره ۱۰ س��تاره ۲۹۱۳ ستاره ۰۴ مربع« 
 يا مراجعه به پرتال فروش��گاهي هم��راه اول به آدرس

 Shop.mci.ir  از جمله اين روش هاست. روز عرفه يا 
»روز نيايش«، روزي است كه حق تعالي بندگان خويش 
را به عبادت و طاعت خود فراخوانده و سفره  كرم و احسان 
را گسترده است. همچنين كساني كه حج به جا مي آورند 
بايد از ظهر تا غروب شرعي اين روز را در منطقه عرفات 
وقوف كنند زيرا كه يكي از اركان حج است. گفتني است 
همراه اول خرداد ماه گذشته و همزمان با فرارسيدن ايام 
حج ابراهيمي و اعزام زوار ايراني، بسته هاي متنوع و به 
صرفه ويژه حج تمتع ۱۴۰۲ خود را نيز معرفي كرده بود 

كه از طريق اين لينك قابل دسترسي است.

دربيشتركشورهايدنياعمرمفيدتجهيزاتITبسيارجدياست

معضلات كالاهاي دست دوم فناوري

آگهی دعوت به مناقصه عمومی شماره 97/02/28
اداره کل راهداري و حمل و نقل جاده اي استان گلستان در نظر دارد مناقصه لکه گیری و روکش آسفالت محور آزادشهر-مینودشت-گالیکش )قطعه 
دوم( به  شماره  97/02/28 را از طریق سامانه الکترونیکی دولت برگزار نماید. کلیه مراحل فراخوان  مناقصه از دریافت و تحویل اسناد مناقصه تا ارسال 
دعوتنامه از طریق درگاه سامانه الکترونیکی دولت  )ستاد( انجام خواهد شد و لازم است مناقصه گران در صورت عدم عضویت قبلی  مراحل ثبت نام در 
سایت مذکور و دریافت گواهی امضای الکترونیکی را جهت شرکت در مناقصه محقق سازند . تاریخ انتشار در سامانه 1402/03/29 می باشد . اطلاعات و 

اسناد مناقصه عمومی  از طریق سامانه ستاد در بازه زمانی تعریف شده برای مناقصه گران قابل دریافت می باشد .
مهلت دریافت اسناد مناقصه : ساعت 13:00:00 تاریخ 1402/04/04

- مهلت ارسال پاسخ پیشنهادها از طریق سامانه : ساعت 13:00:00 تاریخ 1402/04/17
تاریخ بازگشایی پاکات مناقصه 1402/04/18  ساعت 8 صبح

- آدرس واطلاعات تماس دستگاه مناقصه گزار : گرگان - میدان بسیج - سایت اداری - مقابل ضلع شرقی استانداری –اداره کل راهداری وحمل 
ونقل جاده ای استان گلستان ،کد پستی 37141 -49189  تلفن  32422572 داخلی 243 

- اطلاعات تکمیلی در اسناد می باشد. 
- اطلاعات تماس سامانه ستاد جهت انجام مراحل عضویت در سامانه : مرکز تماس 1456 

- جهت کسب اطلاعات می توانید به سایت پایگاه ملی مناقصات و مزایدات به آدرس زیر رجوع نمایید.
- برآورد انجام کار 108،895،684،747 ریال     مبلغ تضمین شرکت در مناقصه   5،445،000،000 ریال ، نوع:ضمانتنامه بانکی یا فیش بانکی ) وجه نقد(

 http://iets.mporg.ir                                                                           آدرس سایت مناقصات و مزایدات
www.setadiran.ir                         )آدرس سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد

گرگان - میدان بسیج - سایت اداری - مقابل ضلع شرقی استانداری - کد پستی 37141 -49189  تلفن 32480014

اداره کل راهداري و  حمل و نقل جاده اي استان گلستان
دبیرخانه کمیسیون معاملات

شناسه اگهی:  1517816

سازمان راهداری 
و حمل و نقل جاده ای

جمهوری اسلامی ایران
وزارت راه و شهر سازی

وزارت راه و شهر سازی - سازمان راهداری و حمل و نقل جاده ای
اداره کل راهداري و  حمل و نقل جاده اي استان گلستان

1. نام کارفرما: اداره کل راه و شهرسازي سیستان و بلوچستان
2. شرح مختصر و کلی موضوع:

۳. کليه مراحل فرايند انتخاب مشاور از دريافت اسناد تا ارائه پيشنهاد و بازگشايی پاکتها از طريق درگاه سامانه تدارکات الکترونيک دولت)ستاد( به آدرس www.setadiran.ir انجام خواهد شد و لازم 
است مهندسين مشاور در صورت عدم عضويت قبلی مراحل ثبت نام در سايت مذکور و دريافت گواهی امضای الکترونيکی را جهت شرکت در فرايند انتخاب مشاور محقق سازند.

۴. تاريخ انتشار اسناد استعلام ارزيابی کيفی در سامانه ستاد: روز يک شنبه مورخه ۱۴۰۲/۰۴/۰۵
۵. مهلت زمانی دريافت اسناد استعلام ارزيابی کيفی از سامانه ستاد:  صبح روز شنبه مورخه ۱۴۰۲/۰۴/۱۰

۶. لازم بذکر است کليه شرکت کنندگان در فرايند انتخاب مشاور علاوه بر ارسال مدارک بصورت الکترونيکی در سامانه ستاد، پاکت حاوی مدارک خواسته شده در اسناد استعلام  را حداکثر تا ساعت ۱۰ صبح  
مورخه ۱۴۰۲/۰۴/۱۷ به دبيرخانه اداره کل راه و شهرسازی سيستان و بلوچستان به آدرس: زاهدان ميدان شهداء  دبير خانه اداره کل تحويل داده و رسيد دريافت نمايند.

۷. مبلغ کارکرد از محل اعتبارات طرحهای عمرانی به صورت اسناد خزانه اسلامی قابل پرداخت می باشد.
۸. شماره تماس سامانه ستاد جهت انجام مراحل عضويت در سامانه ۰۲۱-۴۱۹۳۴

۹.اطلاعات اين آگهی در پايگاه ملی اطلاع رسانی مناقصات نيز ثبت می گردد.
م الف : 379

آگهی  فراخوان ارزيابی کيفی مشاور

اداره کل راه و شهرسازي سیستان و بلوچستان

نوبت دوم
شناسه آگهي :1518098

شماره درج شده  در ردیف
مدت پایه،صلاحیت و رتبه بندیمبلغ برآورد  »ریال«موضوعسامانه ستاد

اجراء)ماه(

خرید خدمات مشاوره نظارت )یکپارچه( پروژه احداث 12002004539000020
الزاما پایه 1 گروه راه و ترابری- تخصص 126,259,437,790قطعه 3 باند دوم بزرگراه زاهدان- بیرجند

24راهسازی- راه آهن

اداره کل راه و شهرسازي 
سیستان و بلوچستان

مفقودی سند کمپانی
S7 اینجانب یزدان تیموری نیا مالک خودرو سواری هایما هاچ بک

 به شماره شهربانی 19 ایران738 هـ 42
NAAD391Z8gY735325 شماره شاسی

484Qt7A014932A شماره موتور
به علت فقدان سند کمپانی تقاضای رونوشت المثنی اسناد مذکور را نموده است. لذا چنانچه 
 هر کـس ادعایی در مورد خودرو مذکور دارد ظرف ده روز به دفتر حقوقی سـازمان فروش

 ایران خودرو واقع در پیکان شهر ساختمان سمند مراجعه نماید. بدیهی است پس از انقضای 
مهلت مزبور طبق ضوابط مقرر اقدام خواهد شد.

مفقودی
بر گ سبز پژو سبز روآ -  مدل 1386   - رنگ نوک مدادی متالیک 

شماره موتور11686061138
شماره شاسی 61363112

شماره پلاک 29 ایران 742 و 14 
متعلق به حسن نادری به شماره ملی 5959917416 مفقود گردیده و از درجه 

اعتبار ساقط می باشد.

شركت مدیریت تولید برق نكا در نظر دارد نسبت به خرید یک دستگاه اینورتر واحد بخار نیروگاه شهید سلیمی نکا طبق شرایط ذیل و همچنین شرایط فني و خصوصي پیوست اسناد 
 مناقصه اقدام نماید . علاقمندان  میتوانند اسناد مناقصه را  از روزدوشنبه مورخ1402/04/05لغایت روز چهارشنبه مورخ 1402/04/14 با مراجعه به سامانه تدارکات الکترونیکی دولت

 ) ستاد ( به آدرس WWW.SETADIRAN.IR با شماره 2002093791000015 دریافت نموده و پس از تکمیل اسناد پاکت پیشنهادی را حداکثر تا ساعت 16روزسه شنبه مورخ 1402/04/27 
ضمن بارگذاری در سامانه تدارکات الکترونیکی دولت ) ستاد ( فقط پاکت الف را به صورت فیزیکی به اداره تدارکات این شرکت ارسال نمایند .پیشنهادات واصله راس ساعت 8 صبح  
روز چهارشـنبه مورخ 1402/04/28 باتوجه به شرایط مناقصه باز و قرائت خواهد شد.  بدیهی است به پیشنهادهاي فاقد  بارگذاری در سامانه تدارکات الکترونیکی دولت ستاد  فاقد 

امضا، مشروط ، مخدوش و به پیشنهاد هایی که بعد از موعد مقرر واصل  شود مطلقا ترتیب اثر داده نخواهد شد.سایر اطلاعات و جزئیات مربوطه در اسناد مناقصه مندرج می باشد.
 1- مدت زمان تحویل كالا :  چهار ماه از تاریخ  واریز پیش پرداخت می باشد. لیکن قرارداد از تاریخ مبادله دارای 6 ماه اعتبار می باشد.

2-حضور پیشنهاد دهندگان یا نمایندگان آنان در جلسه گشایش پیشنهادهاي مالي كمیسیون مناقصه آزاد مي باشد 
3-سپرده شركت در مناقصه : مبلغ سپردة شركت در مناقصه 1,200,000,000 ریال است كه بایستي به یكي از صورت هاي مشروحه ذیل همراه با اسناد مناقصه در پاكت الف به دستگاه 

مناقصه گذار تسلیم گردد:
1-3-رسید بانكي واریز وجه مزبور به حساب سیبا 0105692716008 این شركت نزد بانك ملي ایران شعبه نیروگاه شهید سلیمي نكا 

2-3-ضمانتنامه بانكي به نفع شرکت مدیریت تولید برق نکا با شناسه ملی 10101336787  برابر با فرم پیوست كه مي بایست داراي 3 ماه اعتبار باشد.
4-توانایي ارائه ضمانتنامه بانكي حُسن انجام تعهدات به میزان 10% مبلغ قرارداد پس از عقد قرارداد .

5-به پیشنهادهاي فاقد امضاء ، مشروط ، مخدوش و پیشنهاداتي كه بعد از انقضاء مدت مقرر در فراخوان واصل مي شود ، مطلقاً ترتیب اثر داده نخواهد شد.
6-سایر اطلاعات و جزئیات مربوط ، در اسناد مناقصه مندرج است.

 جهت مشـاهده آگهي و خلاصه اسناد به سـایت هاي www.npgm.ir , www.tender.tpph.ir و پایگاه ملي مناقصات كشور مراجعه وبراي كسب موارد بازرگاني با شماره تلفن 
09111526204 آقای اسدپور و جهت کسب اطلاعات فني بیشتر با شماره تلفن 09111569928  آقاي مهندس صمدی تماس حاصل فرمایید .

» آگهي  مناقصه عمومي شماره  1۴02/7«

اداره روابط عمومی

نوبت دوم

موضوع مزایده :  فروش اموال غیر منقول شرکت توزیع برق استان اصفهان           
شـركت توزیع برق اسـتان اصفهان در نظر دارد اموال غیر منقول خود به شرح مذکور و با جزئیات مندرج در اسناد مزایده را  با بهره گیری از سـامانه تدارکات الکترونیکی دولت )www.setadiran.ir(  به صورت 

الکترونیکی به فروش برساند. 
زمان انتشار در سایت : شنبه مورخ 1402/04/03 ساعت 08,00 صبح

مهلت دریافت اسناد مزایده : چهارشنبه مورخ 1402/04/07 ساعت 19:00
 آخرین مهلت ارسال پیشنهاد قیمت :  سه شنبه مورخ 1402/04/20 ساعت 08:00 صبح 

زمان بازگشایی:  سه شنبه مورخ 04/20/ 1402 ساعت 10:30 صبح 
 زمان اعلام به برنده:  چهار شنبه مورخ 1402/04/21

ضمنا رعایت موارد ذیل الزامی می باشد: 
1- برگزاری مزایده صرفا از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت می باشد و کلیه مراحل فرآیند مزایده شامل خرید و دریافت اسناد مزایده ، پرداخت تضمین  شرکت در مزایده )ودیعه(، ارسال پیشنهاد قیمت ، 

بازگشایی پاکات ، اعلام به برنده در بستر سامانه و  از این طریق امکان پذیر می باشد. 
2- پیشنهاد می گردد قبل از ارائه پیشنهاد از مورد موضوع مزایده بازدید به عمل آورید. 

  محل برگزاري مزایده : سالن جلسات شركت توزیع برق استان اصفهان

آگهي مزايده عمومي

-تحویل ارسال سپرده شرکت در مناقصه بصورت فیزیکی و در پاکت لاک و مهر شده قبل از ساعت برگزاری مناقصه به دبیرخانه شرکت توزیع برق استان اصفهان به آدرس اصفهان خ شریعتی علاوه بر بارگذاری بر 
روی سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( الزامی است .

- شركت توزیع برق استان اصفهان در رد یا قبول یك یا كلیه پیشنهادات مختار است.
- هزینه درج آگهي مزایده در صفحات  داخلي روزنامه هاي  منتخب   بعهده برندگان مزایده مي باشد.

- داوطلبان مي توانند جهت كسب اطلاعات بیشتر با شماره تلفن 13-36273011 داخلي  4274 واحد مناقصات و  قراردادها تماس حاصل نمایند.
شركت توزیع نیروي برق استان اصفهان

امور تداركات و انبار ها

شناسه آگهي :1519821
نوبت اول

شرکت توزیع برق استان اصفهان

ساعت بازگشاییتاریخ بازگشاییشمارهموضوع مزایدهردیف
20020011900000011402/04/2010:30مزایده فروش زمین در شهرستان دهاقان استان اصفهان -1163

واكنشنمايندهمجلس
بهممنوعيتوارداتآيفون14: 

بيش از سه ماه از اعلام رس��مي ممنوعيت واردات 
آيفون ۱۴ مي گذرد، اما هيچ مقام مس��وولي دليل 
اصلي اين تصميم را بازگو نكرده است. جلال رشيدي 
كوچ��ي اعتق��اد دارد مرتبط دانس��تن ممنوعيت 
واردات آيف��ون ۱۴ با قابليت اتص��ال آن به اينترنت 
ماهواره اي، اس��تدلال ضعيفي است. به باور وي اين 
ممنوعيت در نهايت منجر به انحصار و شكل گيري 
مافياي جديد در بازار موبايل مي شود. اين نماينده 
مجلس در گفت وگوي مفصل ويدئويي كه چندي 
پيش با خبرآنلاين داشته است، به بحث ممنوعيت 
واردات آيفون ۱۴ اش��اره كرده و باور دارد اين امر به 
انحصار و شكل گيري مافياي جديد در بازار موبايل 
منجر خواهد ش��د: »همانطور كه ديديم بعد از اين 
ممنوعيت، تقاض��ا براي مدل هاي آيف��ون ۱۳ بالا 
رفت و گران شد. اين انحصار موجب بالا رفتن قيمت 
گوشي هاي سامسونگ و مدل هاي ديگر شده است.« 
او اعتقاد دارد اتصال آيفون ۱۴ به اينترنت ماهواره اي، 
استدلال ضعيفي اس��ت چرا كه سامسونگ نيز به 
س��راغ اين تكنولوژي خواهد رفت: »آيا سامسونگ 
ديگر به سراغ اينترنت ماهواره اي نمي رود؟ در حالي 
كه تنها يك چيپست نياز است به موبايل اضافه شود 
و اگر امسال نگذارد، سال بعد مي گذارد. مي خواهيد 
واردات سامس��ونگ را هم ممنوع كنيد؟ تكنولوژي 
در حال پيشرفت اس��ت و منتظر ما نمي ماند، پس 
اينكه مي گويند )واردات آيفون ۱۴( به خاطر اينترنت 

ماهواره اي ممنوع شده، درست نيست.«

   سخنان رشيدي
 درباره ممنوعيت واردات آيفون 1۴

رش��يدي به اس��تدلال ممنوعيت اختصاص ارز به 
كالاي لوكس امريكايي اشاره كرد و گفت: »مي گويند 
كالاي لوكس امريكايي است و نبايد ارز دهيم. براي 
واردات آيفون ارز دولتي تخصيص داده نمي شود، اما 
براي سامسونگ چرا، اين هم هزار دلار است، آن هم 
هزار دلار. كره هم پول هاي ما را بلوكه كرده و با امريكا 
دستش در يك كاسه اس��ت، پس دشمن ما است. 
چه كساني دستشان در پش��ت پرده گردش مالي 
بازار موبايل اس��ت؟ اينكه مي گويند چون رهبري 
فرمودند كه ارز به كالاي لوكس امريكايي اختصاص 
نيابد، من هم موافقم، اما آيا رهبري واردات مسافري 
را هم ممنوع كردند؟ چرا واردات مسافري را ممنوع 
كرديد؟ من دوست دارم با پول شخصي خودم گوشي 
بياورم.« گفتني است از اسفند سال گذشته به طور 
رسمي، هر نوع واردات آيفون ۱۴ ممنوع اعلام شد. 
رشيدي در همان نيز طي مصاحبه اي از دست هاي 
پشت پرده براي ممنوعيت واردات آيفون سخن به 
ميان آورد: »معلوم نيست چه دستي پشت پرده است 
كه براي آيفون ۱۲۰۰ دلاري و سامس��ونگ ۱۲۰۰ 
دلاري تفاوت قائل مي ش��ود. به گوشي سامسونگ 
ظرف ۷۲ ساعت مجوز مي دهند، ولي حتي به آيفون 
مسافرتي هم مجوز واردات نمي دهند. بايد ببينيم 
واردكننده سامسونگ در ايران كيست. اگر واردات 
آيفون حذف شود، چه اتفاقي مي افتد؟ قطعاً با اين 
اتفاق بازار انحصاري مي شود و همان اتفاقي كه براي 
خودرو افتاد، براي بازار گوشي موبايل هم مي افتد.«

اينترنت ماهواره اي بهانه است



تعادل | فرشته فريادرس |
حوالي ظهر روز گذش��ته ايرنا رسانه دولتي و به دنبال آن 
ايسنا، از »كنار رفتن سلاح ورزي« خبر دادند. خبري كه 
خيلي زود از سوي پارلمان بخش خصوصي تكذيب شد. 
رييس اتاق ايران همچنين با انتشار توييتي ضمن تكذيب 
خبر هاي منتش��ر شده مبني بر اس��تعفاي خود نوشت: 
»دوس��تان متعددي مي گويند كه ايرنا خبري زده با اين 
مضمون كه سلاح ورزي بركنار يا استعفا داده است. ضمن 
تكذيب موضوع به نظر ميرسه يا خبرگزاري رسمي دولت 
هك شده، يا بازيچه افراد، شايد هم مثل دفعات نهايتا خبر 
را از خروجي خود حذف كند.« سلاح ورزي همچنين در 
اظهاراتي گفته است كه پشت اين ماجرا يك جريان سازمان 
يافته قرار دارد كه به دنبال باج خواهي هستند. برخي در 
اين ميان مطرح كردند، كه كنار رفتن رييس جديد اتاق 
ايران صرفا در دو صورت امكان پذير اس��ت؛ استيضاح از 
سوي هيات نمايندگان اتاق ايران و درخواست استعفاي 
او به هيات رييس��ه اتاق كه هنوز هيچ كدام از اين اتفاقات 

رقم نخورده است. 

   هجمه رسانه اي عليه اتاق 
به دنبال كانديداتوري رسمي سلاح ورزي براي رياست اتاق 
ايران اخباري مبني بر حذف او از سوي مقامات نظارتي و 
امنيتي منتشر شد. اخباري كه اسناد منتسب به آن طي 
روزهاي گذشته از سوي رسانه هاي حامي دولت منتشر 
شد. در اين اسناد ذكر شده بود كه حراست وزارت صمت با 
حضور حسين سلاح ورزي در انتخابات اتاق ايران مخالف 
است.  در همين راستا، صبح روز گذشته، ايرنا خبرگزاري 
دولت نوشته بود: پس از انتخاب سلاح ورزي به عنوان 
رييس اتاق بازرگاني ايران، اسنادي منتشر شد كه نشان 
مي داد مراجع امنيتي صلاحيت وي را تاييد نكرده بودند، 
اما اتاق بازرگاني با اقدام غيرقانوني، س��لاح ورزي را در 
ليست نامزد هاي رياست اتاق قرار داده بود. بدين ترتيب با 
پيگيري هاي انجام شده، سلاح ورزي از رياست اتاق ايران 
كنار رفت تا بخش خصوصي از يك حاشيه خودساخته 
نجات يابد. اما دقايقي بعد سلاح ورزي اين خبر را تكذيب 
كرد و گفت: ما از صبح )روز يكشنبه( در محل كار حاضر 
هستيم و استعفا را ۱۰۰ درصد تكذيب مي كنم.رييس 
اتاق بازرگاني ايران همچنين با انتش��ار توييتي ضمن 
تكذيب خبر هاي منتشر شده مبني بر استعفاي خود 
نوشت: »دوستان متعددي مي گويند كه ايرنا خبري 
زده با اين مضمون كه سلاح ورزي بركنار يا استعفا داده 
است. ضمن تكذيب موضوع به نظر ميرسه يا خبرگزاري 

رسمي دولت هك شده، يا بازيچه افراد، شايد هم مثل 
دفعات نهايتا خبر را از خروجي خود حذف كند.«

    جريان سازمان يافته به دنبال تخريب است
س��لاح ورزي همچنين در گفت وگويي كه با »اكو ايران« 
داش��ته، به بيان توضيحاتي درباره حواشي به وجود آمده 
پرداخته و گفته اس��ت: مدت زيادي اس��ت، يك جريان 
رسانه اي و سازمان يافته با نسبت هاي ناروا به بنده و اتاق، 
به دنبال تخريب خانه بخش خصوصي هستند. در فضاي 
رقابت اين موارد قابل پيش بيني است؛ اما طيف وسيعي 
از فعالان اقتصادي با راي اعتمادشان به ما توقع دارند، به 
دنبال مسائل اساسي اقتصادي كشور باشيم. همانطور كه 
مقام معظم رهبري نيز بر افزايش توليد ومهار تورم تاكيد 
كردند، اين مساله در تعامل دولت با بخش خصوصي محقق 
خواهد شد. همچنين براي بهبود فضاي كسب وكار و توسعه 
صادرات غيرنفتي بايد براساس يك رويكرد تعاملي حركت 
كرد ونبايد به حواشي توجه كرد.  رييس اتاق ايران همچنين 
در پاسخ به اينكه آيا اين حواشي پيش آمده، رقابتي است يا 
فرارقابتي است، توضيح داده: واقعا در اين زمينه نمي توان 
اظهارنظر قطعي كرد، اما آنچه به نظر مي رسد، يك جريان 
كور است كه به دنبال از كار انداختن اين نهاد قانوني و مدني 
است و قطعا هدفش هرچه هست، به خير و صلاح كشور، 
اقتصاد و منافع ملي نيست. او همچنين گفت: يك انتخابات 
قانوني برگزار شده، و من وهمكارانم به به عنوان هيات رييسه 
اتاق ايران، با اتكا به قانون ورود كرديم و اگر خدشه قانوني 

هم وارد باشد، پايبند به قانون هستيم. اما آنچه براي ما مهم 
است؛ شروع هرچه سريع تر كارها به منظور بهبود شرايط 
اقتصادي و استفاده از ظرفيت هاي موجود است. سلاح ورزي 
همچنين درباره حواشي و مسائلي كه درباره تخلفات مالي 
او مطرح مي شود، گفت: به ضرس قاطع عرض مي كنم كه 
هيچ گونه پرونده مالي يا فساد اقتصادي يا غيراقتصادي 
نداشتم و همه دستگاه هاي نظارتي و قضايي هم به خوبي 
اي��ن را مي دانند. جرياني كه به راه افتاده، بيش��تر جريان 
تخريبي است و عده اي تلاش دارند، فضاي به وجود آمده 
را گل آلوده تر كنند و عدم پايبندي ما و دوستان را به نظام 
مقدس اسلامي، كش��ور و نظام و رهبري زير سوال ببرند. 
اما اين وصله ها به ما ش��هروندان وطن دوست، مسلمان و 
علاقه مند به اين آب و خاك نمي چسبد. او اين راهم گفت 
كه هيچ نسبتي با تهديدكنندگان، باج گيران و پروژه بگيران 

نداشته ونخواهد داشت. 

   حمايت 106 تشكل از هيات رييسه جديد 
پس از خبرسازي ها عليه رياس��ت اتاق بازرگاني ايران و 
شايعه استعفاي حسين س��لاح ورزي از اين سمت، اتاق 
ايران تاكيد كرد: »هم سلاح ورزي و هم ديگر اعضاي هيات 
رييسه به پشتوانه آراء خود به فعاليتشان ادامه مي دهند. 
به رغم برخي خبرسازي ها و حاشيه سازي ها، رييس اتاق 
ايران مشغول انجام ماموريت ها و وظايف معمول رياست 
پارلمان بخش خصوصي است.« اتاق بازرگاني ايران در 
خبر ديگ��ري نيز اعلام كرد كه در حال حاضر حس��ين 

سلاح ورزي رييس اتاق ايران در يك جلسه كاري با سفير 
ايران در س��وئد جهت هماهنگي ه��اي معمول تجاري 
است. از س��وي ديگر با توجه به اخبار روزهاي گذشته و 
تحت فشار گذاش��تن اتاق بازرگاني ايران، روز گذشته؛ 
۱۰6 تشكل اقتصادي به س��ران قوا خواستار حمايت از 
نتيجه انتخابات هيات رييسه اتاق ايران شدند. تا شايد به 
اين طريق داستان انتخابات اتاق بازارگاني به پايان رسد.در 
همين حال، روابط عمومي اتاق ايران به انتشار خبر كذب 
درباره رياس��ت اتاق ايران از سوي »ايرنا« واكنش نشان 
داد و در بيانيه اي نوشت: »به دنبال برگزاري انتخابات با 
شكوه و موثر هيات رييسه اتاق بازرگاني، صنايع، معادن و 
كشاورزي ايران با حضور اكثريت قريب به اتفاق صاحبان 
راي، ش��اهد پاره اي بداخلاقي ها با هدف دخالت در امور 
داخلي بزرگ ترين نهاد مدني بخش خصوصي كش��ور 
بوده ايم كه اين رفتار و گفتار بي سابقه در راستاي آسيب 
زدن ب��ه امنيت رواني فعالان بخش خصوصي و بي ثبات 
نشان دادن اقتصاد كشور در اوج جنگ تحميلي اقتصادي 
اس��ت. در ادامه اين اقدامات ضد ايراني، خبرگزاري ايرنا 
اقدام به انتشار خبر كذب و نادرستي كرد كه اگر از روي 
جهالت و ناآگاهي نباشد قطعا در راستاي پروژه تضعيف 
اقتصاد و س��رمايه گذاري امن در كشور است. با توجه به 
رفتار غيرحرفه اي اين رسانه تا زماني كه اين خبرگزاري 
رسما خبر جعلي خود را تكذيب و نسبت به جبران اشتباه 
خود اقدام نكند، ضمن تقدير و تش��كر از ساير اصحاب 
رسانه و به ويژه خبرنگاران دلسوز و سختكوش خبرگزاري 
ايرنا، تا اطلاع ثانوي از همكاري با اين خبرگزاري معذور 
هستيم.«هيات نمايندگان اتاق ايران در تاريخ ۲۸ خرداد 
با ۲6۵ رأي معادل 6۲,۲ درصد آرا، حسين سلاح ورزي 
را براي ۴ سال به رياست اتاق ايران برگزيد. اما در روزهاي 
گذشته برخي رس��انه ها با ايجاد حاشيه براي انتخابات 
حاضر به پذيرش نتيجه انتخابات و تمكين از آراي اكثريت 
نمايندگان بخش خصوصي ايران نش��دند. اين در حالي 
است كه طبق نظر انجمن نظارت بر انتخابات اتاق ايران، 
اين انتخابات در چارچوب قان��ون و آيين نامه انتخاباتي 
اتاق ايران انجام شده و پايان يافته است. همچنين اسناد 
تأييد اين انتخابات طبق آيين نامه انتخاباتي اتاق ايران 
به ش��وراي عالي نظارت اعلام شده است.محمد سروش 
نماينده معاونت حقوقي اتاق ايران در انجمن نظارت بر 
انتخابات اتاق هاي سراسر كشور هم چند روز پيش گفته 
است: »هيچ مقرره و فرآيندي براي ابطال انتخابات هيات 
رييسه اتاق ايران وجود ندارد. اسناد صحت اين انتخابات 

به وزارت صمت ارسال و موضوع خاتمه يافته است.«

خبراخبار

ويژه
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تير ماه آخرين مهلت
رفع تعهدات ارزي 1۴01

اكوايران: سازمان توسعه تجارت ايران در اطلاعيه اي پايان 
تيرماه را آخرين مهلت رفع تعهدات ارزي سال ۱۴۰۱ 
اعلام كرد. سازمان توسعه تجارت ايران در اطلاعيه اي 
پايان تيرماه را آخرين مهلت رفع تعهدات ارزي س��ال 
۱۴۰۱ اعلام كرد. در اطلاعيه سازمان توسعه كه خطاب به 
بازرگانان است، آمده است: باتوجه به سررسيد شدن تمام 
تعهدات ارزي حاصل از صادرات س��ال ۱۴۰۱ در پايان 
تيرماه جاري، مهلت قانوني ايفاي تعهدات ارزي حاصل 
از صادرات و بهره مندي از معافيت مالياتي صادركنندگان 

سال ياد شده تا پايان تيرماه سال ۱۴۰۲ است.

قيمت دام زنده
براي عيد قربان چقدر است؟

بنابر اعلام مديرعامل اتحاديه مركزي دام سبك كشور 
قيمت دام زنده سبك براي عيد قربان در كل كشور از 
كيلويي ۱۴۰ تا ۱۷۰ هزار تومان قيمت دارد. افش��ين 
صدر دادرس در گفت وگو با ايس��نا، در پاسخ به اينكه 
قيمت دام زنده براي عيد قربان چقدر خواهد شد؟ گفت: 
متوسط قيمت دام زنده در تهران كيلويي ۱6۰ تا ۱۷۰ 
هزار تومان و در استان هاي ديگر حتي كمتر هم است 
و به كيلويي ۱۴۰ هزار تومان هم مي رس��د. وي با بيان 
اينكه قيمت دام تابع عرضه و تقاضا است، افزود: دام به 
اندازه كافي در بازار موجود است و هيچ مشكلي در اين 
زمينه وجود ندارد. مديرعامل اتحاديه مركزي دام سبك 
كشور افزود: با توجه به خشكسالي هاي اخير لازم است 
از دامداران حمايت هاي بيشتري شود. همچنين بعد از 
حذف ارز ۴۲۰۰ توماني نقدينگي دامداران دچار مشكل 
شده و همين امر باعث مي شود دامداران دام هاي مولد 
و ماده خود را به كش��تارگاه بفرستند. دادرس در پايان 
گفت: اگر قرار است جمعيت دامي كشور حفظ شود بايد 

راهكارهاي جديد در نظر گرفته شود. 

افزايش 6۲  درصدي
قيمت چاي داخلي

محمد صادق حسني در گفت وگو با خبرنگار اقتصادي 
ايلنا، در واكنش به خبر واردات چاي از سريلانكا، گفت: 
سال گذشته هياتي از سازمان توسعه تجارت به سريلانكا 
سفر كرد كه ماحصل اين سفر امضاي تفاهم نامه براي 
پرداخت طلب نفتي ما از اين كش��ور بود؛ تا آنجا كه من 
اطلاع دارم اين تفاهم نامه فقط محدود به واردات چاي 
از س��ريلانكا نبود و مقرر ش��د ۴ تا ۸ نوع كالاي ديگر از 
س��ريلانكا وارد كنيم. واردات مواد اوليه توليد تاير نيز 
از جمله مواد وارداتي اس��ت؛ به نظر مي رسد اين شيوه 
واردات به نفع مصرف كننده است چراكه با قيمت مناسب 
محصول وارد مي شود. وي ادامه داد: توليد داخلي چاي 
نياز بازار را تامين نمي كند از اين رو واردات چاي اجتناب 
ناپذير است سال گذشته حدود ۱۱۰هزار تن چاي وارد 
كرديم كه واردات اين رقم از چاي در تاريخ ايران بي سابقه 
بود؛ حدود 6۷ درصد از چاي مورد نياز از هندوس��تان، 
۱6 درصد از س��ريلانكا، ۷ درصد از امارات و 3 درصد از 
تركيه و كنيا چاي وارد كرديم. واردكنندگان در شرايط 
تحريم بايد از موانع زيادي عبور كنند تا موفق به واردات 
شوند اما تهاتر چاي از سريلانكا امكان صادرات به صورت 
مستقيم را فراهم مي كند و ديگر نياز نيست كه ارز دولتي 
به واردكنندگان داده شود و در ازاي آن چاي وارد نكنند. 
اين فعال اقتصادي با اش��اره به فرمول رس��يدن به نياز 
واقعي كشور به چاي، تصريح كرد: براي رسيدن به عدد 
مصرف و نياز داخلي بايد توليد به اضافه واردات منهاي 
صادرات ش��ود عدد به دست آمده نياز كشور به چاي را 
نش��ان مي دهد؛ اين عدد هر سال در حال افزايش است 
و اين موضوع جاي بحث دارد؟ در س��ال ۱۴۰۰ حدود 
۷۵ هزار تن چاي وارد كرديم و ۱۴۰۱ اين عدد به ۱۱۰ 
هزار تن رسيد. به نظر مي رسد دريافت ارز نيمايي انگيزه 
واردات را افزايش داده است؛ عده اي ارز دولتي دريافت و 
در ازاي آن وارداتي انجام ندادند كه براي آنها پرونده قضايي 
تشكيل و دستگاه هاي نظارتي از جمله سازمان بازرسي 
ويژه رياست جمهوري در اين زمينه ورود كرد اما هنوز در 
اين زمينه شفاف سازي انجام نشده است. به گفته صادق 
حسني، كيفيت چاي سريلانكا بايد از سوي دستگاه هاي 
نظارتي كش��ور تاييد ش��ود و به نظر من تهاتر چاي از 
سريلانكا اتفاق جديدي نيست. مدير اجرايي سنديكاي 
كارخانه هاي چاي ش��مال كش��ور قيمت خريد چاي 
وارداتي ثبت شده در گمرك را غيرواقعي دانست و افزود: 
با توجه به آمارهاي تي بورد هند و سريلانكا مبلغ فروش 
چاي به ايران كمتر از 6 دلار و ۱۷ سنت از هند و ۵ دلار 
و 9۷ سنت از سريلانكا است. اين سخن به اين معناست 
كه وارد كنندگان چاي را كمتر از قيمت ثبت شده از اين 
كشورها خريداري كردند و من اعتقاد دارم كه اعداد ثبت 
شده براي خريد چاي از اين كشورها واقعي نيست. اين 
فعال اقتصادي با بيان اينكه صادرات چاي مانند واردات 
اما و اگرهايي دارد، تصريح كرد: ۲6 هزار و ۱۰۰ تن چاي 
توليد كه مطابق با آمار گمرك از اين عدد ۱۰ هزار و ۷۰۰ 
تن آن صادر شد؛ اين آمار عجيب است و به نظر مي رسد 
كه اين حجم از چاي از كشور خارج نشده باشد مافياي 
چاي از قديم و در دوره پهلوي نيز وجود داشت و الان نيز 
به فعاليت خود ادامه مي دهند. حسني از افزايش قيمت 
چاي داخلي خبر داد و افزود: بهاي برگ سبز ۵۷ درصد، 
هزينه هاي انرژِي گاز 6۰۰ درصد و ساير هزينه هاي سربار 
و توليد افزايش پيدا كردند پس طبيعي است قيمت چاي 
افزايش پيدا كند؛ ميانگين قيمت چاي 6۲ درصد در بازار 
افزايش پيدا كرد البته قيمت برخي از چاي توليد داخلي 
تغيير نكرد. وي با تاكيد بر كاهش مصرف چاي، اضافه 
كرد: قدرت خريد مردم كاهش پيدا كرد و اين موضوع در 
ميزان فروش چاي كارخانه هاي چاي قابل مشاهده است 
البته درصد دقيق كاهش مصرف را نمي توان بيان كرد 
اما سفره  مردم كوچك شده است و اين موضوع در ميزان 
خريد نمود پيدا كرده است. همچنين مصرف چاي در 
هواي گرم كم مي شود و جوانان نيز از نوشيدني هاي چون 
قهوه و نسكافه بيشتر از چاي استفاده مي كنند از اين رو 

ميزان مصرف چاي نسبت به گذشته كمتر شده است.

ابطال ممنوعيت واردات 
خودرو بالاي ۴0 هزار دلار

طبق بخش��نامه دفت��ر واردات گمرك، تس��ري 
ماخذ حق��وق ورودي و ممنوعيت واردات خودرو 
س��واري بالاي ۴۰ هزار دلار به ثبت سفارش هاي 
معتب��ر در زمان ورود به اماك��ن گمركي، مناطق 
اقتصادي ويژه و آزاد ابطال شد. بر اساس بخشنامه 
دفت��ر واردات گمرك و به اس��تناد مكاتبه هيات 
عمومي ديوان عدالت اداري، تسري مأخذ حقوق 
ورودي و ممنوعيت واردات خودرو سواري بالاي 
۴۰ ه��زار دلار به ثب��ت س��فارش هاي معتبر در 
زمان ورود به اماكن گمرك��ي، مناطق اقتصادي 
وي��ژه و آزاد ابط��ال ش��د. در اين بخش��نامه آمده 
است: پيرو بخشنامه ش��ماره ۱۱۲۴۵۲۷/96/۲66 
م��ورخ ۱396/۱۰/۱3 به پيوس��ت تصوي��ر نام��ه 
ش��ماره 3۴66۵۸/۱۴۰۲ م��ورخ ۱۴۰۲/۰3/۲۰ 
دفتر حقوقي و نامه ش��ماره ۲۰6۴۵۴/۱۴۰۲ مورخ 
۱۴۰۲/۰۲/۲۱ آن دفت��ر منضم به دادنامه ش��ماره 
 ۱۴۰۱/۱۲/۰۲ ،۱۴۰۱۰9۷۷۰9۰۵۸۱۲۷۴3
هيات عمومي دي��وان عدالت اداري ارس��ال و اعلام 
مي دارد؛  ب��ا عنايت به دادنام��ه موصوف »اطلاق 
احكام مقرر در بندهاي ۱ و 3 تصويب نامه شماره 
۱66۲۲3 ت ۵۵۰66 ه مورخ ۱396/۱۲/۲۴ هيات 
وزيران و بند 6 بخش��نامه شماره ۱۱3۴۵3۷/96 
۲66 م��ورخ ۱396/۱۰/۱3 گم��رك جمهوري 
اسلامي ايران در حدي كه متضمن تسري مأخذ 
حقوق ورودي در تصويب نامه شماره ۱3۵۵۷3 ت 
۵3۸۰3 ه م��ورخ ۱396/۱۰/۰9 هيات وزيران به 
خودروهاي سواري داراي ثبت سفارش معتبر در 
زم��ان ورود خودرو به اماكن گمركي مناطق ويژه 
اقتصادي و آزاد تج��اري- صنعتي يا داراي قبض 
انبار معتبر گمركي به تاريخ قبل از ۱396/۱۰/۰9 

نيز هست- ابطال گرديده است.

سرپرست جديد امور
آب و فاضلاب شهرستان تفرش 

معرفي شد
طي حكمي از س��وي مهندس حش��مت الله عباسي 
مديرعامل شركت آب و فاضلاب استان مركزي، مهدي 
سليماني با حفظ س��مت، به عنوان سرپرست جديد 
امور آب و فاضلاب شهرس��تان تفرش معرفي شد. به 
گزارش روابط عمومي ش��ركت آب و فاضلاب استان 
مركزي، مراسم توديع و معارفه مدير امور آب و فاضلاب 
شهرستان تفرش، در فرمانداري اين شهرستان در روز 
شنبه 3 تيرماه با حضور مهندس عباسي مديرعامل 
اين شركت و محمد رضا رضايي فرماندار تفرش برگزار 
ش��د. در اين مراس��م همچنين از زحمات حجت الله 
ش��اهرخ، مدير قبلي امور آب و فاضلاب شهرس��تان 
تفرش، قدرداني گرديد. گفتني است مهدي سليماني 
هم اكنون سرپرس��ت امور آب و فاضلاب شهرستان 
فراهان مي باشد كه با اين ابلاغ، سرپرستي امور آبفاي 

شهرستان تفرش را هم برعهده گرفت.

ايرنا:سلاحورزيازرياستاتاقكناررفت

تكذيب يك استعفا

درنشستمشتركنمايندگانبخشخصوصيودولتمطرحشد

تدابير ويژه براي خاموشي ها
تعادل|

نمايندگان بخش خصوصي و دولت در جلس��ه ش��وراي 
گفت وگوي استان تهران به مس��اله چالش قطعي برق و 
خاموشي صنايع در فصل تابستان پرداختند و راهكارهاي 
مختلف حل اين چالش را به بحث و بررس��ي گذاشتند. 
»بنگاه ها در زمستان با قطعي گاز و در تابستان با قطعي برق 
مواجه هستند« به گفته رييس اتاق تهران، عارضه يابي اين 
مساله نشان مي دهد، عدم پرداخت مطالبات توليدكنندگان 
برق و قيمت گذاري دستوري منجر به عدم تحقق برنامه ها 
و ۱۵ هزار مگاوات كس��ري توليد برق در زمان پيك شده 
است. اس��تاندار تهران، يكي از مشكلات توليدكنندگان 
برق را تعارض با دولت برشمرد و عنوان كرد كه زمان آن فرا 
رسيده كه دولت به جاي شبكه گرداني،  سياست گرداني 
كند و كار را به بخش خصوصي بسپارد. در اين جلسه، پس 
از طرح مشكلات شركت هاي بخش خصوصي در صنعت 
برق و بررسي راهكارهاي حل مشكلات واحدهاي توليدي 
اين بخش، معاون اقتصادي اس��تانداري تهران از تدابير و 
مصوبات اخير براي رفع چالش قطعي برق صنايع طي فصل 

تابستان در استان تهران خبر داد.

    ضرورت بازمهندسي مداخلات دولت
در اقتصاد

ن��ود و س��ومين جلس��ه ش��وراي گفت وگ��وي دولت و 
بخش خصوصي اس��تان تهران صبح دوشنبه ۵ تيرماه، 
با حضور اس��تاندار تهران، رييس اتاق تهران و نمايندگان 
بخش خصوصي و مديران دولتي از دستگاه هاي اجرايي 
در محل اتاق تهران برگزار ش��د. در اين نشست، استاندار 
تهران، با نقد اينكه حل و رفع مش��كلات اقتصادي كشور 
با گفتاردرماني امكان پذير نيس��ت، گفت: سهم و ميزان 
مشاركت دولت در اداره امور، نقطه پايان و انتها ندارد و حال 
آنكه براي دستيابي به اقتصاد رو به رشد و پويا، ضروري است 
تا حدود و مرز مداخلات دولت در امور اقتصادي مشخص 
شود. عليرضا فخاري تصريح كرد كه نوع مداخلات دولت 
در امور اقتصادي، نياز به بازمهندسي و تبيين الگوي جديد 
دارد، از اين رو با استفاده از بحث وبررسي هاي صورت گرفته 
در جلسات شوراي گفت وگوي دولت و بخش خصوصي 
اس��تان تهران در دوره جديد، تصميمات عملياتي براي 
احياي سهم و جايگاه بخش خصوصي در اقتصاد كشور با 
مشاركت و هم فكري اتاق تهران و فعالان اقتصادي اتخاذ 
خواهد شد. در ادامه، رييس اتاق تهران با بيان اينكه به گفته 
رييس كميسيون اقتصادي مجلس، سهم بخش  خصوصي 
در اقتصاد حدود ۱۲ تا ۲۰ درصد است، ادامه داد: مقام معظم 
رهبري در يكي از س��خنراني هاي خود به اين نكته اشاره 
كردند كه اگر سهم بخش خصوصي در اقتصاد بيشتر بود، 
به طور حتم آسيب تحريم ها تا اين حد نبود. بنابراين افزايش 
سهم بخش خصوصي در اقتصاد يك ضرورت بوده و البته 
بخش خصوصي نيز آماده افزايش نقش  آفريني در اقتصاد 
است؛ اگرچه در مقابل وقوع اين تحول، دستگاه رگولاتوري 

پر پيچ و خمي وجود دارد كه هر روز به اين پيچ و خم افزوده 
مي شود. نجفي عرب با تاكيد بر اينكه براي مهار تورم و رشد 
توليد، راهي جز افزايش سهم بخش خصوصي وجود ندارد، 
گفت: يكي از قوانين مترقي كه عمر آن اكنون به يك دهه 
مي رسد، قانون بهبود مستمر فضاي كسب وكار است بر 
اساس پايش��ي كه صورت گرفته، تنها ۱۰ الي ۱۲ درصد 
از احكام آن اجرايي شده و بعضا اقدامات صورت گرفته در 

جهت عكس تكاليف اين قانون بوده است.

   چالش هاي صنعت برق در پايتخت
در ادامه اين جلسه، مهدي مسائلي دبير سنديكاي صنعت 
برق گف��ت: چالش هاي پيش روي ش��ركت هاي بخش 
خصوصي صنعت برق در اس��تان تهران ش��امل مواردي 
چ��ون »مطالبات مع��وق از ش��ركت هاي وزارت نيرو در 
اس��تان، عدم وحدت رويه بين قراردادهاي شركت هاي 
تابعه و وابسته توانير و مقررات مخل كسب وكار« است. او 
به چالش هاي حاكم بر شرايط حقوقي قراردادها نيز اشاره 
كرد و شكنندگي جريان مالي قراردادها، مبناي محاسبه 
تغيير بها و تعديل ها و محدوديت در سقف تعديل ها را جزو 
اين چالش ها برشمرد. به گفته او، سقف تعديل قراردادها با 
فرض ثبات اقتصادي حداكثر ۲۵ درصد پيش بيني شده 
است كه پاسخگوي تغييرات ۲۰۰ تا 3۰۰ درصدي موجود 
نيست. مس��ائلي همچنين گفت: مقررات عمومي مخل 
كسب وكار نيز شامل حوزه هايي چون مالي و بانكي، تامين 
مواد اوليه و مقررات تجاري مي شود. براي مثال، بخشي از 
مواد اوليه و ماشين آلات صنايع كشور وارداتي بوده و ضوابط 
مربوط به تأمين و تخصيص ارز آن نيز توسط بانك مركزي 
تعيين مي شود. اما به دليل اينكه تصميم گيري درخصوص 
اولويت كالاي مربوطه به عهده وزارت صمت بوده ولي بانك 
مركزي ارز مزبور را تخصيص خواهد داد، عدم هماهنگي 
اين دو، فرآيند تأمين مواد اوليه توليدكنندگان را مختل 
مي سازد. اين اختلال در فرآيند ناشي از تغيير اولويت هاي 

ناگهاني وزارت صمت، كندي پاسخگويي بانك مركزي 
به درخواست ها و تغيير ضوابط تخصيص ارز بدون تعيين 
تكليف سفارشات در جريان است. او افزود: صنعت برق از 
ناحيه زمان بر بودن بررسي پرونده هاي ثبت شده در سامانه 
جامع تجارت، معيار س��نجش كالا جه��ت ترخيص در 
گمرك، تشريفات گمركي و ترخيص مواد اوليه شركت هاي 
توليدي و وجود موانع صادراتي نيز دچار مشكل است. پس 
از آن، محمود نجفي عرب، رييس اتاق تهران، با بيان اينكه 
»بنگاه ها در زمس��تان با قطعي گاز و در تابستان با قطعي 
برق مواجه هستند« ادامه داد: عارضه يابي اين مساله نشان 
مي دهد كه عدم پرداخت مطالبات توليدكنندگان برق و 
قيمت گذاري دستوري منجر به عدم تحقق برنامه ها و ۱۵ 
هزار مگاوات كسري توليد برق در زمان پيك شده است. 
بنابراين لازم است كه يك جلسه با مسوولان سنديكاي 
برق برگزار كنيم تا ببينيم چگونه مي توان در ميان مدت 

اين ناترازي را برطرف كرد.

    سخت گيري  دو وزارتخانه
در شهرك هاي صنعتي

در ادامه اين جلسه، محمدرضا صاحبي پسنديده، معاون 
قضايي دادگستري استان تهران، با اشاره به بازديدهاي اخير 
مسوولان دادگستري استان تهران از شهرك هاي صنعتي و 
گفت وگو با صاحبان واحدهاي توليدي در اين مناطق و بيان 
اينكه، دولت در اجازه به بخش خصوصي براي توليد برق، 
خساست به خرج مي دهد، گفت: طي اين بازديدها متوجه 
شديم كه واحدهاي توليدي در شهرك هاي صنعتي براي 
تامين برق موردنياز خود، آمادگي احداث نيروگاه برق در 
اين نواحي را دارند اما وزارت نيرو احداث نيروگاه را مشروط 
به توزيع برق توليدي از س��وي اين وزارتخانه كرده است 
و عملًا انگيزه و اختيار عم��ل را براي بخش خصوصي در 
شهرك هاي صنعتي سلب كرده است. وي با اين توضيح كه 
شركت ملي پالايش و پخش فرآورده هاي نفتي نيز در تامين 

سوخت مورد نياز ژنراتورهاي برق در نواحي صنعتي كه از 
سوي واحدهاي توليدي تامين و احداث شده، خساست به 
خرج مي دهد، افزود: استدلال وزارت نفت و شركت پالايش 
و پخش اين است كه تخصيص و تامين گازوئيل بيشتر از 
سه ساعت در روز براي سوخت اين ژنراتورها، ممكن است 

به قاچاق اين فرآورده منجر شود.

    راهكارهاي پيشنهادي
براي تامين برق تهران

محمد علي مهري، معاون هماهنگ��ي امور اقتصادي 
اس��تانداري تهران، نيز در اين جلس��ه با اشاره به اينكه 
استان تهران در فصل تابس��تان حدود ۴ هزار مگاوات 
كمبود برق دارد، افزود: خطوط انتقال برق در اس��تان 
تهران ديگ��ر امكان بارگذاري هاي جدي��د را ندارد و به 
دليل حفظ محيط زيست و محدوديت هايي كه از سوي 
س��ازمان محيط زيست اعمال شده اس��ت نيز، امكان 
احداث نيروگاه جديد در استان وجود ندارد. به گفته او، 
احداث نيروگاه هاي بزرگ خورشيدي از جمله اقداماتي 
است كه در دستوركار فوري در استان تهران قرار گرفته 
و به همين منظور نيز، احداث 3 نيروگاه خورشيدي به 
تصويب رس��يده و زمين هاي موردنياز براي احداث آن 
جانمايي شده و تخصيص يافته است. به گفته علي مهري، 
توافقات با س��رمايه گذار بخش خصوصي براي احداث 
يك نيروگاه خورش��يدي به حجم 6۵ مگاوات صورت 
گرفته است. علي مهري همچنين، احداث نيروگاه هاي 
كوچك مقياس را از ديگر برنامه هاي استان تهران عنوان 
ك��رد و با بيان اينكه در اين رابطه، ۴۱ قطعه زمين براي 
احداث اين نيروگاه ها در شهرك هاي صنعتي مستقر 
در اس��تان در نظر گرفته ش��ده كه به صورت رايگان به 
سرمايه گذاران واگذار مي ش��ود، افزود: برآوردها بر اين 
اس��ت كه براي تامين برق اس��تان تهران، تنها بايد به 
نيروگاه هاي كوچك مقياس اتكا كنيم. همچنين پيشنهاد 
خريد نيروگاه هاي دست دوم از ديگر كشورها براي فصل 
تابستان و استفاده در مواقع پيك مصرف مطرح شده و 
صرفه اقتصادي و امكان س��نجي آن در دست بررسي و 
مطالعه است.معاون هماهنگي امور اقتصادي و دارايي 
استانداري تهران نيز احداث نيروگاه هاي زباله سوز را از 
جمله راهكارهاي مطرح شده براي تامين كسري برق 
در استان تهران عنوان كرد و افزود: در حال حاضر، يك 
شركت آلماني براي احداث يك واحد نيروگاه زباله سوز 
۵۰۰ تني در ش��هر قدس با ظرفيت ۱۰۰ مگاوات برق، 
اعلام آمادگي كرده و مذاكراتي نيز با اين شركت صورت 
گرفته اس��ت. علي مهري همچنين، بهسازي نيروگاه 
حرارتي بعثت در جنوب ته��ران را از ديگر اقدامات در 
دست بررسي براي كمك به جبران كسري برق در استان 
تهران، عنوان كرد و تجهيز واحدها و كارخانه هاي توليدي 
در شهرك هاي صنعتي استان به پانل هاي خورشيدي را 

از ديگر راهكارهاي پيشنهادي برشمرد.

ايراندربهار۱۲،۵ميليارددلار
كالاصادركرد

 در بهار امس��ال تجارت خارجي ايران ۲6.۵ ميليارد 
دلار شد كه از اين ميزان سهم صادرات ۱۲.۵ ميليارد 
دلار و س��هم واردات ۱۴ ميليارد دلار بوده اس��ت. بر 
اس��اس اعلام گمرك ايران، در بهار امس��ال تجارت 
خارجي ايران ۲6.۵ ميليارد دلار شد كه از اين ميزان 
3۵.۵ ميليون تن كالا ب��ه ارزش ۱۲ ميليارد و ۵۰۰ 
ميليون دلار به استثناي نفت خام، نفت كوره، نفت 
سفيد و تجارت چمداني سهم صادرات و ۸ ميليون 
و 6۰۰ هزار تن كالا به ارزش ۱۴ ميليارد دلار س��هم 
واردات كش��ور بود. بنابراين گ��زارش، در اين مدت 
صادرات غيرنفتي كشورمان به لحاظ وزني نسبت به 
مدت مشابه سال قبل ۲۴.۴۲ درصد افزايش و از حيث 
ارزش ۸.۸۴ درصد كاهش داشت و واردات كشورمان 
به لحاظ وزن و ارزش به ترتي��ب يك درصد و ۵.۷9 
درصد افزايش يافته است.لازم به ذكر است به دليل 
كاهش قيمت هاي جهاني برخي از كالاهاي صادراتي 
از جمله محصولات پتروش��يمي كه از نظر وزني ۱6 
درص��د افزايش اما از نظ��ر ارزش ۱۸ درصد كاهش 
داشته است، ميزان كلي صادرات غير نفتي كشورمان 

با چنين تغييرات وزني و ارزشي مواجه شده است.

   عمده كالاهاي صادراتي و وارداتي
اين گ��زارش حاكي اس��ت، در بهار امس��ال ذرت، 
دانه س��ويا، روغن دانه آفتابگ��ردان، برنج، گندم و 
جو عمده ترين اقلام اساس��ي وارداتي به كشورمان 
بوده اند كه در مجموع از نظ��ر وزني ۵6.۱۵ درصد 
و از نظر ارزش��ي ۱9.۷9 درصد از كل واردات كشور 
را به خود اختصاص داده اند. چي��ن، عراق، تركيه، 
امارات متح��ده عربي و هند ۵ كش��ور اول مقصد 
كالاهاي صادراتي بوده است كه به ترتيب 3 ميليارد 
و ۵۰۰ ميليون دلار، ۲ ميليارد و 3۰۰ ميليون دلار، 
يك ميليارد و ۷۰۰ ميليون دلار، يك ميليارد و 3۰۰ 
ميلي��ون دلار و ۴۸9 ميليون دلار به اين ۵ كش��ور 
صادر ش��د. همچنين ۵ كش��ور اول مبدا كالاهاي 
وارداتي در 3 ماهه اول امسال به ترتيب شامل امارات 
متح��ده عربي به ارزش ۴ ميلي��ارد و ۱۰۰ ميليون 
دلار، چي��ن ۴ ميليارد دلار، تركي��ه يك ميليارد و 
۵۰۰ ميليون دلار، آلمان ۵۴۸ ميليون دلار و هند 
۵۰۱ ميليون دلار بوده است. همچنين در اين مدت 
3 ميليون و ۵۰۰ هزار تن كالا از مسير ايران ترانزيت 
شد كه نسبت مدت مش��ابه سال قبل ۷.۸6 درصد 

كاهش داشته است.

 تراز تجاري منفي شد
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خبرروز

كشف محموله ۱۴۰ ميلياردي قاچاق در مرزهاي آبي بوشهر
فرمانده مرزباني فراجا از توقيف يك فروند شناور و كشف يك هزار و ۴۰۰ ميليارد ريال )۱۴۰ ميليارد تومان( كالاي قاچاق و ممنوعه 
در بندر نخل تقي استان بوشهر خبر داد. سردار احمدعلي گودرزي در تشريح جزييات اين خبر گفت: مرزبانان در بازرسي دقيق 
از شناور باري توقيفي تعداد ۲ هزار و ۳۴۱ دستگاه انواع بي سيم، يك هزار و ۴۳۰ شوكر برقي، ۲ هزار و ۱۳۰ افشانه دفاع شخصي، 
۱۱ قبضه اسلحه بادي، ۲۲ هزار عدد اقلام ضدفرهنگي، ۴۷ دستگاه ماينر، ۳۵۳ هزار عدد قرص نيروزا، ۱۰۵ ليتر شربت نيروزا، ۷ 
ميليون برگ كاغذ سيگار، ۶ هزار و ۶۰۰ كيلوگرم غذاي حيوانات، ۷۷۸ عدد لوازم جانبي موبايل، ۷۷۰ عدد عينك آفتابي و صدها 

قلم كالاي قاچاق ديگر كشف كردند. كارشناسان ارزش ريالي كالاهاي كشف شده را يك هزار و ۴۰۰ ميليارد ريال برآورد كردند.

رويداد

برنامه هفتم توسعه در قالب لايحه براي بازبيني و تاييد و 
تصويب به مجلس شوراي اسلامي ارسال شد و احتمالا 
ارزيابي كميسيون هاي تخصصي قوه مقننه درباره اين 
برنامه آغاز شده است. صرف نظر از ادعاهاي اقتصادي 
اين برنامه كه مورد نقد كارشناسان است، فصل پنجم 
اين لايحه درباره اصلاحات صندوق ها و سن بازنشستگي 
و همچنين بخشي از بحث هاي فصل ششم و هفتم آن 
در رابطه با رفاه اجتماعي حاشيه ساز بوده است. عليرضا 
محجوب )دبيركل خانه كارگر( درباره اصلاحات برنامه 
در حوزه صندوق هاي بازنشستگي نقطه نظراتي ارايه و 
سياست هاي مورد اشاره اين برنامه را مورد نقد قرار داده 
است. عليرضا محجوب مي گويد: ما با سياست صندوق 
واحد مخالف نيستيم، اما با ترتيبات فعلي دولت براي 
ادغ��ام آنها مخالفيم. براي مثال چ��را نبايد بيمه افراد 
تحت پوشش كميته امداد ذيل صندوق بازنشستگي 
كشوري انجام شود كه منابع آن در اختيار دولت است؟ 
در صندوقي كه منابع كارگران و بازنشستگان كارگري 
بخش خصوصي جمع مي ش��ود و استفاده از منابع آن 
براي مقاصد دولتي ش��بهه دارد، يعني سازمان تامين 
اجتماعي، نمي توان درباره ه��ر يك ريال آن صحبت 
كرد؛ آن هم در شرايطي كه وقتي دولت به اين صندوق 
بدهكار است، تنها به زور مجلس و مصوبات آن بخشي 
از آن را س��الانه پرداخت مي كند؟ در چنين شرايطي 
چه دليلي دارد كه دولت شرط حداقل حقوق بگذارد و 
تعهد به پرداخت را براي صندوق هم ايجاد كند؟ آيا اين 
اقدامات به تسكين فقر شديد يا فقر مطلق مي انجامد 
يا آن را تش��ديد مي كن��د؟  او مي افزايد: ما به دولتي ها 
مي گوييم ش��ما بحث رفع فق��ر را در درون صندوقي 
مي خواهيد بياوريد كه اعضاي خود آن دچار فقر شدند. 
هم اكنون اين ميزان كارگر ساختماني كه صد ها هزار 
نفرشان دچار مشكل محروميت از بيمه هستند و حل 
مشكل ش��ان، واجب تر هس��تند. آيا حل مشكل اين 
كارگران واجب تر است يا بيمه كردن اقشاري كه هيچ 

ربطي به اين صندوق ندارند و سهم دولت نيز بابت تعهد 
به بيمه كردن اينها نه تاكنون پرداخته شده و نه در آينده 

پرداخته خواهد شد؟ 

    دليل ادغام 
دستگاه هاي بيمه اي و امدادي چيست

دبيركل خانه كارگر به ايلنا مي گوي��د: در قانون نظام 
جامع تامين اجتماعي از اساس دستگاه هاي امدادي 
از دستگاه هاي بيمه اي تفكيك ش��ده اند. چرا اين دو 
بخش و دو دس��تگاه را مي خواهند با هم ادغام كنند؟ 
با سپردن وظايف دستگاه هاي امدادي به دستگاه هاي 
بيمه اي تنها صورت مس��اله پاك مي شود. بسياري از 
تعهداتي كه از ابتداي انقلاب توس��ط دولت و مجلس 
ب��ه صندوق ه��اي بيمه گ��ر اجتماع��ي و در راس آن 
سازمان تامين اجتماعي سپرده شده، بايد هزينه هاي 
نپرداخته اش به روز محاسبه شده و از دولت اخذ شود.  
او مي افزايد: براي كارگران مشكلات زيادي ايجاد شده 
و در آخر مس��تمري كارگران بازنشسته كاسته شده 
اس��ت؛ اين درحالي است كه مي دانند تورم به گونه اي 
عمل مي كند ك��ه حقوق س��ال ۱۳۹۷ كارگران يك 
هفتم حقوق و دس��تمزد فعلي آنهاست. هرچه جلوتر 
مي آييم مي بينيم كه به صندوق گفته مي شود كه تنها 
۳۰ درصد حقوق بازنشس��ته را پرداخت كند. اين چه 
ظلمي است كه به بازنشستگان مي رود؟ درست است 
كه افرادي حقوق نجومي را با سوءاستفاده در دو سال 
آخر -كه ميانگين آن معيار پرداخت حقوق و دستمزد 
است- را واريز مي كنند و به اين ترتيب به منابع سازمان 
تامين اجتماعي ضربه مهلك وارد مي كنند، اما قاعده 
روشن است كه ما حق دست درازي به حق الناس نداريم 
و بايد مشخص شود براس��اس چه قاعده اي در قوانين 
صندوق ها دس��ت مي بريم. صدها بار گفته مي ش��ود 
حق��وق خصوصي و حريم حقوق خصوصي س��رمايه 
بايد رعايت شود؛ حال پرس��ش ما اين است كه معيار 

قراردادن ۵س��اله ميانگين براي پرداخت مستمري با 
اين ميزان تورم، دس��ت درازي به حقوق كارگر نيست 
و خون او كمتر رنگين است؟ اين تقسيم ثروت نيست 
بلكه سرقت از جيب بيمه شده است.  محجوب مي گويد: 
قرار نيست براي س��ير كردن بخشي از فقرا به خيابان 
رفته و از جيب مردم به زور پول برداريم. مگر مردمي كه 
شما براي مشكلات خودتان مستمري هايشان را كم 
مي كنيد، دريافتي و درآمد و ثروت بالايي دارند؟ قاطبه 
كساني كه در داستان همسان سازي مشمول اجراي اين 
سياست شدند، اقليت كوچكي از بازنشستگان بودند و 
تنها يك پنجم آنها مشمول شدند. ورودي صندوق با 
اين سياست ها كوچك شده و صندوق ها از نظر مالي در 

آستانه ورشكستگي قرار مي گيرند. 

    حمله به جيب بيمه شدگان 
محجوب در بخش ديگري از س��خنان خود مي گويد: 
خود اصلاح��ات پارامتريكي كه در لايحه برنامه آمده 
اس��ت، به طور صريح دور زدن اصل عدالت اجتماعي 
است. ما مي گوييم مدل توسعه دولت سرمايه داري و 
منفعت طلبانه است، اما دولت كه نبايد منفعت طلب 
باش��د. دولت بايد عدالتخواه و طرفدار توسعه عدالت 
باش��د. اين درحالي اس��ت كه اين مفاد برنامه خلاف 
عدالت اجتماعي است. در قانون اساسي گفته شده همه 
در به كارگيري اموال خود آزاد هستند، اما در اينجا فقط 
بانك ها دست شان باز است. به بانك ها توصيه مي شود 
كه شركت داري نكنند اما خب چه كسي به اين توصيه 
عمل مي كند؟ در ش��رايطي كه دولت براي نرسيدن 
به اه��داف برنامه هايش خود را مواخذه نمي كند، چرا 
به جاي خ��ودش، كارگ��ران و صندوق ه��اي آنان و 
بازنشستگان كشور را مجازات مي كند؟ اين مجازات از 
اين طريق چگونه انجام مي شود؛ درحالي كه يك نفر 
به دليل عدم اجراي برنامه توسعه و ساير اسناد محكوم 

نشده و نخواهد شد. 

دولتبهجايخودش،كارگرانوبازنشستگانرامجازاتميكند
رويخطخبر ادامهازصفحهاول

 صبر در اقتصاد 
و سود در زندگي

 سرزمين ما تشنه
غول هاي نفتي در همسايه

حتي اگر بع��د از چند ماه قيمت  ها كاهش��ي 
ش��وند، درصد كمي حاضر ب��ه فروش زمين و 
خانه با ضرر هس��تند! تا همي��ن الان نيز اين 

موضوع گريبانگير ماست. 
زمين مي خريم و به قول معروف »مي اندازيمش 
بماند!« يك  سال هم قيمتش بالا نرود اعتراضي 
نمي كنيم؛ چون دارايي را به چشم مي بينيم و 
بر اس��اس حافظه تاريخي مان مطمئنيم رشد 
مي كند. اين همان استراتژي خريد ما در ملك 
است. اما آيا در خصوص ساير بازارهاي مدرن تر 
هم همين رويكرد را داريم؟ در بورس دقايقي 

بعد از خريد اما انتظار رشد قيمتي داريم.
 هيچ اس��تراتژي نداريم و صرفا دنباله رو بقيه 
هستيم. س��رگرداني بس��ياري از ايرانيان در 
ميان انبوه اطلاعات باعث تشويش خاطر شان 
مي شود و به علت نداشتن استراتژي مشخص، 
صبرشان را از دست مي دهند و اقدام به خروج 

زودهنگام از بازار مي كنند.
 اما آيا همواره اوضاع به همين منوال مي ماند؟ 
البته اين پارادايم فكري در حال تغيير اس��ت. 
در برهه اخير، ش��هروندان بيشتري با بورس 
آش��نا ش��ده اند، نتيجه صبر خود در بورس را 
ديده اند، آن را به عنوان يك بازار سرمايه گذاري 
پذيرفته اند و در حال مديريت نقدينگي خود 
در بورس هس��تند. گهگاه ممكن است بورس 
بي رحم به نظر برس��د و گهگاه س��خاوتمند و 
بخشنده. بايد نسبت به هر دو حالتش بي تفاوت 

ماند و فقط پايبند اصول به خود بود.
 اصولي كه صبر استراتژيك مهم ترين بخش آن 
را شكل مي دهد. براي حضور در اقتصاد آينده 

بايد قواعد آن را نيز پذيرفت.

اس��تراتژي توس��عه ايران آرام بخش نيست و 
روح جامع��ه را پرتلاطم نگه م��ي دارد. ما در 
حوزه انرژي نيز مانند بس��ياري از حوزه هاي 
ديگر ش��رايط خوبي نداريم و وضعيت نا آرام 
است. با همه ثروتي كه در دل اين خاك نهفته 
اس��ت، باز نگرانيم و با حسرت توسعه ديگران 

را نگاه مي كنيم.
ما به مدلي روش��ن در مورد توس��عه دس��ت 
نيافته اي��م و فرصت ها يكي پ��س از ديگري از 
دس��ت مي رود. فرصت هايي ك��ه در ميادين 
انرژي مي سوزد، يكي از دردناك ترين هاست و 
نظام حكم راني مي بايست خسران ها را كمتر؛ 

و از اين مرحله عبور كند.

 لزومثبتقراردادمعلمانمدارسغيردولتي
درسامانهمشاركتها

مديركل مدارس و مراكز غيردولتي گفت: موسسين 
بايد از معلم��ان در خصوص حقوقي كه در س��امانه 
اعلام مي كنند، تاييديه بگيرند يعني معلم بايد تاييد 
كند كه واقعا عددي كه موسس به عنوان حقوق براي 
او درج ك��رده را دريافت مي كند يا خير. در اين حالت 
معلم مي تواند از قرارداد حقوقي خود كه در س��امانه 
مشاركت ها اعلام شده، يك نس��خه كپي كند و اگر 
مشكل يا تناقضي وجود دارد، از موسس مدرسه اعاده 
حق و حقوق كند. بهنام نيك نژاد، مديركل مدارس و 
مراكز غيردولتي در خصوص خبري مبني بر تناقض 
رقم حقوق ثبت ش��ده براي برخي معلمان از س��وي 
موسس��ين مدارس غيردولتي در سامانه مشاركت با 
مبلغ دريافتي واقعي اين معلمان، توضيح داد: سازمان 
مدارس غيردولتي براي شفاف سازي پيرامون چنين 
مس��اله اي، معلمي را از موسس مدرسه مي پذيرد كه 
قراردادش در سامانه مشاركت ها ثبت شود و معلم با نام 
كاربري و رمز خودش و پيامكي كه به تلفن همراهش 
ارسال مي ش��ود، مي تواند قرارداد خود را كه موسس 
برايش ثبت ك��رده، تاييد كند. او تصريح كرد: در واقع 
براي اولين بار و در راس��تاي رفع مشكلات مرتبط با 
ثبت حقوق معلمان، كاري كرده ايم كه موسس��ين 
بايد از معلمان در خصوص حقوقي كه در سامانه اعلام 
مي كنند، تاييديه بگيرند يعني معلم بايد تاييد كند 
كه واقعا عددي كه موس��س به عنوان حقوق براي او 
درج ك��رده را دريافت مي كند يا خي��ر. در اين حالت 
معلم مي تواند از قرارداد حقوقي خود كه در س��امانه 
مشاركت ها اعلام شده، يك نس��خه كپي كند و اگر 
مشكل يا تناقضي وجود دارد، از موسس مدرسه اعاده 

حق و حقوق كند. نيك نژاد ادامه داد: موسسين مدارس 
از اين نكات خبر دارند و تعداد كمي از موسسين با وجود 
اين همه شفاف سازي، باز هم مي خواهند به طريقي 
تخلف كنند. اين افراد متخلف هم توسط معلمان هم 
توسط سازمان مدارس غيردولتي شناسايي و به مراجع 
قانوني معرفي مي شوند و از اين طريق مجبور به پرداخت 
حقوق معلمان خواهند شد. مديركل مدارس و مراكز 
غيردولتي با بيان اينكه موسسين مدارس، فقط مجاز 
به پرداخت مبلغي به معلمان هس��تند كه در قرارداد 
بارگذاري شده اعلام كرده اند، گفت: ما اين فضا را براي 
حمايت از معلمان و احقاق حقوق آنها فراهم كرده ايم 
و اينكه اندك موسس��اني تخلف و تقلب كنند، قابل 
انكار نيست. در مواردي موسسين مدارس، كمترين 
حقوق و در واقع كف حقوق را در قرارداد براي معلمان 
ثبت مي كنند، اما لااقل همان عدد كف را به درستي به 
معلم مي پردازند. برخي موسسين درصدد سودجويي 
و تعيين شهريه بيشتر ممكن است تخلفاتي در ثبت 
حقوق معلمان داشته باشند، ولي حتما با دريافت اولين 
گزارش از سوي معلمان يا ساير راه ها برخورد جدي و 

قاطع خواهيم داشت. 

نظامارجاعوتعويق21سالهآندرسايهشعارهاووعدهها

پزشك خانواده بدون زيرساخت قابل اجرا نيست
تعادل|

 دقيقا ۲۱ س��ال از اولين ب��اري كه طرح 
پزش��ك خانواده به تصويب رسيد و قرار 
ش��د به صورت پايلوت در برخي از شهرها و استان هاي 
كشور اجرايي ش��ود مي گذرد. طرحي كه هنوز هم در 
حال اجراي پايلوت است. به گفته مقامات و مسوولان، 
حوزه بهداش��ت و درمان در حال حاض��ر با كمبود ۱۵ 
هزار پزشك رو به روس��ت. اين طرح با آنكه نقشه هاي 
بلند پروازانه اي داشت اما هيچگاه به طور كامل اجرايي 
نش��د، در واقع طرح پزشك خانواده هم مثل بسياري از 
طرح هايي كه مسوولان با سر و صداي بسيار از اجرايي 
ش��دن آن تحولات عظيم سخن مي گفتند اما در عمل 
چيزي جز شكست به دنبال نداشت و عاقبتي اينچنين 
داشت. حالا بعد از ۲۱ سال باز هم قرار است طرح پزشك 
خانواده جدي تر از هميشه دنبال شود، قرار است ديگر 
مردم براي هر بيماري مجبور نباشند راهي بيمارستان و 
مطب پزشك متخصص شوند و قرار است اجرايي شدن 
اين طرح كاهش چشمگيري در هزينه هاي پرداختي 
درمان از جيب مردم ايج��اد كند. وعده هايي كه بارها و 
بارها در طول اين ۲۱ س��ال از سوي مسوولان و وزرايي 
كه بر صندلي وزارت بهداش��ت و درمان تكيه زده اند، به 

مردم داده شده است اما ....

    ساماندهي كاهش پرداختي
 از جيب مردم در برنامه پزشك خانواده

معاون بهداش��ت وزارت بهداش��ت، درم��ان و آموزش 
پزشكي از ساماندهي كاهش پرداختي از جيب مردم در 
برنامه پزشك خانواده خبر داد و گفت: دسترسي مردم 
در اين برنامه و نظام ارجاع به خدمات سلامت در تمامي 
شهرها افزايش مي يابد. حسين فرشيدي افزود: پزشك 
خانواده و نظام ارجاع مهم ترين برنامه وزارت بهداشت 
است و هر هفته قرارگاه پزشكي خانواده برگزار مي شود. 
او اظهارداشت: به ازاي هر سه هزار نفر يك تيم پزشكي 
خانواده متشكل از دو مراقب سلامت و يك پزشك در اين 
برنامه حضور دارند و مراقبان سلامت خدمات مربوط به 
مراقبت را ارايه داده و در صورت نياز به پزشك، تا زمان 
جذب پزشك در پايگاه سلامت، فرد مراجعه كننده به 
پزش��ك خانواده پايگاه هاي مجاور ارجاع مي شود. ۵۹ 

شهر زير ۲۰ هزار نفر براي اجراي برنامه پزشك خانواده 
در نظر گرفته ش��ده و اطلاع رساني دقيق به خانواده در 
حال انجام اس��ت. با اس��تفاده از برنامه پزشك خانواده 
مي توان از مشوق هايي مانند دريافت خدمات درماني 
استاندارد و كاهش پرداختي هزينه هاي درماني از جيب 
بيماران در هنگام بستري در مراكز درماني كه از طريق 

نظام ارجاع انجام شود، اشاره كرد.

    اولويت با مناطق محروم
بهرام عين اللهي وزير بهداشت، درمان و آموزش پزشكي، 
نيز در اول آذر س��ال گذش��ته از اجراي برنامه پزشك 
خانواده سخن گفت و اعلام كرد: پزشك خانواده اكنون 
براي ۲۵ ميليون نفر در حال اجراس��ت، اما براي اجراي 
كامل آن در همه شهرها به ۳۵هزار ميليارد تومان اعتبار 
نياز داريم. سعيد كريمي معاون درمان وزارت بهداشت 
ني��ز در اين زمينه گفت: در حال حاضر برنامه پزش��ك 
خانواده از ابتداي امس��ال در ش��هرهاي بزرگ ابتدا در 
حاشيه شهرها و بعد در داخل شهرها و مراكز، به صورت 
مرحله اي اجرا مي ش��ود. در حال حاضر ۶ هزار پزشك 
خانواده در كش��ور وجود دارد اما اج��راي اين برنامه در 
كشور به ۲۱ هزار پزشك خانواده نياز دارد كه بايد براي 

جذب ۱۵ هزار پزشك جديد اقدام كنيم.

    نظام ارجاع چيست
به طور كلي نظام ارجاع شامل سه سطح است. اگر مردم 
در قالب اين برنامه به تيم پزشك خانواده مراجعه كنند. 
هزينه هايشان كاهش مي يابد و مراجعه به متخصص و 
فوق تخصص فقط با نظر پزشك خانواده صورت مي گيرد 
و از مراجعه هاي بي مورد به پزشكان رده بالا جلوگيري 
مي شود. س��طح يك نظام ارجاع يعني بيمار به پزشك 
خانواده و تيمش از جمله ماما، مراقب سلامت، بهيار در 
مراكز و پايگاه هاي بهداش��ت، مراجعه و معاينات اوليه 
را دريافت مي كند. اگر درمان ش��د، نيازي به مراجعه به 
بيمارستان ها و متخصصان ندارد و هزينه هاي هنگفت 
بابت سي تي اسكن و ام آر اي به بيمار تحميل نمي شود. 
سطح ۲، يعني ارجاع بيمار به كلينيك هاي فوق تخصصي 
و بيمارستان ها. اگر پزشك عمومي متوجه شود كه بيمار 
نيازمند دريافت خدمات درماني پيچيده تر است، بيمار 

را به سطح تخصصي ارجاع مي دهد. افراد در مواجهه با 
هر بيماري ساده اي، ديگر مستقيم به پزشك متخصص 
مراجعه نمي كنند و اگر مراجعه كنند مش��مول تعرفه 
دولتي و پوشش بيمه اي نمي شوند. پزشك خانواده در 
صورت لزوم بايد براي حفظ و ارتقاي سلامت، از ارجاع 
فرد به سطوح بالاتر استفاده كند. ولي مسووليت پيگيري 
تداوم خدمات با پزش��ك خانواده خواهد بود. پزش��ك 

خانواده مسوول اداره كردن تيم سلامت است.

    2۱ سال زمان
 براي اجراي پايلوت يك طرح

ايرج خسرونيا، رييس جامعه پزشكان متخصص داخلي در 
اين باره به تعادل مي گويد: نظام ارجاع در بيش از ۶۰ كشور 
دنيا سال هاست كه اجرايي شده و نشان داده كه تاثيرات 
بسيار مثبتي در ارايه خدمات با كيفيت درماني به مردم 
داشته است. اما اين طرح در كش��ور ما ۲۱ سال در حال 
اجراي پايلوت بوده و هنوز كه هنوز است همه گير نشده و 
همين مساله هم باعث شده تا مردم براي تامين هزينه هاي 
درماني خود با مشكل مواجه شوند و هم ازدحام بيش از 
حد در بيمارستان ها به خصوص بيمارستان هاي دولتي 
كيفيت خدمات درماني را كاهش داده است. او مي افزايد: 
در نظام ارجاع هزينه هاي بيمار براي درمان بس��يار كم 
مي شود، همچنين پزشكان متخصص و فوق تخصص 
مي توانند زمان بيشتري را صرف بيماران نيازمند دريافت 
خدمات تخصصي كنند، حال بايد ديد وعده ها براي اجراي 
اين طرح به صورت كامل تا چه اندازه عملياتي شده و اجراي 
اين طرح در چه مرحله اي اس��ت؟ آيا عزمي براي اجراي 
اين طرح توسط مسوولان بهداشت و درمان وجود دارد؟ 
نقش سازمان هاي بيمه گر در اين طرح چيست؟ تمام اين 
اتفاقات در حالي رخ مي دهد كه تعداد بالايي از پزشكان 
عمومي بيكار هستند و مي شود در اين طرح از آنها استفاده 
كرد. در واقع هر چه زمان بيشتري از اجراي اين طرح در 
كشور مي گذرد، به جاي حل مشكلات بر سر راه اجراي 
اين طرح، شاهديم كه اين طرح بيش از گذشته در حال 

كمرنگ شدن است.

    طرح پزشك خانواده موفق نبود
فرامرز علايي، متخصص بيماري هاي عفوني نيز در اين 

باره به »تعادل« مي گويد: طرح پزشك خانواده در دهه 
هشتاد با طرح پزشك روستا آغاز شد، در اين طرح مقرر 
شد كه بيمار پس از مراجعه به پزشك خانواده در صورت 
ضرورت براي دسترسي به خدمات تخصصي پزشكي 
به پزشكان متخصص و فوق تخصص ارجاع داده شود. 
اين طرح يك شبه قابليت اجرا نداشت، بنابراين در گام 
اول با مشكلاتي در اجرا مواجه شد، امروز نيز افراد تحت 
پوشش كميته امداد امام خميني )ره(، افراد تحت پوشش 
بيمه همگاني و بيمه هاي روستايي به همين شيوه ارجاع 

داده مي شوند.
او با تاكيد بر اينكه طرح پزشك خانواده مجدد در سال 
۱۳۹۰ به صورت پايلوت در روستاها و شهرهاي زير ۲۰ 
هزار نفرجمعيت به اجرا درآم��د، مي افزايد: دليل عدم 
موفقيت اين طرح فراهم نبودن زيرساخت هاي مورد نياز 
آن است. اينكه هر چند سال يك بار وزيري بخواهد اين 
طرح را دوباره از نو اجرايي كند، باعث مي شود تا ابد طرح 

پزشك خانواده شكل سراسري به خود نگيرد.
اين متخصص مي گويد: اگر وزارت بهداشت و درمان طي 
۲ دهه گذشته يكي از برنامه هاي اصلي خود را به اجرايي 
شدن اين طرح اختصاص مي داد مردم حالا با اين همه 

مش��كل در زمينه هزينه هاي درمان و... مواجه نبودند. 
وقتي اعتبار لازم براي اين طرح در نظر گرفته نشد، وقتي 
زير ساخت هاي مناسب آن فراهم نشد ديگر نمي توان 
انتظار داشت كه اجرايي شدن آن با موفقيت همراه باشد.

او در پايان مي افزايد: اجراي كامل طرح پزشك خانواده به 
ايجاد عدالت در سلامت كمك مي كند، اما اگر ساختارها 
دچار ضعف باشند، اين طرح موفق نمي شود، اين طرح 
به ص��ورت پايلوت در مازندران و ش��يراز اجرا ش��د، اما 

موفق نبود.

    با شعار نمي توان اين طرح را اجرايي كرد
اعظم فرهمند، پزشك عمومي نيز در اين باره به تعادل 
مي گويد: متاس��فانه با ش��عار نمي توان طرح پزش��ك 
خانواده را اجرايي كرد. اجراي موفق اين طرح منوط به 
رعايت برخي اصولي است كه تاكنون ناديده گرفته شده 
است. در واقع سيستم معيوب بهداشت و درمان ما يكي 
از عواملي است كه باعث شده تا طرح پزشك خانواده و 
اجراي آن بيش از ۲۰ س��ال زمان ببرد و باز هم در حال 
اجراي پايلوت آن باشيم. اين پزشك با بيان اينكه بدهي 
سازمان هاي بيمه گر به پزشكان موحب شد تا اين قشر 

همراهي لازم را با طرح پزشك خانواده نداشته باشند، 
مي گويد: در سيس��تم ارجاع اگر شركت هاي بيمه گر 
همراهي نداشته باش��ند، بيمار به علت عدم توانايي در 
پرداخت حق ويزيت از مراجعه به پزش��كي كه پزشك 
خان��واده او را ارجاع داده اس��ت، خ��ودداري مي كند و 
ترجي��ح مي دهد خود پزش��ك خود را انتخ��اب كند. 
فرهمند با اشاره به آمار بالاي مهاجرت پزشكان و تغيير 
شغل اين قش��ر، مي افزايد: ويزيت پزشكان متناسب با 
تورم در جامعه افزايش پيدا نكرد، بنابراين پزشكان فوق 
تخصص و متخصص براي اينكه درآمد داش��ته باشند، 
به جاي ويزيت بيماران تخصص��ي، بيماراني را ويزيت 
مي كنند كه پزش��كان عمومي نيز به راحتي مي توانند 
آنها را ويزيت كنند. او با تاكيد بر اينكه در طرح پزشك 
خانواده، اقشار كم درآمد منتفع مي شدند، بيان مي كند: 
با تورم موجود در جامعه اين طرح قابل احيا نيست، اگر 
دستمزد پزشكان بر اس��اس قواعد روز پرداخت شود، 
پزشكان فوق تخصص و متخصص بيماران تخصصي را 
ويزيت كنند و بيمه ها پوشش لازم براي ويزيت و دارو را 
داشته باشند، اين طرح بسيار موفق خواهد بود و پزشكان 

عمومي و بيماران نيز بهره مند خواهند شد.

گزارش

ارايه2۸1هزارخدمتپزشكيبهحجاجايراني
رييس جمعيت هلال احمر از ارايه ۲۸۱ هزار خدمت 
بهداشتي، درماني و امدادي به زائران ايراني در مكه، 
مدينه و مش��اعر تا امروز خبر داد. دكتر پيرحسين 
كوليوند در تشريح خدمات ارايه شده به زائران ايراني 
در كشور عربستان و در ايام حج تمتع گفت: از سوم 
خرداد تا ۴ تيرم��اه در مجموع ۲۸۱ هزار و ۴۳ مورد 
خدمت بهداشتي، درماني امدادي به زائران ايراني در 
مكه و مدينه ارايه شده است. كوليوند گفت: ۲۱۰ هزار 
و ۴۳۶ مورد ويزيت عمومي و تخصصي در مجموعه 
هتل هاي محل اقامت زائ��ران ايراني، درمانگاه ها و 
بيمارس��تان هاي اين جمعيت در مك��ه و مدينه به 
زائران كش��ورمان ارايه شده است. رييس جمعيت 
هلال احمر با بي��ان اينكه در اين م��دت ۱۴ هزار و 
۲۱۱ مورد خدمات پاراكلينيكي از جمله آزمايشگاه، 
راديولوژي، س��ونوگرافي و ...، ۴۷ هزار و ۳۷۱ مورد 
خدمات پرس��تاري ش��امل نوار قلب، فشار خون و 
قند خون، تزريقات، پانسمان و سرم تراپي در مراكز 

درماني ايران در مكه و مدينه به حجاج كشورمان ارايه 
شده است، افزود: تعداد نسخ درمانگاه ها و داروخانه 
بيمارس��تان براي حجاج تا امروز ۱۴۹ هزار و ۲۱۰ 
مورد بوده اس��ت. ۲۳۲۹ مورد امدادرساني و انتقال 
بيماران به مراكز درماني نيز از خدمات ارايه ش��ده 
در اين مدت اس��ت. بنابر اعلام پايگاه اطلاع رساني 
جمعيت هلال احمر؛ به گفته دكتر كوليوند در حال 
حاضر ۳۶ زائر ايراني در بيمارستان هلال احمر ايران 

و ۲۱ زائر در بيمارستان سعودي بستري هستند.


